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Vladna kriza postaja iz dneva v dan bolj zapletena in nejasna

Cossiga podaljšal mandat De Miti 
Začela se je mučna tekma s časom
Najkasneje jutri bi moral namreč sestaviti vlado, ali pa vrniti mandat - De Mitovi trmi 

botruje nejasnost Craxijevih ciljev - Forlani skuša rešiti celotno zadevo
DUŠAN KALC

RIM - Za De Mito se je začelo tekmovanje s 
časom. Na razpolago ima samo še 48 ur, da se 
prebije iz začaranega kroga vladne krize. Včeraj 
se je namreč, kot predvideno, napotil na Kvirinal 
k predsedniku republike, da bi mu poročal o do
sedanjem poteku preverjanj za obnovitev vladne 
večine in sestavo nove vlade. Ob tej priložnosti 
je Cossigo zaprosil, da bi mu podaljšal kalvarijo, 
jn predsednik republike je na to pristal, čeprav 
je dal tudi jasno razumeti, da v prihodnje nima 
več nobenega namena pristajati na dodatna 
podaljševanja te nemogoče krizne situacije. Naj
kasneje jutri se bo moral torej De Mita odločiti, 
ali vrne mandat, ali pa skuša sestaviti vlado. V 
primeru, da bi mandat vrnil, bo Cossiga po čim 
hitrejšem postopku poveril nalogo nekemu dru
gemu demokristjanskemu predstavniku, ki bo 
imel omejen čas za zakrpanje krize. Če bi tudi 
temu ne uspelo, bo predsednik republike ukre
pal na lastno roko. Ustava mu omogoča, <to sam 
imenuje vladnega predsednika ter podpiše odlo
ke za imenovanje ministrov. Cossiga očitno noče 
izpasti kot netemperamenten obotavljivec.

De Mitova skoraj mazohistična trma, da vz
traja v iskanju izhoda iz že krepko zaudarjajoče 
krizne močvare, je vsekakor vredna pozornosti. 
Še vedno pa ni najmanjšega znamenja o možnos
ti kakšne rešitve. Craxi še naprej terja jasna sta

lišča od demokristjanov in drugih vladnih zavez
nikov glede »pannellizacije« laične federacije. 
Demokristjani še naprej vztrajajo pri petbarvni 
koaliciji. Laiki ne pristajajo na Craxijeva izsilje
vanja in terjajo jasnost od socialistov. Vse torej 
ostaja pri starem in vse ostaja skrajno nejasno.

Najbolj smešno (in žalostno obenem) pri vsej 
zadevi je dejstvo, da vsi zahtevajo jasnost od 
drugih, dobro ve&oč, da so sami namenoma ne
jasni. »Jasnost je obvezujoča in bolje je ne obve
zovati se preveč, kajti če bi bile vere preveč 
jasne, bi s časom izgubile vernike«, je nekje za
pisal Leo Longanesi in ta misel prav gotovo v 
polni meri velja za italijanske politike, ki skušajo 
prav iz nejasnosti skovati politični kapital.

Kar se jasnosti tiče, je treba poudariti, da za
enkrat še nihče ne ve (razen seveda Craxija in 
njegovih najožjih sodelavcev), če so »pannellizi- 
rani« laiki stvarna ovira za premostitev vladne 
krize, ali pa so le pretveza za preprečitev De 
Miti, da bi uspešno privedel v pristan od tolikih 
političnih viharjev hudo poškodovano vladno 
barko. Na to vprašanje bi rad imel odgovor tudi 
sam De Mita in od tu njegova trmasta odločitev, 
da podaljša, pa četudi samo 'za nekaj ur, svoj 
križev pot. Če so laiki stvarna ovira, potem bo 
imel težave za sestavo nove vlade kdorkoli se bo

tega lotil, pa naj bo Forlani, Andreotti, Gava 
ali Martinazzoli. Če pa je Pannella za Craxija
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Trgovinski primanjkljaj 
maja presegel lanskega

RIM — Italijanska trgovinska bilanca beleži iz meseca v 
mesec večji primanjkljaj in maja meseca je po podatkih 
zavoda Istat deficit znašal 2.118 milijard lir (maja lani 383 
milijard), v prvih petih mesecih letos pa je skupno že dose
gel 13.418 milijard in s tem presegel celoletni lanski pri
manjkljaj, ki je znašal 12.875 milijard lir.

Maja je izredno narasel uvoz, ki je bil z 18.858 milijarda
mi lir za 22,3% večji od uvoza maja lani. V primerjavi s 
tako hitrim naraščanjem uvoza, je bila 11,3 odstotna rast 
izvoza premajhna, da bi izenačila trgovinsko bilanco. Skup
na vrednost majskega izvoza je znašala 16.740 milijard lir.

»Boom« pri uvozu je bil dosežen pri rudninah za črno in 
barvno metalurgijo ter pri energetskih proizvodih. Ti po
stavki sta v skupno uvoženo vrednost prispevali 2.224 oziro
ma 2.056 milijard lir. Kar zadeva izvoz, je bila največja rast 
zabeležena pri izvozu izdelkov strojne industrije in prevoz
nih sredstev. Teh je Italija v maju izvozila za 5.859 oziroma 
1.828 milijard lir. V obdobju januar - maj je tako skupna 
vrednost uvoza znašala 88.722 milijard lir in je bila za 
23,4% večja kot v enakem obdobju lani, vrednost izvoza pa 
je dosegla 75.304 milijarde lir, kar je 17 odstotkov več kot 
lani. Italijanski trgovinski primanjkljaj se je povečal tako v 
odnosu do držav ES, kot do drugih držav.

Poljska vojska 
svari opozicijo 

naj ne prekorači 
danih pooblastil
VARŠAVA — Poljska ljudska 

armada ne bo stala križem rok, če 
bi sedanji proces demokratizacije 
in morebitne reforme ogrozile 
varnost in trdnost Poljske ter nje
no zavezništvo v vzhodnem blo
ku. To je v bistvu opozorilo in 
svarilo tiskovne agencije PAP ob 
komentarju na ponedeljkovo za
sedanje višjega vojaškega sveta. 
Vsi včerajšnji režimski dnevniki 
so ta komentar objavili na prvi 
strani. Vojska po trditvah agenci
je PAP vidi v varšavskem spora
zumu jamstvo in neobhoden po
goj za obstoj in varnost Poljske.

Politični opazovalci poudarjajo, 
da je to prvič, da uradna poljska 
tiskovna agencija komentira spo
ročilo vojaških oblasti, ki so v po
nedeljek opozorile Solidarnost, 
naj ne prekorači pooblastil, ki jih 
je prejela na »okrogli mizi«. Tre
nutno pa še ni povsem jasno, ali 
to pomeni, da tudi vojska kot 
Poljska združena delavska partija 
vztraja na kandidaturi generala 
Jaruzelskega za predsednika re
publike, ali pa skuša preprečiti 
možnost, da bi Solidarnost zahte
vala zase predsedstvo vlade. Vse
kakor pa je lahko vsakomur jasno, 
da je položaj skrajno zapleten. 
Predsednik parlamentarcev PZDP 
Orzechowski je prav zato včeraj 
sporočil, da bodo novega pred
sednika volili po odhodu ameriš
kega predsednika Busha, ki bo 
Poljsko obiskal od 9. do 11. julija.

Včeraj zadnje slovo 
od Andreja Gromika

yferaj so v Moskvi pokopali bivšega sovjetskega zunanjega ministra Andr« 
)a Gromika, ki je skoraj polnih pet desetletij soustvarjal sodobno političn 
zgodovino. Bil je eden od protagonistov na povojnem političnem prizorišči 

Sovjetski zvezi pa se je znal obdržati v ospredju v vseh obdobjih od Stalin 
Da ■ (^.or*lačova. S politične scene je dokončno odšel aprila, kot upokojene 
P ni bil deležen pogreba z vsemi državniškimi častmi. Pokopali so ga n 

oskojrskem pokopališču Novodevičij, kjer je pokopan tudi nekdanji sovjel

S tiskovno konferenco končan obisk Gorbačova pri Mitterrandu

Skupna izjava o libanonski krizi 
Gorbačov danes v Evropskem svetu

PARIZ — S kratkim srečanjem danes dopoldne s fran
coskim predsednikom Mitterrandom se bo zaključil trid
nevni uradni obisk sovjetskega voditelja Gorbačova v 
Franciji. Toda Gorbačov ne bo odpotoval domov, saj ga bo 
pot iz Pariza vodila v Strasbourg, kjer bo že danes sprego
voril Evropskemu svetu.

Obračun pogovorov sta predsednika včeraj podala na 
skupni tiskovni konferenci, s katero se je zaključil uradni 
del sovjetsko-francoskih pogovorov. Oba sta izrazila zado
voljstvo nad doseženimi rezultati, v dokaj sproščenem 
ozračju pa sta odgovorila na vsa vprašanja novinarjev. Tako 
je bilo precej časa namenjenega perestrojki in pa težavam, 
s katerimi se ta proces demokratizacije sovjetske družbe 
srečuje. Pri tem je Gorbačov poudaril, da bo največja po
moč Zahoda lahko v tem, če bo ta znal pravilno razumeti 
pomen teh procesov, ki po besedah sovjetskega predsedni
ka niso važni samo za SZ.

Sovjetski voditelj pa je spregovoril tudi o procesu de
mokratizacije v ostalih vzhodnoevropskih državah, kjer je 
še posebej govoril o Poljski in izrazil pripravljenost na sre
čanje z VValeso. Gorbačov pa je ob tem tudi odločno pouda
ril, da se ne strinja s trditvami, da je komunizem v krizi in 
da se SZ ne namerava odpovedati socializmu. Pri tem se je 
navezal na njegovo teorijo o skupnem evropskem domu od 
Atlantika do Urala, ki pa po njegovih besedah ne sme po
meniti ukinitve tega ali onega sistema, temveč mora biti 
zgrajen na osnovi medsebojnega spoštovanja. Na specifično 
vprašanje o položaju na Kitajskem pa je Gorbačov izrazil

željo, da pride čim prej do razvoja nove Kitajske, ki bo 
vključena v mednarodno gospodarsko in politično življenje 
in ki bo imela dobre odnose z vsemi državami. Pri tem pa 
je sovjetski voditelj še dejal, da se mora o spremembah 
samostojno izreči kitajsko ljudstvo. O vsem tem je Gorba
čov spregovoril že dopoldne prisotnim ha Sorboni.

Med najvažnejše rezultate dvodnevnih pogovorov je 
treba šteti skupno izjavo o rešitvi libanonske krize, pri če
mer sta se oba predsednika izrekla za takojšnje prenehanje 
sovražnosti, po njunem mnenju pa je treba tudi takoj pre
prečiti nadaljnje pošiljanje orožja sprtim stranem v tej drža
vi. Mitterrand in Gorbačov sta izrekla popolno podporo 
»odboru treh« Arabske lige in potrdila pripravljenost Fran
cije in SZ, da se z vsemi razpoložljivimi močmi borita za 
vzpostavitev miru v Libanonu.

Vzporedno s pogovori med obema predsednikoma pa so 
zasedale tudi državniške delegacije, ki so v dveh dneh pod
pisale kar 21 dogovorov o sodelovanju. Tu ne gre za »posle 
stoletja« toda nekaj dogovorov ima precejšen pomen in 
kaže na pripravljenost obeh držav po vse tesnejšem sodelo
vanju. Dogovori pokrivajo celo vrsto področij, obnavlja se 
spet vojaško sodelovanje, ki ga je Francija prekinila po 
sovjetski zasedbi Afganistana, dogovorjene so skupne akci
je pri raziskovanju vesolja, s tem da bo francoski kozmo
navt sodeloval pri enem izmed poletov leta 1992, najpo
membnejši pa je nedvomno sporazum o ustanovitvi prvega 
francoskega konzorcija za trgovinsko sodelovanje s Sovjet
sko zvezo.

Za Northa mila razsodba Senat odobril vladni odlok 
o sanaciji Jadranskega morja

Solženicina 
vabijo domov
MOSKVA — Združenje sovjet- 

S , Pisateljev je včeraj formalno 
preklicalo odločitev izpred d vaj- 
setih let (5. novembra 1969. 
leta),ko je izključilo iz svojih iz
redno uradnih vrst pisatelja Alek
sandra Solženicina. Po pisanju re
vije Literaturnaja gazjeta naj bi 
sovjetski pisatelji prosili vlado, 
haj izobčenemu pisatelju vrne dr- 
žavljanjstvo. Do pomembne odlo
čitve je prišlo po daljšem sestan
ku, na katerem je tekla razprava o 
vrnitvi Solženicinovih pisateljskih 
uel v Sovjetsko zvezo. Mesečnik 
Novi mir in založniška hiša Sov
ir1;''^* pisatelj sta se namreč ponu
dila, da uredita objavo Solženici
novih del, zaradi katerih je moral 
pršatolj zapustiti domovino in je v 
sedemdesetih letih izgubil tudi 
drzavljanjstvo.

WASHINGTON — Bivši polkovnik 
marincev Oliver Norih, ki je bil do 
nedavnega zvezda televizijskih pre
nosov slavnega procesa o lran-con- 
tras zavezništvu, ne bo presedel niti 
dneva v zaporu.

Tako je določil sodnik Gerhard Ge
sel!, ki je nekdanjega člana sveta za 
državno varnost v času Reaganovega 
predsedništva, obsodil na tri leta sus
pendiranega zapora, na dve leti svo
bode pod nadzorom, na 150 tisoč do
larjev globe, na 1.200 ur prostovoljne
ga dela v nekem socialnem centru, 
najbrž v neki organizaciji, ki skrbi za 
zasvojence z mamili, do smrti pa ne 
bo smel imeti nikakršne javne funkcije.

Sodnik Gerhard Gesell je pri sesta
vi razsodbe v celoti sprejel tezo Notr- 
hovih branilcev, ki so zatrjevali, da je 
bivši polkovnik storil le to, kar mu je 
bilo naročeno. Kot izvrševalec ukazov, 
ki so jih dajali »cinični nadrejeni«, je

North zagrešil tudi utajo dokumentov in 
uničevanje dokaznega gradiva.

Gerhard Gesell je pri branju raz
sodbe omenil tudi nezanesljivost kon
gresa, kar je globoko prizadelo was- 
hingtonske politične kroge. Predsed
nik George Bush, ki je bil prav tako 
vpleten v afero Irangate, je izjavil, da 
se noče ukvarjati s tem poslom in da 
ne bo dal nikaršne uradne izjave v 
zvezi z razsodbo, ki dejansko namigu
je na »višje« krivce.

Bivši polkovnik North bo lahko se
daj vložil priziv in prosil predsednika 
republike za pomilostitev, pri tem pa 
velja omeniti dejstvo, da se je North 
izognil zaporni kazni, ker je sodnik 
Gesell upošteval, da bi »zaporna ka
zen utrdila Northovo krivo gledanje 
na zakone« in zato očitno ni kazalo, 
da bi bivšemu poklovniku pokazali, 
da se za napake običajno plačuje - po 
zakonu - z zaporom.

RIM — V senatu so včeraj z večino 
glasov odobrili vladni zakonski odlok, 
ki utira pot izjemnim ukrepom proti 
zaskrbljujočemu pojavu čezmernega 
cvetenja alg v Jadranskem morju. Od
lok, ki ima nujnostni značaj in ga je 
sicer razpuščena vlada prav zato po
stavila na dnevni red, predvideva za 
letošnje leto strošek 55 milijard in pol 
lir.

Vladna večina (trenutno prav tako 
razpuščena) je predstavila odlok kot 
prvo pomembno dobljeno bitko napo
vedane vojne proti evtrofizaciji voda v 
Jadranskem morju. Opozicijske stran
ke pa so bile drugačnega mnenja in so 
odlok označile kot enega izmed toli
kih tipičnih mašilnih ukrepov, ki se 
problemov ne lotevajo pri koreninah. 
V bistvu bodo razpršili kup milijard 
med razne obmorske občine, ki naj bi 
na osnovi deželnih načrtov poskrbele 
za nabiranje alg in čiščenje plaž, na

mesto da bi se sistematično lotili pro
učevanja in odpravljanja vzrokov 
onesnaževanja Jadranskega morja. 
Odpravljanje vzrokov pa v bistvu po
meni očistiti izlive Pada in drugih rek, 
vzpostaviti večje sodelovanje med de
želami (pa tudi med sosednjima drža
vama Italijo in Jugoslavijo) pri nadzo
rovanju odplak industrijskih obratov 
itd. Vse to pa zahteva drugačne prije
me in tudi drugačna finančna sred
stva.

Na te polemike je odgovoril minis
ter za dežele Maccanico, ki je tudi 
predsednik mešanega odbora med dr
žavo in deželami. S tem dekretom 
sploh ni bilo mišljeno, da se bo država 
celovito lotila resnih problemov Jad
ranskega morja, je dejal minister. Ho
tela je le naglo odgovoriti na nekatere 
omejene probleme. To pa še ne pome-
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V Sloveniji, na Hrvaškem, v Bosni in Hercegovini

V teku obsežne reševalne akcije 
za odstranitev posledic neurja

LJUBLJANA — Na območjih, ki jih je hudo neurje v 
noči na torek dobesedno opustošilo, so si včeraj ljudje ven
darle nekoliko oddahnili. Posijalo je zopet sonce in prekini
lo kruto igro narave, ki je bila najbolj neusmiljena na Koz
janskem in v Halozah. Tam so podivjani potoki odnašali 
zemljo, podirali drevesa in poplavljali stanovanjske zgrad
be. Velika škoda je nastala tudi v Slovenski Bistrici, poško
dovanih je deset tovarn in več deset trgovin ter gostinskih 
lokalov.

Na ogroženih območjih so povsod stekle obsežne reše
valne akcije, v katerih sodelujejo gasilci, enote civilne za
ščite kot krajani. Za ocenjevanje škode za zdaj še ni časa, 
najprej je potrebno zagotoviti pitno vodo povsod tam, kjer 
je umazana voda onesnažila vodnjake, popraviti električno 
napeljavo in urediti ceste.

Posebni ukrepi pripravljenosti pa veljajo v krajih ob 
Muri in Dravi, saj obe reki še grozita. Iz Spielfelda v Avstri
ji so namreč sporočili, da pri njih Mura še vedno narašča, 
zato v Prekmurju ob bregovih dežurajo ekipe s tovornjaki, 
naloženimi z vrečami s peskom. Posebej pozorni so ob mos
tu čez Muro med Petanjci in zdraviliščem Radenci. Včeraj 
ob štirinajsti uri je, samo za primer, Mura dosegla nivo 440

centimetrov, medtem ko je običajna višina med 60 in 70 
cm...

Preobilne padavine so za vrle že začeto žetev na več kot 
17.000 hektarskih polj, zasejanih z žitom, kar bo katastrofal
no škodo nedvomno še povečalo.

Hudo deževje je povzročilo poplave, razdejanje in škodo 
tudi v mnogih drugih krajih Jugoslavije. Najhuje je bilo v 
hrvatskem Zagorju, kjer je, kot na primer v občini Zabok, 
ujma prizadela celo 80 odstotkov gospodarskih objektov in 
dejavnosti. Mnoge tovarne so še zdaj pod vodo in lahko le 
ugibajo, kdaj bodo lahko spet pognali stroje. V Zagrebu so 
gasilci prejeli več kot tisoč obupanih klicev na pomoč: v 
glavnem je šlo za zalite kleti ali kletna stanovanja ter skla
dišča.

O hudih težavah zaradi obilnega deževja poročajo tudi 
iz Bosne, kjer je več krajev ostalo brez pitne vode, zemelj
ski plazovi pa so večkrat ustavili promet na progi Beograd 
- Bar.

Rdeči križ Hrvatske je sprožil obširno akcijo zbiranja 
pomoči za prizadete, pri čemer so že prejeli zagotovila or
ganizacij iz Srbije, Bosne in Hercegovine, Črne gore in 
Slovenije, da so pripravljene sodelovati pri odpravljanju 
posledic katastrofe. (Z. Š.)

Karabinjerji prečesali 
nedostopen Aspromonte

LOCRI Aspromonte vsebuje 
že v etimologiji besede prizvok tež
ko dostopnega kraja, kar dejansko 
tudi je, in zato ni prav nič naključ
no, če se je v tem goratem in ne
dostopnem območju vgnezdila 'n- 
drangheta, ki v gozdovih skriva 
svoj plen. Trenutno ima 'ndranghe- 
ta v svojih brlogih pet talcev.

Italijanska policija in karabinjerji 
so pred dnevi odprli obsežen lov 
na ugrabitelje, z namenom, da tem- 
lejito prečesajo Aspromonte, rešijo 
čim več talcev in odžagajo vejo na 
kateri sedi 'ndrangheta. Do danes 
je bilo le malo vidnih rezultatov 
(morda tudi zaradi tega, ker je bila 
akcija dokaj obsežno reklamizira- 
na), do prvih aretacij pa je prišlo 
včeraj, ko je 40 karabinjerjev teme
ljito preiskalo območje med kraji 
Nalile di Careri, Careri in Ardore.

Ob zaključku akcije so priprli se
dem oseb in prijavili drugi devet. 
Vsi, ki so padli v past, so menda 
člani mafijske družine, ki je delo

vala v Nalile di Careriju od 1986. 
leta dalje. Iz tega kraja prihajajo 
običajno najmanjše ribice zloglasne 
'ndranghete, ki po vaseh pobira 
predvsem občasne sodelavce.

Karabinjerji so priprli ali prijavili 
deset članov družine Ietto. V zapor 
so morali Salvatore (36), Pietro (25), 
Antonio (54) in Antonio Pietro (33), 
na zasliševanje pa bodo morali 
Francesco (30), Salvatore (29), Giu
seppe (28), Pasguale (31), Domenico 
(22) in Francesco (19). Ostali areti
ranci so člani družine Nocera ter 
Gaetano Rechichi, ki je po mnenju 
preiskovalcev mali krajevni boss.

Medtem ko se je pri Locriju od- 
dvijala akcija krabinjerjev so bili 
župani tistega območja na sestanku 
z notranjim ministrom Gavo. Mi
nister jim je zagotovil, da ne bo 
monitoraža 'ndranghete muha 
enodnevnica, pač pa naloga, ki jo 
bo morala država izvajati dosledno 
in brez premorov.

Ker je RTV L J odpovedala športne prenose EBU

Protest kolektiva TV KP
KOPER - Kakšna usoda se piše koprski tele

vizijski postaji? To vprašanje si z zaskrbljenostjo 
postavljajo programski delavci TV Koper-Capo- 
distria, ki so s presenečenjem ugotovili, da je 
vodstvo RTV Ljubljana s 27. junijem odpovedalo 
evrovizijske prenose športnih dogodkov po kopr
ski postaji. Delegacija JRT pa je predlog postavi
la tudi na skupščini EBU, ki je bila konec junija 
na Cipru in ki je predlog sprejela.

Novica je izzvala veliko zaskrbljenost v ko
lektivu TV Koper-Capodistria, saj lahko poteza 
vodstva RTV Ljubljana pomeni konec razvojnih 
programov koprske postaje, tehnološkega poso
dabljanja in kadrovske krepitve, kot je bila do
govorjena z italijanskim partnerjem. Lahko pa bi 
se celo zgodilo, menijo v Kopru, da bi prišlo do 
enostranske prekinitve pogodbe RTV Ljubljana- 
Ponteco-Publitalia 80, kar bi ogrozilo celo sam 
obstoj postaje. O nastalem položaju je razpravljal 
prešnji teden programski svet, ki je zavzel zelo 
ostro stališče do sklepov vodstva RTV Ljubljana 
in menil, da mora razprava o reorganizaciji RTV 
Ljubljana trajati do konca septembra, v razpravo 
pa je nujno vključiti SZDL, Društvo novinarjev

in Unijo Italijanov. Svet je obenem ugotovil tudi, 
da zaradi sklepa vodstva RTV Ljubljana TV Ko
per ni posredovala nekaterih že naročenih in 
plačanih športnih dogodkov, zaradi česar je bila 
postaja močno oškodovana. Generalnemu direk
torju RTV LJ so zato na petkovi seji zastavili 
vprašanje moralne in materialne odgovornosti.

Hudo jabolko spora pa je bil tudi ekskluzivni 
prenos wimbledonskega teniškega turnirja, ki ga 
je koprska postaja prenašala kljub nasprotnemu 
mnenju vodstva ljubljanske televizije.

Včeraj so se sestali na skupščini programski 
delavci TV Koper-Capodistria, danes bo skupšči
na vseh uslužbencev, v petek pa je predvideno 
srečanje z delavskim svetom in sindikalnimi or
ganizacijami. Programski delavci so prepričani, 
da bodo tudi ta telesa podprla njihovo stališče in 
zahtevo po sestanku z vodstvom RTV Ljubljana 
najpozneje v torek, 11. julija. Če do sestanka ne 
bi prišlo in če ne bo vodstvo RTV v celoti spreje
lo in izpolnilo zahtevo, se bodo programski de
lavci TV Koper-Capodistria v torek vzdržali na
stopanja pred kamero.

V Likudu zmagala desnica 
Hudi časi za Palestince

TEL AVIV — Seja centralnega ko
miteja sredinsko-desničarskega bloka 
Likud se je včeraj končala z zmago 
najbolj skrajnega krila stranke relativ
ne večine. Šamir je torej klonil pred 
desničarskimi skrajneži in v skrajno 
nacionalističnem govoru poudaril, da 
na zasedenih ozemljih ne bo volitev, 
dokler ne bodo »izkoreninili nasilja«, 
njegov načrt pa ne predvideva volitev 
v vzhodnem Jeruzalemu, »ker je Jeru
zalem eden in nedeljiv«. Prav tako je 
poudaril, da ne bodo nikoli »ločili za
hodnih izraelskih dežel od matične 
domovine«. V bistvu je Šamir razvil 
tezo o svetopisemskem velikem Izrae
lu, prav zato se je zavzel za pospešitev 
gradnje novih židovskih naselij.

Novi desničarski veter bodo Pales
tinci kaj kmalu občutili, saj so prav 
včeraj okupacijske sile sklenile, da 
pooblastijo streljanje na Palestince, ki 
imajo s kefijo zakrinkan obraz.

Premier Šamir z glavnim likudovim jastrebom, Arlelom
Šaronom (Telefoto AP)

• Cossiga 
podaljšal mandat

samo bat, s katerim udarja plat zvona 
v predhodno naznanilo De Mitovega 
pogreba, potem bo imel De Mita v 
svojih rokah pomemben adut, s kate
rim bo lahko spravil v resne težave 
celotno koalicijo, začenši s svojo las
tno stranko, v kateri se je že itak raz
vnelo ozračje hudih prepirov.

De Mita ima sedaj 48 ur časa, da to 
ugotovi. Kako bo to ugotovil, pa ni 
jasno. Včerajšnja kronika beleži spet 
celo vrsto mrzličnih posvetovanj med 
vsemogočimi političnimi osebnostmi 
prav z namenom, da bi prišlo do raz- 
čiščenja te dileme. Potem ko se je vr
nil s Kvirinala, se je De Mita sestal z 
Agnellijem, potem z vladnim pod- 

■ predsednikom De Michelisem, pa še z 
laičnima tajnikoma La Malfo in Altis- 
simom. Na teh srečanjih je lahko ugo
tovil le to, da za republikance in libe
ralce problem ni rešljiv na tisti način,

ki ga predlaga Craxi. Vzporedno z De 
Mito se je po isti poti premikal tudi 
demtikristjanski tajnik Ferlani, ki se je 
prav tako (seveda ločeno) sestal z La 
Malfo, z Altissimom, s Cariglio ter s 
Craxijem. Z vseh teh stikov je znano 
to, da demokristjani vztrajajo pri za
htevi o obnovitvi petstrankarskega za
vezništva, kot je bilo doslej. Craxi pa 
je preko svojega glasnika Intinija de
mantiral to, kar so pisali včerajšnji ča
sopisi, češ da je predvčerajšnjim pred
lagal De Miti tri različne formule (šti- 
ristrankarsko večino ob zunanji pod
pori PSI, tristrankarsko večino ob zu
nanji podpori PLI in PRI ali 
petstrankarsko večino pod pogojem, 
da laiki izločijo Pannello). Dejal je le, 
da je treba jasno vedeti in razumeti, 
kaj pravzaprav mislijo ostale stranke, 
začenši s krščansko demokracijo. Po 
mnenju Caprie in Signorileja mora 
prevzeti prav stranka prekrižanega 
ščita razčiščevalno pobudo. Socialiste, 
ki so se včeraj dopoldne spet sestali, 
je namreč zelo zbodla Bodratova pre

dvčerajšnja izjava, da bi se KD lahko 
gladko odpovedala zavezništvu s soci
alisti. Reči je treba, da je Bodrato vče
raj delno požrl te besede ter izjavil, da 
brez socialistov ne gre.

Kaj se bo po vsem tem lahko zgo
dilo? Marsikdo govori že o tem, da bo 
Forlani prisiljen pripraviti novo pre
ambulo, s katero bi dokončno in neiz
podbitno izločili iz igre Pannello (ki 
mu je Craxi s svojim rovarjenjem na
redil res neverjetno in morda nezaslu
ženo reklamo, kakršne ni imel noben 
drug politik). S tem bi se ponovila sta
ra zgodba in Forlani bi si prislužil 
večni sloves »človeka preambul«. Ko 
je bil pred leti prav tako tajnik KD, je 
z znamenito preambulo zaprl pot ko
munistom, sedaj pa naj bi jo radikal
cem.

Kakorkoli pa pogledamo na seda
nji še vedno skrajno zapleteni položaj, 
ne moremo mimo občutka, da se na 
obzorju spet svetlika nevarnost pred
časnih volitev. Morda so vsi dosedanji 
čudni politični manevri in očitki o ne

jasnosti najbolj jasen dokaz prav tega 
hotenja.

• Senat odobril
ni, da bo zanemarila ostali sklop pro
blemov. Odbor pripravlja namrečsred- 
njeročni načrt za korenitejšo sanacijo 
obolelega Jadrana, temu pa bo sledil 
še dolgoročni načrt.

Prvotno je zakonski odlok po sklepu 
ministrskega sveta predvideval 41 mi
lijard, v senatni komisiji pa so ta sklad 
zvišali na 55 milijard in pol, od katerih 
bo šlo sedemnajst milijard obmorskim 
občinam in šest milijard ministrstvu 
za trgovsko mornarico za čiščenje alg. 
Trinajst milijard lir bodo uporabili za 
nadaljevanje službe čiščenja morja, še
stnajst milijard za obalne čistilne- na
prave, dve milijardi lir pa za izpopol
nitev elektronskega arhiva o stanju 
Jadrana. Senat je včeraj med drugim 
odobril tudi resoluciji, ki obvezuje 
vlado, da poglobi raziskave, ki zade
vajo pretvarjanje alg v umetna gnoji
la. DK

V Pekingu vojaki 
preiskali turiste

PEKING — Kitajske oblasti noče
jo, da bi bil svet seznanjen s tistim, 
kar se trenutno dogaja v državi, še 
manj pa s tistim, kar se je zgodilo 
pred dobrim mesecem na Tienan- 
menu. Tako se na primer dogaja, da 
vztrajno vabijo turiste v Peking in 
druga velika mesta, češ da se ni 
zgodilo nič tako hudega, da bi mo
rali turisti »pozabiti« na lepote ki
tajskega sveta, istočasno pa so voja
ki pooblaščeni, da izvajajo nenajav
ljene osebne preiskave in zaplenju- 
jejo fotografski in filmski material.

Prav v teh dneh so v Pekingu vo
jaki preiskali avtobus japonskih tu
ristov, ko so bili le-ti v neki trgovi
ni, in jim brez slehernega opravičila 
razbrskali vso osebo prtljago ter za
plenili nekaj fotografskih aparatov 
in televizijskih kamer.

LJUBLJANA — Jutri se bo sestal slovenski 
centralni komite Zveze komunistov, naslednji to
rek, 11. julija, bo prvo zasedanje zveznega cen
tralnega komiteja v Beogradu, 31. julija pa zelo 
sporno zasedanje zveznega centralnega komiteja, 
posvečeno nacionalnemu vprašanju v Jugoslavi
ji-

Petkova seja slovenskih komunistov je po
membna priprava na obe beograjski zasedanji. 
Na prvem bo govor o dosedanjem delu zveze 
jugoslovanskih komunistov in hkrati o pripravah 
na izredni zvezni kongres. Pričakovati je ostro 
razpravo, ki pa bo dosegla vrhunec na naslednji 
seji, posvečeni trenutno najbolj vroči jugoslovan
ski politični temi.

Slovenski komunisti so pripravili obsežen 
predlog tez d mednacionalnih odnosih v Sloveni
ji, v katerih se namenoma vračajo k pozitivnim 
tradicijam čebinskega manifesta z ustanovnim 
kongresom Komunistične stranke Slovenije. Pou
darjanje termina »stranke« namesto »partije« ni 
slučajno, kot tudi ne poseben poudarek, ki so ga 
že takrat slovenski komunisti dali demokraciji in 
reševanju narodnostnega vprašanja.

V naslednjem poglavju zagovarjajo načelno 
stališče do pravice slovenskega naroda do samo
odločbe in v njej zlasti »pravico do zedinjenja 
slovenskega naroda in njegovega enakopravne
ga povezovanja z drugimi narodi Jugoslavije«. 
Na podlagi teh zgodovinskih temeljev se torej 
dokazuje, da so slovenski komunisti resnični za
govorniki federativne Jugoslavije in ne njeni ru
šitelji, kar se jim na Jugu stalno očita. Resnica je 
zelo preprosta: poudarjanje Srbije in vzkliki, kot 
sta »Živela Srbija« in »Živela Jugoslavija«, ko se 
namerno izpušča »socialistična« in »federativna«, 
so dejansko razbijanje enotnosti, ustvarjene ob 
upoštevanju stvarnih razlik.

Vrnimo se k dokumentu, ki v enem izmed 
naslednjih poglavij obravnava gospodarsko po-

Teze slovenskih komunistov 
o mednacionalnih odnosih

vezavo in različne poglede na vzajemnost in soli
darnost. Izhod vidi v tržnih mehanizmih, ki lah
ko urede mednacionalne ekonomske odnose. Te
orije o izkoriščanju pomenijo prikrito neprizna
vanje trga in nepripravljenost, da bi ekonomski 
razvoj prepustili delovanju ekonomskih zakoni
tosti.

Dokument posveča izredno veliko prostora 
manjšinskemu vprašanju in najprej seveda ob
veznostim slovenskih komunistov do obeh v Slo
veniji živečih narodnostnih skupnosti: italijanske 
in madžarske. V tej zvezi je tudi izredno zanimiv 
stavek o kritičnem pregledu preteklosti, nato pa 
so ustvarjalno reševana vsa bistvena vprašanja 
razvoja nacionalne manjšinske skupnosti, pri če
mer se izhaja iz najpomembnejših temeljev, ki so 
v prizadevanjih za čim polnejše uresničevanje 
državljanskih svoboščin in pravic in takšno pre
novo socializma, ki bo v funkciji osvobajanja člo
veka kot ustvarjalca materialnih in duhovnih do
brin. V tem kontekstu je zanikana pravica fede
racije, da po enem kopitu ureja vsa ta vprašanja.

Glede zamejskih Slovencev in tistih, ki so 
raztreseni po svetu, pa vsebuje dokument na
slednje poglavje:

Zgodovinsko in kulturno samoumevno je, da 
so tudi Slovenci, ki ne živijo v SR Sloveniji, del

slovenske narodne skupnosti. V smislu policen
tričnih načel in načel enotnega oziroma skupne
ga kulturnega prostora so pomembni soustvar
jalci slovenske kulture, s svojo drugačno držav- 
ljanskostjo pa velika in dragocena možnost smi- 
selnejšega in bogatejšega ekonomskega in poli
tičnega sožitja narodov v srednji Evropi. Pri tem 
obstaja kvalitetna razlika med narodnim polo
žajem Slovencev, ki žive kot etnična skupnost 
(narodna manjšina) na drugi strani državnih 
meja Jugoslavije, ki so torej avtohtoni na doma
čem ozemlju, in pa med Slovenci, ki žive v dias
pori po Evropi in po zemeljski obli. Dolžnost in 
pravica skrbi zanje, torej ne izvira le iz medna
rodnih pogodb po drugi vojni, ko so bile formi
rane današnje državne meje, temveč tudi iz od
govornosti za prihodnjo, nastajajočo Evropo, v 
kateri bodo državne meje postopno izgubljale 
današnji pomen in bo podlaga sodelovanju raz- 
cveteni nacionalni, ekonomski, politični in kul
turni pluralizem.

Manjšinske skupnosti so lahko povsod brez 
izjeme pomemben dejavnik te vrste le, če so 
svobodne, v zdajšnjem času pa predvsem varne 
pred pritiski polpreteklega nacionalšovinizma 
oziroma njegovih, žal še vedno aktualnih, reci
divov. Zato je dolžnost matičnih oblasti, da jih

pred tem zmeraj spet, če je treba, tudi zakono
dajno, zaščitijo, dolžnost matičnega naroda pa, 
da jim stoji z moralno in materialno oporo ob 
strani, ko gre za njihovo šolsko, raziskovalno, 
kulturno in vsakršno podobno življenje. Manj
šinske narodne skupnosti bodo pomembnejše 
povezovalke med narodi in državami samo, če 
bodo ustvarjalno močne in nacionalno samoza
vestne, neobremenjene s svojo drugačnostjo - v 
tem sta tudi poglavitna odgovornost in interes 
narodne matice v SR Sloveniji, pa tudi večinske
ga naroda, s katerim jim je usojeno živeti. Upoš
tevaje realne odnose v Italiji, Avstriji in na 
Madžarskem mora politika SR Slovenije in SFR 
Jugoslavije konstantno in razpoznavno težiti k 
tako razumljenemu ustvarjanju pogojev za na
rodno emancipacijo zamejskih Slovencev.

V vse bolj povezujočem se svetu postajajo 
vse pomembnejši del slovenske narodne skup
nosti tudi Slovenci, ki žive v Evropi in drugod 
po svetu.

Zaključni del dokumenta ponovno obravnava 
mednacionalne odnose, tokrat iz zornega kota 
reforme ZKJ. Pri teh izhajajo iz vedno odločnejše 
demokratizacije družbe in seveda federalizma 
tudi glede ZKJ. Odločno zavračajo preglasova
nje, stari sistem demokratičnega centralizma. 
Odločilen pa je zadnji stavek tega poglavja, v 
katerem je rečeno, da novi način uveljavljanja 
odnosov v ZKJ obvezuje slovenske delegate, 
»vključno z usmeritvami za ravnanje, če ZKS s 
takšnimi svojimi predlogi ne bo uspela«, kar po
meni ali zapustitev kongresa ali da bi ZKS na 
kongres, če so pogoji nesprejemljivi, sploh ne 
šla.

Zadnje poglavje se nanaša na sodelovanje 
Slovenije in Jugoslavije z Evropo in postopno 
vključevanje v njeno integracijo.

BOGO SAMSA
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Poleg celuloznega obrata Obir v koroški Reberci

Nevarnost zapore grozi 
tudi tovarni Magdalen

Preiskava EGS 
o subvencijah 
v deželi FJK

BRUSELJ — Komisija Evrop
ske gospodarske skupnosti je 
včeraj napovedala, da bo sproži
la preiskavo v zvezi s iinančni- 
mi podporami, ki jih je rimska 
vlada dala in jih še bo deželi 
Furlaniji-Julijski krajini. Gre za 
pomoč podjetjem, ki jo predvi
devajo. državni in deželni zako
ni in katere vrednost znaša za 
leta 1988-1990 več kot 82 mili
jard lir.

Evropska komisija je mnenja, 
da del teh subvencij, predvsem 
tistih, ki so namenjene raziska
vam v uporabne namene, ni v 
skladu z določili Rimske pogod
be, to je listine, s katero je bila 
ustanovljena Evropska gospo
darska skupnost. Izvršna oblast 
Skupnosti, pravijo v Bruslju, je 
v tem pogledu dovolila določe
ne - delne in samo začasne - iz
jeme le za podpiranje obrtniš
kih dejavnosti in pa malih in 
srednjih industrijskih podjetij v 
goriški in tržaški pokrajini.

CELOVEC — »Bolje grozen konec 
kot groza brez konca«, je izjavil finan
čni referent (minister) koroške deželne 
vlade Max Rauscher, ko je razlagal 
odločitev vseh treh v deželnem zboru 
zastopanih strank o uvedbi stečaja to
varne celuloze Magdalen v Beljaku. 
Ta tovarna je deželi Koroški nabrala 
za okoli 1,2 milijarde šilingov dolgov.

Hkrati grozi, kot znano, zaprtje to
varne celuloze Obir v Reberci, ki je 
last SOZD Slovenija papir. Deželni 
glavar Haider je napovedal, da bo dal 
zapreti Obir do 31. decembra. Možno 
je, da bi ustavili proizvodnjo že prej, 
"v nekaj tednih", kot meni Rauscher, 
ko naj bi bil končan upravni postopek 
zaradi tega, ker je Obirju s 1. julijem 
poteklo dovoljenje za gradnjo biološ
ke čistilne postaje, tovarna pa le-te Še 
ni začela graditi. Za povrh je ekološka 
organizacija Greenpeacea vložila pri 
celovškem državnem tožilstvu kazen
sko prijavo zoper Obir. Greenpeace 
trdi, da Obir onesnažuje reko Belo 
tako močno kot bi jo mesto z 1,7 mili
jona prebivalcev.

Zoper zaprtje Obirja sta se izrekli 
obe osrednji organizaciji koroških Slo
vencev, ker sta prepričani, da želi Ha
ider z zaprtjem te tovarne gospodar
sko oslabiti dvojezično ozemlje. Orga
nizaciji se zavzemata za odpor priza
detih. Slovenska Skupnost južnokoroš- 
kih kmetov pa opozarja, da bi zaprtje 
Obirja imelo katastrofalne posledice 
za gozdarstvo in lesno gospodarstvo v 
regiji. Skupnost se zavzema za nepos
reden prehod s proizvodnje celuloze 
na izdelavo lesovine.

Direktor Obirja inž. Feliks Wieser je 
izjavil, da bo lastnik Obirja, Slovenija 
papir, do 15. julija dokončno sporočil 
sklep o gradnji naprav za lesovino, 
kar naj bi stalo 1,2 milijarde šilingov, 
pri čemer bi sodelovalo tudi podjetje 
Leykam. Za novo proizvodnjo bi po
trebovali 90 zaposlenih, zdaj pa jih je 
v Obirju 220. Približno enako število 
je zaposlenih v Magdalenu.

Deželni glavar Haider je obljubil - 
ob zaprtju Obirja - 130 milijonov šilin
gov pomoči. JOŽE ŠIRCELJ

Furlansko podjetje Cogolo 
pred rešitvijo iz stiske?

VIDEM — Morda bo že danes zna
na usoda industrijske grupe Cogolo 
iz Zugliana, ki dolguje bankam in 
dobaviteljem surovin (kož za stroje
nje) 400 milijard lir. Videmski sodni
ki so namreč včeraj rekli, da zaradi 
zapletenosti zadeVe potrebujejo še en 
dan za razmislek. Družba, ki jim je 
pretekli teden izročila na vpogled ra
čunovodske knjige, je v torek prek 
odpravnika poslov Enza Cainera iz
prosila "preventivni konkordat" za 
podjetji Concerie Cogolo (ki trguje s 
Sovjetsko zvezo) in Cogolo Udine 
(lastnikom tovarn v Zuglianu in San 
Giorgiu di Nogaro), medtem ko sta 
dva dobavitelja in en njen uslužbe
nec zahtevala bankrot cele grupe. 
Gianni Cogolo je še zmerom v Sov
jetski zvezi, kamor se je šel pogajat 
za izpeljavo dogovorjenih pogodb, po 
katerih naj bi njegova družba odprla 
ha sovjetskih tleh več tovarn nogavic 
in strojarn v skupni vrednosti 500 mi
lijard lir - 100 milijard več od Cogo- 
lovega dolga nasproti bankam in do
baviteljem. Sindikati so sklicali za 
danes zborovanji v Zuglianu in San 
Giorgiu di Nogaro, da bi z delav
stvom proučili hipotetični načrt o re

šitvi družbe Cogolo iz krize, kot ga 
je predložila Finanziaria Veneta 
(Zoppas in Lucca). Ta načrt predvide
va namreč drastično zredčitev. delov
ne sile, spričo česar sta družba in pri
stojno deželno odborništvo zaprosila 
za snidenje z ministrom za delo.

Sestanek o usodi 
našega gledališča
TRST — Deželni svetovalec 

Slovenske skupnosti Bojan Brezi
gar je včeraj sprejel predsednika 
upravnega sveta Slovenskega 
stalnega gledališča v Trstu prof. 
Jožeta Pirjevca, ki mu je orisal sa
dove zaključene sezone in pro
gram za novo, zlasti pa opozoril 
na težko finančno stanje ustano
ve. Pristojno ministrstvo hoče na
mreč skrčiti že itak preskromno 
nakazilo, kar utegne ogroziti ob
stoj gledališča. Brezigar se je ob
vezal, da bo primerno nastopil.

Konferenca 
predsednikov 

deželnih svetov
TRST — V prostorih deželne skup

ščine na Obetdanovem trgu v Trstu 
se bo jutri in v soboto odvijala konfe
renca predsednikov deželnih svetov 
ter avtonomnih pokrajin Trenta in 
Bočna, ki ji bo predsedoval predsed
nik deželne skupščine Emilije-Romag- 
ne.

Konferenca, ki jo je sklical predsed
nik deželnega sveta Furlanije-Julijske 
krajine Paolo Solimbergo, se bo zače
la jutri ob 16. uri in nadaljevala pojut
rišnjem zjutraj, potem pa se bodo 
udeleženci odpravili na tržaško žu
panstvo, kjer jih bo sprejel župan 
Franco Richetti.

Na konferenci bodo obravnavali po
leg številnih drugih aktualnih vpra
šanj vsebino državnega zakona o re
formi deželnih uprav, odnose med 
pristojnima komisijama poslanske 
zbornice in senata ter deželnimi 
skupščinami, vprašanje učinkovitosti 
množičnega obveščanja v posamez
nih deželah, organizacijsko in funkci
onalno avtonomijo deželnih svetov, 
vlogo državljanovega branilca, dav
čno problematiko - posebno v zvezi z 
zakonom št. 154 iz leta 1988 o preživ
nini - in probleme v zvezi s ceremoni
ali.

Deželni prispevki za trgovce 
industrijce in avtoprevoznike

TRST — Deželni odbor je včeraj odobril vrsto finančnih 
Podpor za razvoj industrijskih in drugih dejavnosti v Furla- 
hiji-Julijski krajini. Tako je v smislu deželnega zakona 
63/1976 odobril nakazilo 1.112 milijonov lir za leasinške 
Posle, ki jih bo opravilo v obdobju 1989-1993 118 industrij
skih in 20 trgovskih podjetij. Gre za nakup strojev in opre
de, ki bo omogočil investicije za 7,5 milijarde lir.

Zatem je odbor namenil izredno nakazilo 150 milijonov 
kr Deželnemu konzorciju za jamstvo posojil, ki bo sredstva 
Uporabil za raztegnitev konzulenčne službe in tehnične po
moči zadružnim podjetjem. Dotacija sodi v izredni triletni 
sklad (1989-1991) v višini 450 milijonov lir.

Nazadnje je deželni odbor s tremi sklepi šel na roko 
avtoprevozniškim tvrdkam po deželnem zakonu 4/1985. 
Prvi predvideva delno kritje stroškov za kupljene stroje 
m/ali opremo v času 1989-1991: s 1.333 milijoni lir bo Deže- 
„a °m°g°čila 112 tvrdkam 15-odstotno kritje nabav, vrednih 

'°?P milijonov lir. Z drugim sklepom - 531 milijonov lir v 
petletju 1989-1993 - bo Dežela 15-odstotno krila nabavne 
stroške (3,5 milijarde lir) 36 podjetjem. Tretji sklep pa pred
videva prispevke za odplačevanje obresti na bančna posoji- 
a, ki so jih avtoprevozniki prejeli ali jih še bodo od denar

nih zavodov v Furlaniji-Julijski krajini; gre za 665,5 milijo- 
.a 9r' ki jih lahko devet zainteresiranih podjetnikov izko- 

nsti v petletju 1989-1993.

Bivši italijanski borci 
za obnovo bolnice Franje

TOLMIN — Predsednik Vsedržavnega združenja par
tizanov Italije (ANPI) za tržaško pokrajino Arturo Calab- 
ria in tajnik Dušan Košuta sta se mudila te dni pri tova
riših tolminske Zveze borcev pa tudi pri kustosu idrij
skega muzeja, v katerega pristojnosti je prenova parti
zanske bolnice Franje v Cerknem po znani ujmi. Pred
stavnika tržaškega VZPI-ANPI sta ob tej priložnosti 
izročila denarni prispevek 1.600.000 lir za obnovitvena 
dela. Gre za sredstva, ki so jih jima zaupali:

— VZPI-ANPI v Miljah, in sicer gre za drugi polog v 
višini 200.000 lir;

— člani združenja ANPI iz Anzole v pokrajini Bolog
na (Emilija) 500.000 lir;

— članstvo združenja ANPI iz Conegliana Veneta v 
pokrajini Treviso 350.000 lir;

— združenje ANED (Associazione Nazionale ex de- 
portati nei campi di concentramento nazisti) iz Bologne 
500.000 lir;

— msgr. Pasguale Guion, župnik v Matajurju (Beneš
ka Slovenija) 50.000 lir.

Dušanu Košuti in Arturu Calabrii so v Tolminu pod
robno raztolmačili načrt za obnovitev bolnice Franje, 
sicer pa je bil govor o sodelovanju in solidarnosti med 
bivšimi borci z obeh strani meje, ki je znova prišla do 
izraza prav ob tej priliki.

Silvano Sau 
predsednik 

sveta SZDL
KOPER — Silvano Sau je vče- 

jmj postal novi predsednik me
dobčinskega sveta SZDL obalno- 
kraške regije. Dosedanji pred
sednik Drago Žerjal se je vrnil v 
združeno delo (Splošno plovbo

Novi predsednik, Izolan, di
rektor TV Koper-Capodistria, je 
star 47 let, znan pa je tudi kot 

ngažiran novinar in družbeno
politični delavec, trenutno tudi 
Predsednik Unije Italijanov za 
tstro in Reko, delegat v Zvez
nem zboru itd. (D. Gr).

Danes obisk 
zadrugarjev 
iz Slovenije

VIDEM — Zveza zadrug FJK 
(Lega delle Cooperative del FVG) 
bo imela danes in jutri v gosteh 
delegacijo Zadružne zveze Slove
nije. Zastopstvo tukajšnje zadruž
ne zveze bo na srečanju vodil 
predsednik dr. E nore Casanova, 
odposlanstvo zveze iz Slovenije 
pa njen predsednik dr. Leo Frelih. 
Gostje se bodo med drugim sešli 
s podpredsednikom deželnega od
bora Carbonejem in predsedni
kom Videmske trgovinske zborni
ce Bravom. Govor bo o možnostih 
poglobitve dvostranskega sodelo
vanja.

Mednarodno
taborniško

srečanje
VIDEM — Od 10. julija do 9. 

avgusta se bo zbralo v občinah 
Preone, Forgaria in Barcis (Porde- 
non) čez 3.000 skavtov oz. tabor
nikov iz vse dežele Furlanije-Ju
lijske krajine, iz Veneta in iz Juž
ne Tirolske pa tudi Avstrije in Ju
goslavije. Taboriščne prostore 
oziroma prireditve, ki jih bodo 
uprizorili v znamenju prijatelj
stva in vzajemne solidarnosti, so 
poimenovali "Eurofolk" in "Ali- 
sei". Tradicionalni poletni zlet 
prirejata združenje AGESCI in 
CNGE1 sporazumno s krajevnimi 
upravitelji.

MANJŠINSKI MOZAIK
Razgledi po manjšinski teoriji in praksi
_ Piše: Pavel Stranj___________________________________

Kavkaz - narodni vozel 
med dvema celinama
KAVKAZ : RELIEF

Kaspijsko

morjeČrno

morje
'TBILISI

JERE.VA

OBMOČJA POD MOR
SKO VIŠINO

OBMOČJA NAD 1000 
m VIŠINE _______

/ O
Ruska Socialistična

v-(v5 SovJetska *">
~ t fVv, Federativna

>Republika<-)
A - ^O C v**

KAVKAZ :

UPRAVNE
MEJE

JJruzi jsk

Armenk Azerbaj džanska 
ska SS > SSR

Turčija^ Iran

KAVKAZ :

JEZIKOVNE
SKUPINE

RUSKA

ARMENSKA

TURŠKA

KAVKASKA

IRANSKA

MONGOLSKA

V podrobnejšem pregledu žarišč na
rodnostnih konfliktov v Sovjetski zve
zi ne more manjkati vsaj približna ze
mljepisna, upravna in etnična slika 
Kavkaza. Ta veliki naravni most med 
Evropo in Azijo je pravo mravljišče 
narodov in manjšin, katere je naneslo 
tja več kot 20 stoletij razgibane zgo
dovine. Zemljepisni pogled je res nu
jen, kajti ta most ima važno značilnost: 
prek njega gre velik naravni zid, istoi
mensko gorovje, dolgo preko 1.200 km 
in z naj višjim vrhom, Elbrusom, ki do
seže 5.633 m. Na zemljevidu so ozna
čene le višine nad 1.000 metrov, kajti 
to mejo poznamo pri nas zaradi njene 
poselitvene značilnosti: pri nas nad 
1.000 m skoraj ni več prebivalstva, na 
Kavkazu pa ni tako. V tem prikazu ni 
prostora za zgodovinski opis ' naplav- 
ljanja" različnih narodov na ta gorovja 
in doline, dovolj komplicirano je že 
primerjati upravne in jezikovne meje 
območja. Polna črta pri drugem ze
mljevidu označuje posamezne zvezne 
enote sovjetske države, črtkane meje 
pa "nižje" upravne enote. Zvezne eno
te so izpisane in so le štiri: ruska, gru
zinska, armenska ter azerbaj džanska, 
druge pa so označene s številkami, ki 
so tu razložene. V okviru ruske SFSR 
(Socialistične federativne soc. republi
ke) so:

1. Dagestanska avtonomna soc. rep.;
2. Kabardino-Balkanska avt. soc. rep.;
3. Kalmiška avt. soc. rep.;
4. Severnoosetinska avt. soc. rep.;
5. Adjigejski avt. okraj;
6. Karakaj-Čerkeski avt. okraj ter
7. Čečeno-Inguška avt. sov. soc. rep.

Armenska sov. soc. rep. nima podrob
nejših razčlenitev, azerbaj džanska SSR 
pa ima dve:

8. Nakičevansko avt. soc. rep. ter
9. Nagorno Karabah ASR.

Gruzijska SSR ima tri podenote:
10. Abhazijsko SSR;
11. Adžarijsko SSR ter
12. Južnoosetinski avt. okraj.

Kot izhaja iz primerjave zadnjih 
dveh zemljevidov, se upravne in jezi
kovne meje še kar skladajo, a ne po
vsem. Jezikovna razporeditev prebi
valstva je namreč tako razpršena, da 
je dejansko nemogoče za vsako skupi
no oblikovati avtonomno pokrajino. 
Narodnosti so bile v tretjem zemljevi
du razdeljene po jezikovnih skupinah, 
kajti posameznih jezikov je preveč, da 
bi lahko vsakega označili. Samo ka- 
vkaških jezikov je vsaj osemnajst, med 
katerimi nedvomno izstopa gruzinski, 
katerega govori približno tri milijone 
prebivalcev in ima zelo staro literarno 
tradicijo. Od mongolskih jezikov je tu 
prisoten jezik kalmyk, od turških: 
azerbajdžanski, baškirski, karahaj, ku- 
mik, nogaj, tatarski ter mešketska tur- 
ščina. Od iranskih jezikov so prisotni 
na območju: kurdski jezik, osetinski in 
tat. Če tem jezikom dodamo še široko 
razširjeno ruščino in jezike manjših in 
še bolj razpršenih skupnosti (Ukrajin
ci, Grki, Asirci itd.), pridemo na raven 
najmanj 35 jezikov. Vsi ti živijo na po
vršini kakšnih 373.000 kvadratnih kilo
metrov, kar je malo več kot za eno 
celo Italijo.
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Glede podrobnostnih načrtov za padriski Center

Veliko presenečenje ob potezi 
deželnega tehničnega odbora

S sestanka krajevnih sekcij SSk in KD

Ostra obsodba »bojkota« 
obrtne cone v Nabrežini

Sporočilo podpredsednika deželne
ga odbora in odbornika za prostorsko 
načrtovanje Gianfranca Carboneja, da 
je deželni tehnični odbor za nedolo
čen čas prekinil obravnavo podrob- 
nostnega načrta za urbanistično uredi
tev Centra za znanstvene in tehnološ
ke raziskave pri Padričah, je v tržaš
kih političnih krogih močno odjeknilo. 
Mnenja so seveda različna, v središču 
pozornosti pa sta problem velikih gra
denj v Centru in vprašanje, čemu se je 
Carbone odločil za potezo, ki je marsi
koga presenetila.

Sam Carbone je včeraj pojasnil, da 
deželna uprava želi razmisliti, ali ob
stajajo možnosti »za nekoliko drugač
ne izbire«. Na Krasu gradijo nove av
tocestne povezave in razširjajo obmej
no tovorno postajališče na Fernetičih, 
v načrtu sta sinhrotron pri Bazovici in 
preureditev Sesljanskega zaliva. Oko
lju grozi poplava cementa, zato je 
prav, da se ponovno premisli, kako 
nadaljevati z deli v Centru za znan
stvene raziskave. Ob teh izjavah pa je 
Carbone jasno povedal, da »to, kar je 
narejeno, ostane«, prav tako so veljav
ne že sprejete odločitve. Tržaški po
krajinski tajnik PSI Perelli (tajnik Car- 
bonejeve stranke torej) je v tiskovnem 
sporočilu izjavil, da je problem uprav
ne in politične narave. Deželni tehnič
ni odbor je z odločitvijo sprejel v ved
nost številne pomisleke glede na ur
banistične rešitve in na probleme oko
lja. Politični problem pa je v vedno 
večjem zanimanju ljudi za obrambo 
okolja. Perelli govori tudi o »drugačni 
lokaciji, kot je bila predvidena«.

Podobno mnenje nam je izrazil tudi 
tržaški občinski odbornik za urbanisti
ko Cecchini (ravno tako socialist). De
jal je, da gre le za prekinitev, ki pa bo 
pomenila priložnost za »koristno me
ditacijo« o urbanistični politiki na 
Krasu. Cecchini je podčrtal, da je se
danje urbanistične izbire napravila 
prejšnja občinska uprava. Tudi on je 
omenil novo občutljivost za okolje in 
nevarnost poplave cementa, hkrati pa 
je izrazil potrebo po dialogu med de
želno in občinsko upravo.

Omenili smo stališča strnjenih soci
alističnih vrst, slišali pa smo in brali 
tudi drugačno uglašene strune. Tržaš
ki župan Richetti je zadevo, ki ga je 
nadvomno presenetila, komentiral s 
kratko izjavo, da bi se o prekinitvi 
lahko »predhodno dogovorili z občin
sko upravo«. Dodal nam je še, da je 
lahko premislek koristen, vendar le, 
če je namen vsega izboljšati stvari. 
Vsekakor pa je bil županov ton vse 
prej kot navdušen. V tiskovnem sporo
čilu je kasneje župan oznanil, da je 
kot prvi konkretni korak v tem polo
žaju zahteval od Carboneja takojšnji 
sestanek, ki naj bi se ga udeležil tudi 
predsednik Centra prof. Romeo, in na 
katerem naj bi se pogovorili o možnih 
korekcijah, ne da bi ogrozili predvide
nih finančnih sredstev za razširitev tr
žaške znanstvene ustanove.

Deželni svetovalec KPI in edini slo
venski član upravnega sveta Centra 
za raziskave Miloš Budin je v tiskov
nem sporočilu zapisal: »Sklep deželne
ga tehničnega odbora, ki mu predse
duje odbornik Carbone, da prekine 
proceduro za razrešitev struktur Cen
tra za raziskave na Padričah z masto- 
dontskim projektom SVEI, je gotovo 
pozitiven. Vsekakor pa je treba odloč
no podčrtati tudi senčne strani Carbo- 
nejevih stališč, saj deželni odbornik 
istočasno odobrava ostale velike pose
ge na teritoriju, kot so sinhrotron, 
podvojitev tovornega postajališča pri 
Fernetičih in načrt za Sesljanski zaliv. 
Ti načrti so, kot znano, nevarni za na
ravno in splošno ravnovesje na terito

Letovanja za 
starejše 
občane

Tudi letos je repentabrska občinska 
uprava razpisala dve letovanji za ob
čane, ki so dopolnili 60 let. Prva sku
pina 11 udeležencev je te dni odpoto
vala na dvotedensko gorsko letovanje 
v kraj Laggio di Cadore v pokrajini 
Belluno. V prvi polovici septembra pa 
bo še 28 oseb odšlo na 10-dnevne po
čitnice v znani obmorski letoviščarski 
center Bibione. (B. S.)

* * *

Uprava devinsko-nabrežinske obči
ne organizira od 12. do 26. septembra 
letovanje za starejše občane v kraju 
Riccione v Emiliji-Romagni. Prijave za 
letovanje sprejema občinski urad za 
socialno skrbstvo v socialnem centru v 
Sesljanu-Naselje S. Mauro štev. 124, 
tel. 299145, in sicer od 18. do 28. julija 
vsak dan od 8. do 14. ure, ko bo na 
razpolago tudi za morebitna pojasnila.

riju.« Budin nadalje pravi, da je Car
bone »končno, po osmih letih, izrazil 
potrebo po globalnem pregledu urba
nistične politike v pokrajini«. Končno 
pa zato, ker je KPI že pred osmimi leti 
v ta namen "izsilila" od Dežele obvezo 
za konferenco o teritoriju, »ki pa je do 
danes ni znala ali hotela prirediti«. 
Budin je svoje tiskovno sporočilo za
ključil z ugotovitvijo, da če je govor o 
reviziji urbanistične politike, bi mora
la revizija zajeti tudi »že odobrene na
črte«. Omejiti se na to, kar lahko bo, je 
preveč podobno zvonjenju po toči.

Deželni svetovalec SSk Bojan Brezi
gar je komentiral sklep deželnega teh
ničnega odbora z izjavo, da »se zdi, 
kot da želijo zapreti vrata, ko je gove
do že zbežalo iz hleva«. V tiskovnem 
sporočilu pa je nadalje zapisano, da je 
»do omenjene odločitve prišlo potem, 
ko so brez ugovorov sprejeli podrob
nostih regulacijski načrt za sinhrotron 
na območju, ki je z naravnega vidika 
veliko bolj dragoceno«. Brezigar je do
dal, da lahko vsak opazi razliko med 
obema območjema, »odobritev lokaci
je sinhrotrona na območju T8 in pre
kinitev obravnave podrobnostnega 
načrta Centra pa lahko pomeni le 
imeti za norca tiste, ki so se resnično 
borili za naravno celovitost Krasa«. 
Brezigar zaključuje izjavo z ugotovit
vijo, da je dejanje podpredsednika de
želnega odbora v bistvu »demogoško 
in brez stvarne vrednosti za zaščito 
Krasa«.

Deželni svetovalec Zelene liste An- 
drea VVehrenfennig je izjavil, da »se 
zdi, da se v deželnih uradih nakazuje

racionalnejši pristop do teritorialnega 
načrtovanja«. Wehrenfennig nadalje 
zahteva novo urbanistično politiko, ki 
mora braniti okolje, hkrati pa opozar
ja, da so se naravovarstveniki srečeva
li s popolno gluhoto pristojnih oblasti 
in tržaške občinske uprave. Svetova
lec zelenih izraža zahtevo po dosled
nosti in z grenkobo obžaluje, da pre
mislek Dežele ne upošteva vprašanje 
lokacije sinhrotrona pri Bazovici.

Deželni svetovalci KD pa so na 
predsednika deželnega odbora naslo
vili urgentno vprašanje, da bi izvedeli, 
ali je do prekinitve obravnavanja pod
robnostnega načrta res prišlo in če jo 
je dejansko zahteval odbornik Carbo
ne. Svetovalci Vattovani, Calandruc- 
cio in Donaggio želijo tudi vedeti, ali 
je odločitev posledica sklepa deželne
ga odbora, koliko časa bo veljala in ali 
bo lahko imela negativne posledice za 
uresničevanje znanstvenih projektov.

Mimo vse zadeve seveda ni mogel 
niti sam Center za raziskave. Njegov 
predsednik Romeo je ob velikem pre
senečenju izrazil tudi bojazen, da bo 
odločitev tehničnega odbora položila 
resno hipoteko na bodoči razvoj Cen
tra za raziskave in še zlasti na njegove 
najbolj pomembne programe.

Odločitev o začasni prekinitvi ob
ravnave podrobnostnega načrta lahko 
torej beremo na različne načine. Manj 
možnosti interpretacije dopuščajo sta
lišča Slovencev o vzhodnem predelu 
Krasa, saj so dokaj jasna in veliko bolj 
konkretna, treba jih je le upoštevati in 
to tudi med "premišljevanjem".

Devinsko-nabrežinsko tajništvo 
SSk se je v torek sestalo s krajevnim 
tajništvom KD, da prouči splošen po
litični položaj v občini s posebnim 
ozirom na nov bojkot občinskih po
bud s strani deželne uprave. Tajnik 
SSk Terčon je izrazil ogorčenje 
stranke nad nedavno zavrnitvijo na
črtovane obrtniške cone od deželne 
tehnične komisije. Gre za eno redkih 
gospodarskih pobud domačih obrtni
kov — pravi nabrežinska SSk v svoji 
tiskovni noti — ki so nameravali iz
peljati to, kar je bilo predvideno po 
splošnem regulacijskem načrtu, kate
rega je pred leti soglasno odobril 
tako občinski svet kot deželni nad
zorni odbor. Zemljišče, kjer so še po 
prvi svetovni vojni delovali kamno
lomi, je brez katerekoli krajinske 
vrednosti, je v neposredni bližini av
toceste in torej primerno za take de
javnosti. Deželna uprava je že naka
zala začetni znesek za urbanizacijo, 
kar pomeni, da se je strinjala tako z 
lokacijo kot z namenom, saj so pri
stojni uradi z nasveti aktivno sodelo
vali pri izvedbi načrtov.

Sklep deželne komisije, kateri 
predseduje socialist Carbone — 
nadaljuje sporočilo nabrežinske SSk 
— je toliko bolj nerazumljiv, ker naj 
bi se skliceval na varstvo okolja (da
nes smetišča), potem ko je isti odbor 
odobril lokacijo sinhrotrona na enem 
naj lepših zelenih območij pri Bazovi
ci. Delegaciji SSk in KD sta ostro ob
sodili tako zadržanje deželne uprave, 
ki zavira gospodarske pobude doma
činov. SSk je izrazila prepričanje, da 
tudi ta sklep »sodi v širši načrt socia
listov, da na vse načine skuša "naga

jati" Slovencem in še posebej edini 
slovenski stranki«.

Sekcijski tajništvi SSk in KD sta se 
sporazumeli, da skupno s pokrajin
skima vodstvoma skušajo najti us
trezne rešitve za gospodarski napre
dek občine, da domačini ne bi utrpe
li škode. Sklenjeno je bilo — se za
ključuje tiskovno sporočilo — da se 
čimprej skliče sestanek vseh politič
nih sil, ki podpirajo devinsko-nabre
žinsko upravo, da bi kritično proučili 
sedanji položaj in utrdili občinsko 
upravo.

Nagrajenci 
razstave vin 
v Nabrežini

Tudi 28. občinska razstava in pokuš
nja domačih vin, ki se je začela v pe
tek, 30. junija, se je v nedeljo, 2. julija, 
zaključila z nagrajevanjem najboljših 
razstavljenih vin. Po kulturnem pro
gramu, ki je predvideval koncert god
be na pihala iz Nabrežine in nastop 
plesne skupine iz Ločnika, je župan 
Bojan Brezigar izročil nagrade za belo 
vino in teran.

Prvo nagrado za belo vino je prejel 
Boris Škerk iz Praprota, drugo Danilo 
Lupine prav tako iz Praprota, tretjo pa 
Marija Bagon Radetič iz Medje vasi. 
Za teran pa je prvo nagrado prejel 
Angelo Škerk iz Praprota, drugo Da- 
rio Zidarič prav tako iz Praprota, tret
jo pa Vedrana in Ivan Radovič iz 
Nabrežine.

S OBČINA TRST
R§7
M-z V smislu člena 6 zakona št. 67 z dne 25. februarja 1987 objavljamo naslednje podatke o predračunu za leto 1989 in o obračunu za leto 1987 (1);

1 - Podatki o dohodkih in izdatkih so naslednji (v tisočih lir):

DOHODKI IZDATKI

Poimenovanje
Predvideno 

bilančno breme 
za 1. 1989

Preveritev 
po obračunu 

za 1. 1987

— Upravni presežek 8.502.378 —

— Dohodki od davkov 55.131.394 39.415.898
— Prispevki in prenosi 152.675.625 145.089.047

(od tega od države) (129.853.442) (126.250.691)
(od tega od dežel) (22.013.483) (18.129.266)

— Dodatni davčni dohodki 40.493.160 40.827.091
(od česar dohodki
od javnih služb) (13.766.079) (12.363.498)

— Skupni tekoči dohodki 248.300.179 225.332.036

— Oddelitev dobrin in prenosov 278.644.732 188.178.151
(od tega od države) (12.500.000) (8.698.822)
(od tega od dežel) (45.242.500) (27.413.810)

— Najem posojil 179.364.290 34.039.413
(od tega za predujem
izterjevalnici) (5.000.000) ---'

— Skupni dohodki
na račun glavnice 458.009.022 222.217.564

— Prehodne postavke 152.115.000 82.246.364

Skupno 152.115.000 82.246.364

— Upravni primanjkljaj — —

SPLOŠNO SKUPNO STANJE 866.926.579 529.795.964

Poimenovanje
Predvideno 

bilančno breme 
za 1. 1989

Ugotovitve 
po obračunu 

za 1. 1987

— Upravni primanjkljaj — —

— Tekoči izdatki 243.078.667 210.472.452
— Povračilo deležev glavnice 

na račun posojil 
v teku amortizacije 13.859.122 12.176.862

— Skupni izdatki 
za tekoči del 256.937.789 222.649.314

Investicijski izdatki 244.647.790 81.263.058

— Skupni izdatki 
na račun glavnice 452.873.790 222.082.332

— Povračilo predujmov 
izterjevalnici in drugim 5.000.000
Prehodne postavke 152.115.000 82.246.364

Skupno 157.115.000 82.246.364

— Upravni presežek — 2.817.954

SPLOŠNO SKUPNO STANJE 866.926.579 529.795.964

2 - Porazdelitev glavnih tekočih izdatkov in izdatkov na račun glavnice, povzetih po obračunu in po opravljeni ekonomsko-funkcionalni analizi, je 
naslednja (v tisočih lir):

Splošna
uprava

Izobraževanje 
in kultura Stanovanja Socialne

dejavnosti Prevozi Ekonomska
dejavnost SKUPNO

— Osebje 19.264.292 21.407.287 1.019.281 45.575.982 1.965.783 1.237.539 90.470.164
— Nakup dobrin 

in plačilo služb 7.995.146 13.978.971 17.083 20.333.114 3.411.779 995.534 46.731.627
— Pasivne obresti 545.127 4.740.944 2.412.471 7.020.469 4.060.709 3.135.784 21.915.504

— Naposredne investicije 
občinske uprave 3.223.767 14.503.357 19.082.975 27.216.449 16.804.076 345.616 81.176.240

— Posredne investicije — — — — — — —

31.028.332 54.630.559 22.531.810 100.146.014 26.242.347 5.714.473 240.293.535

3 - Dokončno stanje dne 31. decembra 1987, kakor izhaja iz obračuna (v tisočih lir):

— Upravni presežek po obračunu za 1. 1987 ....................................................................................................................................
— Pasivni ostanki na dan zaključka obračuna za 1. 1987 ..............................................................................................................
— Upravni presežek na dan 31. decembra 1987 ....................................................................... .....................................................

— Vsota zunajbilančnih dolgov, kot so obstajali in izhajajo iz preglednice, priložene obračunu za 1. 1987 (9.776.040)

4 - Glavni dohodki in izdatki na prebivalca, povzeti po obračunu, so naslednji (v tisočih lir):

Tekoči dohodki ........................................................ 950 Tekoči izdatki ....................................
od katerih od katerih
— od davkov ............................................................ 166 — za osebje ..........................................
— prispevki in prenosi .........................................  612 — za nakup dobrin in plačilo služb
— drugi tekoči dohodki ........................................ 172 — drugi tekoči izdatki ...............

939

498
209
232

15.288.492 
5.493.863 
9.794.629

(1) Podatki se nanašajo na zadnji odobren obračun.
ŽUPAN

dr. F. RICHETTI
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Snovanje Inštituta za inteligentne sisteme

V Trstu tudi interdisciplinarno 
raziskovanje živčnega sistema

Na Slovenskem deželnem zavodu za poklicno izobraževanje

V prihodnjem šolskem letu 
bo lahko steklo 27 tečajev

Raziskovanju človeškega živčnega sistema se 
danes odpirajo nove in do nedavnega še povsem 
neslutene perspektive. Po eni strani jih omogoča 
najnovejši razvoj mikrobiologije, ki odpira vse 
natančnejši pogled na mikroskopske biološke 
procese. Po drugi strani pa so za spoznavanje 
delovanja živčnega sistema izrednega pomena 
tudi informatika, telematika in robotika, saj se 
ukvarjajo tudi z »inteligentnimi« sistemi, se pra
vi s sistemi, ki posnemajo človeško obnašanje in 
vsaj do neke mere strukturo človeškega organiz
ma.

Prav to je področje, s katerim sexbo ukvarjal 
Inštitut za inteligentne sisteme, ki bo po vsej 
verjetnosti zaživel čez nekaj let na območju 
Centra za znanstvene in tehnološke raziskave pri 
Padričah pod okriljem miramarske Mednarodne 
visoke šole za višje študije (SISSA). Projekt sta 
predvčerajšnjim predstavila ravnatelj SISSA Da
niele Amati in nevrolog Emilio Bizzi, ki podoben 
inštitut že vodi, saj je ravnatelj Oddelka za preu
čevanje možganov in za spoznavne vede pri zna
menitem Massachussetts Institute of Technology.

Amati je povedal, da je projekt že načelno 
odobrilo novoustanovljeno ministrstvo za univer
ze ter znanstveno in tehnološko raziskovanje; kar 
zadeva sedež, pa je SISSA v sodelovanju s pad- 
riškim Centrom za raziskave že pripravila načrt, 
ki ga trenutno preučuje Sklad za investicije in 
zaposlovanje (FIO). (Mimogrede naj omenimo, da 
je ta projekt vključen v podrobnostni regulacij
ski načrt, ki ga je v teh dneh »zamrznil« deželni 
tehnični odbor s svojim predsednikom Carbone- 
jem na čelu.)

Amati je nadalje poudaril, da je inštitut inter
disciplinarno zasnovan, kar predstavlja pomemb
no novost. Doslej so namreč živčni sistem ločeno 
preučevali po raznih vedah, kot so anatomija, 
fiziologija, biokemija in farmakologija. Zdaj pa 
se uveljavlja težnja, da posamezne raziskovalne 
teme, kot so spomin, razvoj živčnega sistema,

vid, porajanje gibov in nadzor nad njimi ipd., 
skupno obravnavajo raziskovalci različnih ved in 
specializacij, od biologov in psihologov do infor
matikov. Tako zasnovani laboratoriji in inštituti 
že delujejo v Združenih državah Amerike in na 
Japonskem, medtem ko jih v Evropi še ni, po 
vsej verjetnosti zaradi večje birokratske togosti.

Tudi Bizzi, ki je sestavil idejni načrt za novi 
tržaški inštitut, je poudaril pomen interdiscipli
narnega pristopa v sodobnem preučevanju živ
čnega sistema. Dejal je, da so danes daleč uspeš
nejši raziskovalni projekti, ki jih vodijo »zavez
ništva« znanstvenikov različnih specializacij, si
cer pa se tak način dela vse bolj izkazuje kot 
edini možen pri preučevanju kompleksnih siste
mov, kokršen je ravno živčni sistem.

Po prvih načrtih naj bi v tržaškem Inštitutu 
za inteligentne sisteme stalno delovalo od 15 do 
20 znanstvenikov. Na razpolago bi imeli okrog 4 
tisoč kvadratnih metrov obsežne prostore, v ka
terih bi uredili laboratorije, urade, učilnice, 
knjižnico, računalniški center, delavnice, staje 
oziroma kletke za živali in operacijsko sobo. 
Novi inštitut bi deloval tudi na vzgojno-izobra- 
ževalnem področju. Na njem naj bi se izpopol
njevali zlasti univerzitetni diplomiranci in po us
pešnem študiju dosegli naslov doktorjev znanos
ti. Sicer pa bi inštitut bil odprt tudi za druge 
študente in raziskovalce, tako iz Italije kot iz 
drugih držav. Posebno bi sodeloval z inštitutom 
za preučevanje in izdelovanje umetnih inteligen
tnih sistemov, ki se razvija v Trentu.

Predstavitve nove tržaške raziskovalne usta
nove so se predsinočnjim v hotelu Europa v 
Nabrežinskem bregu udeležili predstavniki kra
jevnih oblasti, zlasti pa številni zastopniki tržaš
kih znanstvenih centrov. Prišli sta tudi krajevni 
predstavnici Zveze proti vivisekciji, ki sta izrazi
li bojazen, da bi v novem inštitutu trpinčili živa
li.

Ravnateljica Slovenskega deželnega zavoda 
za poklicno izobraževanje Tamara Blažina je za
dovoljna: prejšnji teden je Dežela uradno odobri
la tečaje za prihodnje šolsko leto in pri tem sko
raj v celoti upoštevala predloge zavoda. To po
meni, da je finančno kritje zagotovljeno za 27 
tečajev in da si je zavod v vseh teh letih delova
nja utrdil ugled pri deželni vladi. Posebnih sla
vospevov pa vseeno ne bi delali, saj je poleg 
pozitivnih tudi negativna nota. Dežela namreč ni 
odobrila treh tečajev za Benečijo, toda ta odloči
tev spada po mnenju ravnateljice v širši politični 
problem priznanja Slovencev v videmski pokra
jini.

V prihodnjem šolskem letu je za tržaško po
krajino predvidenih 18 tečajev, za goriško pa 9. 
Poglejmo podrobneje tržaški program. Za dvelet
ni poklicni tečaj s kvalifikacijo za dodeljene 
uradniškemu delu je predvideno 1200 ur letno, 
tečaj pa predvideva tudi posebne eksperimental
ne programe z informatiko. Dve šolski leti bosta 
trajala tudi poklicni tečaj s kvalifikacijo za urad
nike v zunanji trgovini in tečaj za kamnoseke, o 
katerem smo že obširneje poročali. Sledijo tečaji 
za marketing in management (trajal bo 80 ur, 
pogoj za vpis pa je dokončana višja srednja šola), 
tečaj bančne tehnike (30 ur), tečaj ažuriranja za 
operaterje v zunanji trgovini (40 ur), tečaj nem
ščine za poslovno rabo (120 ur), tečaj za progra
merje elektronskih računalnikov (175 ur vključno 
s prakso na računalnikih). Program tega tečaja 
predvideva uvod v računalništvo, programski je
zik basic, cobol in RPG. Pogoj za vpis je diploma 
višje srednje šole. Na računalniškem področju je 
predviden tudi tečaj za personal computing. Tra
jal bo 160 ur, v programu pa bodo word Proces
sing, data base in spreadsheet.

Na zavodu računajo, da bosta žela uspeh te
čaj za animatorje na družbenovzgojnem področju 
(80 ur, v programu tudi psihomotorika) in tečaj 
za naravoslovne vodiče. Slednji bo trajal 300 ur, 
pogoj za vpis je dokončana višja srednja šola. Na 
podlagi zaključnega izpita prejmejo dijaki potr

dilo, s katerim se lahko vpišejo v poklicni se
znam vodičev. V programu bodo naravoslovje, 
ekologija, geomorfolofija in varstvo okolja. Za 
naša društva pa bo dobrodošel tečaj za fiskalno 
vodenje nekomercialnih ustanov (30 ur). Za kme
tijski sektor je predvidenih kar pet tečajev: tečaj 
biodinamike, tečaj za splošno živinorejo za obči
ni Zgonik in Repentabor (oba 30 ur) ter tečaj 
enologije. Tečaj za čebelarje začetnike bo zahte
val 60 ur pouka, tečaj za splošno kmetijstvo pa 
150 ur. Zadnji je namenjen mladim, ki se bodo na 
podlagi zaključnega izpita lahko vpisali v se
znam kmetijskih podjetnikov in tako imeli mož
nost, da dobijo posebne deželne prispevke.

Izbira je torej zelo bogata in krije veliko pod
ročij. Blažinova pri tem poudarja, da bodo pri 
oblikovanju nekaterih tečajev (za animatorje, za 
fiskalno vodenje društev, za splošno kmetijstvo 
itd.) sodelovali z našimi organizacijami, kot so 
KZ, ZSŠDI, ZSKD, SDGZ. Če pogledamo nasploš- 
no, bodo prihodnje leto poleg običajnih (bančniš
tvo, zunanja trgovina, informatika, jeziki) nekate
ri tečaji prava novost. To so tečaj za marketing 
in management (namenjen je vodilnemu osebju), 
tečaj za animatorje, za naravoslovne vodiče in za 
fiskalno vodenje društev.

S Tamaro Blažino smo opravili tudi kratek 
statistični pregled lanskega šolskega leta, ki se 
je končalo pred kratkim. Skupno je steklo v Tr
stu in Gorici 19 tečajev, v okviru katerih je bilo 
opravljenih 6.695 učnih ur. Vpisala sta se 302 di
jaka, od katerih jih je tečaje dokončalo 227, torej 
75 odstotkov. Morda ne bo odveč, da omenimo 
še število osebja: rednih profesorjev je bilo šest, 
honorarnih pa okrog 40. Redno zaposlenih v up
ravi in pomožni službi je pet oseb z ravnateljico 
vred. Problem pomanjkanja upravnega osebja 
bomo v prihodnje verjetno rešili, ugotavlja Ta
mara Blažina, glavnega in najbolj perečega — 
stisko s prostori — pa ne bo tako lahko. Zavod je 
sicer že predložil Deželi načrt za preureditev 
prostorov, vendar odgovora zaenkrat še ni.

Včeraj v deželnem svetu

Alge povzročile hude polemike 
Pod obtožbo deželni sedež RAI

Poročanje tiska in še posebno deželne televizijske postaje RAI o pojavu alg 
v Severnem Jadranu je dobilo včeraj svoj odmev tudi v deželnem svetu. Sveto
valec in deželni tajnik PSI Zanfagnini je namreč ostro napadel to poročanje, ki 
ga je označil kot dezinformacijo, ker naj bi bilo uperjeno zoper turistične intere
se Furlanije-Julijske krajine in je v popolnem nasprotju z vsebino tiskovne 
konference, ki jo je imel predsednik deželne uprave Biasutti na to temo v Rimu.

V polemiko, ki se je potem razvila okrog vprašanja alg, je posegel tudi vodja 
informativnih oddaj deželnega sedeža RAI Fulvio Molinari, ki je v svoji izjavi 
poudaril, da »pojav alg zadeva srednji in severni Jadran tako na italijanski kot 
na jugoslovanski strani, čeprav turistična ustanova iz Lignana pravi, da so te 
novice brez vsakršne osnove«. Glede radiotelevizijskega poročanja o pojavu pa 
je Molinari poudaril, da niso nikoli navajali nobenega imena krajev, ampak so se 
omejili na splošni opis pojava. »Razumemo seveda nervozo in zaskrbljenost turis
tičnih operaterjev spričo pojava, ob katerem smo vsi nemočni,« nadaljuje Moli
nari in dodaja, da so bila radiotelevizijska poročila povsem v skladu s tistim, kar 
pojmujemo pod pravico in dolžnostjo informiranja, in da so bili pri tem preverje
ni viri in tudi neposredno konkretna dejstva.

»Ponuditi javnosti informacije o razmerah, v katerih se nahaja morje, še 
posebno v tej sezoni,« zaključuje Molinari, »je poročevalska dolžnost. Zamolčati 
tako vznemirljiv pojav, kot je cvetenje alg, samo zato, da bi ponudili morebitno 
kritje legitimnim interesom turističnega sektorja, pa bi pomenilo kršiti dolžnost 
informiranja.«

Z natrpanim sporedom jutrišnjega dne 
se bo končal miljski otroški festival
S predstavo kubanske gledališke skupine »Teatro nacional de Guinol« se 

bo jutri slovesno zaključila dvanajsta izdaja festivala Gledališče za otroke v 
Miljah. Kubanski igralci se bodo predstavili na Marconijevem trgu ob 21.30 s 
Priredbo Cervantesovega Don Kihotd. Kot narekuje dolgoletna tradicija, bo za
dnji predstavi sledil ljudski praznik na vrtu teniškega igrišča.

V jutranjih in popoldanskih urah pa se bodo kot vse te dni vrstile gledališ
ke predstave, seminarji, skeči in nastopi klovnov, skupno kar deset prireditev. 
Med predstavami naj omenimo enodejanko Salvatoreja Gatta, ki bo uprizoril 
znanega Pulcinello.

Iz današnjega programa miljskega festivala pa naj navedemo še dve sreča
nji s simpatičnim profesorjem Baltazarjem, protagonistom revije animiranega 
filma z naslovom »V iskanju izgubljene risanke«. Projekciji bosta ob 11.30 in 
19.30 v Kulturnem centru.

V soboto in nedeljo v Nabrežini

Rock meeting z znanima ansambloma 
Junaki nočne kronike in Sank rock

Janez Bončina-Benč in Junaki nočne 
kronike bodo v soboto zvečer prvi častni 
gostje rock meetinga, ki ga prireja na- 
brežinsko kulturno društvo Igo Gruden.
Po uspelem prazniku piva so si člani 
društva zamislili še niz rock koncertov 
dveh najboljših slovenskih skupin, in to 
so Junaki nočne kronike in nove zvezde 
Sank rock.

Predstavimo najprej pevca Janeza 
Bončino-Benča, ki je sicer star znanec 
slovenske rock scene, vendar še vedno 
eden najkvalitetnejših pevcev na repub
liški in državni ravni. Njegova zadnja 
plošča Na noge vsebuje nekaj izrednih 
songov in balad, ki jih prepeva domala 
vsa Slovenija. Zelo posrečena je tudi De
lavska, ki je sicer izzvala nekaj polemik 
in dvignila nemalo prahu. Vendar dobrih 
rockerjev ni mogoče kar tako zatreti in 
to so dokazali mladi, a izredno sposobni 
Junaki nočne kronike, ki že nekaj časa 
spremljajo Benča na nastopih in turne
jah. V okviru sobotnega večera se bo 
predstavil še ansambel Baccala Blues 
Band iz Izole, ki je letos na Obali požel 
veliko uspehov in priznanj. Repertoar je 
standardni rock-blues, ki se danes vrača 
spet v modo: dovolj je, da pogledamo na 
dogajanje v Pistoii, kjer so ponovno 
uvedli mednarodni festival Pistoia Blues.

Toliko za soboto, preidimo na nedeljo, 
ko bo prvič v zamejstvu nastopil ansam
bel Šank rock, za katerim norijo dekleta 
in fantje vseh slovenskih dežel, od Šta
jerske do Primorske. Nekateri ugledni 
slovenski kritiki so jih ocenili za jugoslo
vanske "Europe", po načinu igranja, na
stopanja, novega looka. Priznano ekipo, 
za katero ima zadruga Ars nova eksklu- 
zivo, sestavljajo Aleš Uranjek - bobni,
Cveto Polak - bas, Zvone Hranjec - kita

ra, vokal, Davor Klarič - klaviature, vo
kal, ter Matjaž Jelen - vokal, zadnji je 
obenem tudi duhovni vodja skupine. 
Glavni avtor in komponist pa je kitarist 
Zvone Hranjec. Vsa glasba je skoraj iz
ključno njegova, za besedila pa skrbi P. 
Rezman. To je v tem trenutku najboljša 
skupina v Sloveniji, ki nastopa z never
jetnim ozvočenjem, pa tudi light-show je 
na vrhunskem nivoju.

Člani nabrežinskega društva Igo Gru
den pa ob tem sporočajo, da bo kot po
navadi poskrbljeno za jedačo in pijačo, 
in obljubljajo, da bodo v prihodnosti nu
dili še nekaj takih gala večerov za mlado 
publiko... mogoče že v septembru. (LEV)

Roberto Staffa
1 v vbo premeščen 

v Benetke
Namestnik državnega pravdnika 

Roberto Staffa, o katerem je višji sod
ni svet odločil, da bo uradno premeš
čen, ker je napisal solidarnostno pis- 
hio v korist Alessandra Moncinija, bo 
Premeščen v Benetke,- Kot poroča 
Agencija ADN Kronos, je tozadevni 
sklep sprejela včeraj posebna komisi
ja, ki je pristojna za premestitve sod
nikov. Da bo sklep pravnomočen, ga 
hlora ratificirati še višji sodni svet na 
Plenarnem zasedanju.

Komisija je spočetka hotela premes
titi sodnika v Treviso, kar pa Staffa ni 
hotel sprejeti s pojasnilom, da so v 
Trevisu vsa sodniška mesta na kazen
skem sodišču zasedena in bi se zato 
htoral ukvarjati s civilnim pravom, to- 
rej s področjem, ki mu je popolnoma 
hrje. Staffa je predlagal, da bi ga pre
mestili v Videm, toda komisija je oce- 
Jtila, da je to mesto preblizu tržaškim 
drogom, od katerih ga je višji sodni 
®vet hotel prav s premestitvijo oddalji- 

Tako je torej prišlo do kompromis
ne odločitve za Benetke.

V sedmih dneh bo Marco Patton 
pretekel pot od Trsta do Trenta

Da ne bi mlade generacije povsem izgubile zgodovinskega spomina na prvo 
svetovno vojno in na njen klic k miru, si Pokrajina Trento že nekaj let prizadeva, da 
bi po ozemlju, kjer je potekala vojna fronta, uredila gorsko »Stezo miru«. Na stotine 
ljudi (predvsem mladih) je že nekaj let urejevalo več kot 400 metrov dolgo pot, ki se 
vije od prelaza Stelvio do Marmolade. Steza je krajinsko izredno privlačna, vendar bo 
tisti, ki jo bo prehodil, lahko tudi odkril kraje, kjer so se bile krvave bitke.

Da bi vsi spoznali Stezo miru in njeno sporočilo, ki vabi k bratstvu in miru, je 
Pokrajina Trento sklenila prirediti vrsto manifestacij, med katerimi izstopa športni 
podvig maratonca Marca Pattona iz Trenta. Maratonec bo namreč v sedmih dneh 
pretekel pot od Trsta po Stezi miru do Trenta. Na poti ga bodo spremljali zdravstvena 
ekipa, novinarji in predstavniki Agencije za delo iz Trenta. Patton bo dobesedno 
stekel iz Trsta v nedeljo ob 9.30 s Trga Unita. Dan prej bodo smisel njegovega 
podviga predstavili ob 18. uri na Gradu sv. Justa. Prisotni bodo župan iz Trenta, 
predstavniki Občine Trento in Občine Trst ter novinarji.

Richetti sprejel delegacijo Ženske konzulte
Župan Richetti je predvčerajšnjim sprejel predstavnice Ženske konzulte. V dele

gaciji so bile predsednica Carla Mocavero, podpredsednica in občinska svetovalka 
Ester Pacor, Laura Ruaro in Estella Vinciguera. Na srečanju so članice Ženske konzul
te iznesle nekaj predlagov za ovrednotenje tega_ telesa, ki združuje več kot deset 
mestnih združenj različnih ideoloških nagnjenj. Župan je tudi poudaril potrebo po 
ovrednotenju vloge žensk, predvsem na področjih, kot so zdravstvo in socialno skrb
stvo.

Predsednik SSG 
pri Brezigarju

Deželni svetovalec SSk Bojan Brezigar 
je včeraj sprejel predsednika Slovenske
ga stalnega gledališča prof. Jožeta Pir
jevca. Le-ta je osvetlil dejavnost SSG v 
minuli sezoni in načrte za prihodnjo, 
predvsem pa je govoril o njegovi finan
čni stiski. Ministrstvo je napovedalo 
zmanjšanje prispevkov, ki so že tako bila 
nezadostna, poleg tega pa SSG bremeni
jo veliki stroški za prilagoditev stavbe 
varnostnim predpisom. Brezigar je zago
tovil podporo SSG pri iskanju novih 
sredstev.

Evangeličanski zbor 
iz ZDA danes v Trstu

Jutri bo v stolni cerkvi sv. Justa kon
cert nabožnih pesmi, ki ga prirejata tr
žaška škofija in evangeličanska cerkev. 
Nastopil bo zbor evangeličanske cerkve 
iz ZDA, ki šteje 40 pevcev. Zbor, ki ga 
sestavljajo mladi iz 19 ameriških držav, 
je na turneji po Evropi in je pel že v 
številnih državah. Nastopil je že v Benet
kah, v Trstu pa se bo predstavil jutri ob 
20.30.

Jutri stavka 
gradbenih 
delavcev

Zaradi prekinitve pogajanj za do
polnilno delovno pogodbo bodo jutri 
stavkali gradbeni delavci. Stavko je 
oklicala pokrajinska federacija grad
beniških delavcev, ki želi na ta način 
protestirati proti zvezi lastnikov grad
benih podjetij, ki je prejšnji petek 
sklenila prekiniti pogajanja. Do tega 
je prišlo po dveh mesecih pogajanj in 
to na seji, ki je trajala že 6 ur.

Sindikalne organizacije odločno ob
sojajo takšno ravnanje in v tiskovnem 
sporočilu trdijo, da je dejanje tržaških 
podjetnikov v nasprotju s splošnim 
ozračjem, ki na vsedržavni ravni ozna
čuje odnose med sindikalnimi organi
zacijami in industrije!. Sporna tema 
pogajanj so odprta finančna vprašanja 
in problemi glede zdravstvenega za
varovanja. Sindikalisti trdijo, da ne za
htevajo vsega in takoj, vendar nočejo, 
da bi jim podjetniki na nesprejemljiv 
način ožili pogajalni prostor.

Priprave na 
razstavo vin 

na Repentabru
V repentabrski občini so v polnem 

teku priprave na občinsko razstavo te
rana in pokušnjo belih vin, ki bo 15. in 
16. t. m. na prireditvenem prostoru na 
Mouzarju v Repnu. Komisija za kme
tijstvo je določila, da lahko sodelujejo 
na razstavi vinogradniki, ki so prijavi
li vsaj 5 hektolitrov terana, medtem 
ko za belo vino ni omejitev, ker je 
proizvodnja količinsko dokaj omejena. 
Na predselekciji je poverjena enološ- 
ka komisija pokusila vzorce in prepus
tila na razstavo devet primerkov tera
na in štiri bela vina. (B. S.)

■ Občina Devin-Nabrežina razpisuje 
natečaj za enoletno zaposlitev uprav
nega osebja na področju šolstva (6. 
kval.) z odličnim znanjem slovenskega 
jezika. Prošnje je treba predložiti na 
prostem papirju do 11.30 dne 15. 7. 
1989. Pojasnila nudi Urad za stike z 
javnostjo in prevajanje Občine Devin- 
Nabrežina (soba štev. 20, tel. 200421 - 
int. 17).

6. 7. 1985 6. 7. 1989
Ob 4. obletnici smrti predragega

Svetka Križmančiča

se ga z žalostjo spominjajo
SVOJCI

Bazovica, 6. julija 1989
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Harmonikarski ansambel Prosek-Kontovel 
priredil koncert ob koncu šolskega leta

msiK kfivm1

Člani harmonikarskega ansambla Prosek-Kontovel, ki deluje v okviru 
Glasbene matice in ga že vrsto let požrtvovalno in uspešno vodi dirigentka 
Loredana Coceani, so pripravili celovečerni zaključni koncert ob koncu šol
skega leta. Nastopili so pred lepim številom poslušalcev v domačem Kultur
nem domu na Proseku, (mm)

Dolinčani počastili svojega zaščitnika

Dolinčani so v torek počastili svojega zaščitnika sv. Urha. Ob tej prilož
nosti so bili občinski in tudi zasebni uradi ves dan zaprti, medtem ko so bile 
trgovine odprte samo dopoldne. Zvečer je bila v cerkvi slovesna maša, ki jo 
je daroval župnik Rudi Bogateč, potem pa je bil na dvorišču Mladinskega 
doma koncert domače godbe Breg, ki jo vodi Renzo Muscovi. (mm)

Velik obisk na prazniku Unita in Dela v Dolini

Na prazniku komunističnega tiska v Dolini se je tudi zadnji dan zbrala
velika množica ljudi (Foto Magajna)

gledališča kino
VERDI
Poletni festival operete 1989 - Jutri,?, 

julija 1989, ob 20.30 (red O) bo na spore
du premiera Kalmanove opere GROFI
CA MARICA. Dirigent Janos Kovacs, re
žiser Beppe de Tommasi, koreograf Gino 
Landi. V soboto ob 20.30 ponovitev.

ROSSETTI
Danes, 6. julija, ob 21. uri bo na spore

du BERLINER KABARETI MARIE 
MALLE. Vstopnice so na prodaj pri 
osredni blagajni v Pasaži Protti.

LA CONTRADA - IL CRISTALLO
Danes, 6. t. m., ob 20.30 bosta na spore

du dve enodejanki in sicer LA VEDOVA 
NERA Carla Terrona in GRISAGLIA 
BLU Sergia Velittija, v katerih igra glav
no vlogo Ariella Reggio. Režiser Mario 
Licalsi.

Vstopnice so na prodaj pri UT AT — 
Pasaža Protti — in pri blagajni gledališ
ča Cristallo — Ul. Ghirlandaio.

ARISTON - 21.30 Un mondo a parte, VB
1988, r. Chris Mengeš, i. Barbara Her-

EXCEYLSIOR - 18.45, 22.15 Cimitero vi- 
vente, srh., □

EXCELSIOR AZZURRA - 19.45, 21.45 Un 
pešce di nome VVanda, i. J. L. Curtis.

LJUDSKI VRT - 21.15 Colors.
NAZIONALE I - 16.00, 22.15 II flore sul- 

la pelle, porn., □ □
NAZIONALE II - 16.30, 22.15 La lettrice, 

r. M. Deville, i. M. Miou, □
NAZIONALE III - 16.00, 22.15 Oualcuno 

in ascolto, fant.
NAZIONALE IV - 16.00, 22.10 Nuovo ci- 

nema Paradiso, r. G. Torna tore.
GRATTACIELO - 17.30, 22.15 Provoca- 

zione, D D
MIGNON - 16.30, 22.15 II mio amico 

Mac.
EDEN - 16.00, 22.00 Orgasmo... sensazio- 

ni... rabbia, pom., □ D

GRAD SV. JUSTA
Pod pokroviteljstvom Tržaške avto

nomne letoviščarske ustanove bo danes, 
6. t. m., Ob 21.30 premiera komedije Cal- 
derona de la Barce LA VITAE UN SOG- 
NO, v kateri igra glavno vlogo Andrea 
Giordana.

izleti
Vesela družba iz Križa sporoča, da 

ima za izlet po Dalmaciji z ladjo, ki bo 
od 29. julija do 12. avgusta, na razpolago 
še nekaj prostih mest. Interesenti naj se 
zglasijo na tel. št. 220624.

SKD Slavec Ricmanje-Log

VAŠKA ŠAGRA
8., 9. in 10. julija 1989

VITTORIO VENETO - Zaprto do se
ptembra zaradi popravil.

CAPITOL - 16.00, 22.10 Un grido nella 
notte, i. Meryl Streep.

LUMIERE FICE - 17.00, 22.15 Lo zoo di 
vetro.

ALCIONE - Zaprto.
RADIO - 15.30, 21.30 Ispirazioni sessua- 

li, porn., □ □

Prepovedano mladini pod 14. letom □ -
18. letom □□

vazne prireditve
ŠD Sokol in SKD Igo Gruden priredi

ta v soboto, 8., in nedeljo, 9. julija, ob
20.30 KONCERTA s skupinama JANEZ 
BONČINA in JUNAKI NOČNE KRONI
KE ter skupino ŠANK ROCK. Poskrblje
no za jedačo in pijačo!

ŠZ Gaja Gropada-Padriče vabi na 
ŠPORTNI TEDEN, ki bo trajal še danes, 
6. julija, na športnem objektu na Padri- 
čah. Zvečer ples z ansamblom Happy 
day. Kioski bodo dobro založeni. Vablje
ni!

i > slovensko stalno gledališče
ANTON TOMAŽ LINHART

ŽUPANOVA MICKA
Režija in dopolnilno besedilo: BORIS KOBAL 

Predstava na prostem

Danes, 6. julija, ob 21. uri — DOLINA— Park Male brce

* * S

HUGO VON HOFMANNSTHAL

SLEHERNIK
Režija: MARIO URŠIČ

Premiera na prostem v soboto, 8. julija, ob 21. uri 
Ponovitev na prostem v nedeljo, 9. julija, ob 21. uri

na REPENTABRU

Omogočili denarni zavodi
Tržaška kreditna banka

Kmečko-delavska hranilnica in posojilnica Sovodnje 
Hranilnica in posojilnica Opčine 

Kmečka in obrtna hranilnica in posojilnica v Nabrežini 
Kmečko-obrtna hranilnica Doberdob 

Kmečka banka Gorica

združeni v sekciji Slovenskih denarnih zavodov pri SDG Z

Sekcija KPI Prosek-Kontovel'
- priredi

jutri, 7., v soboto, 8., in nedeljo, 9. t. m.

FESTIVAL KOMUNISTIČNEGA TISKA
Program: jutri, 7. t. m., ob 18. uri otvoritev kioskov, ob 20.30 ples z 

ansamblom Akordi iz Postojne
v soboto, 8. t. m., ob 18. uri odprtje kioskov, ob 20.30 ples z ansamblom L. 
Furlan,
v nedeljo, 9. t. m., ob 10. uri odprtje kioskov, ob 20.30 ples z ansamblom 
L. Furlan. Med večerom bo pozdrav pokrajinske federacije.

Delovali bodo dobro založeni kioski s točenim pivom In jedmi na žaru.

včeraj - danes
Danes, ČETRTEK, 6. julija 1989

DOMOGOJ
Sonce vzide ob 5.23 in zatone ob 20.56 

- Dolžina dneva 15.33 - Luna vzide ob 
8.42 in zatone ob 22.57.

Jutri, PETEK, 7. julija 1989
NEGODA

PLIMOVANJE DANES: ob 6.04 naj
nižja -60 cm, ob 13.01 najvišja 38 cm, ob
18.30 naj nižja -7 cm, ob 23.41 naj višja 30 
cm.

VREME VČERAJ: temperatura zraka 
26,2 stopinje, zračni tlak 1019,1 mb naraš
ča, veter 16 km na uro severovzhodnik, 
vlaga 53-odstotna, nebo oblačno z občas
nimi razjasnitvami, morje rahlo razgiba
no, temperatura morja 20,1 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
RODILI SO SE: Fabio Leghissa, Ric- 

cardo Dugulin, Marco Furlan, Andrea 
Berro, Aliče Gridelli, Nicole Lubiana, 
Francesca Dobrila.

UMRLI SO: 4 leta star Eugenio Mag- 
nassi, 83-letna Antonia Ferfila por. Trani, 
75-letni Giuseppe Lorenzi, 84-letna Carla 
Kosmerlj vd. Micheluzzi, 90-letni Mario 
Milanese, 80-letna Giuseppina Viezzoli, 
55-letni Egidio Natali, 89-letni Giorgio 
Fonda, 76-letni Remigio Tonini, 81-letni 
Ettore Sardo, 79-letni Vittorio Vesnaver. 

DNEVNA IN NOČNA 
SLUŽBA LEKARN 
Od ponedeljka, 3., 

do sobote, 8. julija 1989 
Dnevna služba - od 8.30 do 19.30

Ul. Oriani 2, Trg Venezia 2, Ul. F. Se
vere 112, Ul. Baiamonti 50.

MILJE - Mazzinijev drevored 1 (tel. 
271124), PROSEK (tel. 225141/225340) - 
samo po telefonu za najnujnejše primere. 

Dnevna služba - od 19.30 do 20.30
Ul. Oriani 2, Trg Venezia 2, Ul. F. Se

vera 112, Ul. Baiamonti 50, Ul. Roma 15, 
Ul. Ginnastica 44.

MILJE - Mazzinijev drevored 1 (tel. 
271124), PROSEK (tel. 225141/225340) - 
samo po telefonu za najnujnejše primere.

razna obvestila
Zveza slovenskih kulturnih društev - 

Trst sporoča, da odgovarja na telefonsko 
št. 744426.

Goriško pevsko društvo C. A. Seg- 
hlzzi organizira od 10. do 12. julija ev
ropski posvet na temo: "Pedagogika in 
didaktika telesnega gibanja v osnovni 
glasbeni vzgoji", namenjen glasbenim 
pedagogom, učiteljem in dirigentom. In
teresenti lahko zaprosijo za informacije 
na ZSKD Trst, Ul. sv. Frančiška 20/ltl, 
tel. 744426.

KUD Magnet organizira v soboto, 8. 
julija, teoretično-praktični seminar o 
kalčkih (lastnosti, gojenje in uporaba), ki 
ga bo vodil znanstvenik Pitagoras Gali- 
za. Pričetek seminarja bo točno ob 16. uri 
na društvenem sedežu in se bo zaključil 
z večerjo. Vse informacije dobite na tel. 
|t. 214172 vsak dan od 19. do 21. ure. 
Število je omejeno!

Odbor Bazovskega doma sklicuje v 
ponedeljek, 10. t. m., ob 20.30 v Bazov- 
skem domu masovni sestanek. Dnevni 
red: delovanje doma. Vabljeni!

šolske vesti
Sindikat slovenske šole obvešča, da 

se bo od 20. do 26. avgusta vršil v Mari
boru seminar o slovenskem jeziku in 
kulturi za profesorje, učitelje in vzgojite
ljice. Prošnje na prostem papirju morajo 
interesenti vložiti na skrbništvo ali na 
ravnateljstva najkasneje do 8. julija.

Sindikat slovenske šole obvešča, da 
so objavljene na skrbništvu začasne les
tvice za suplente osnovnih šol in neuč- 
nega osebja. Rok za morebitne prizive 
traja pet dni. Dokončne lestvice bodo 
objavljene predvidoma čez mesec dni.

Urad SSS, Ul. Carducci 8/11, posluje s 
sledečim urnikom: torek od 17. do 18. ure 
ter četrtek od 11. do 12. ure.

Učiteljišče A. M. Slomšek s priklju
čeno vzgojiteljsko šolo obvešča, da je v 
teku vpisovanje za šolsko leto 1989/90 še 
jutri 7. julija.

Licej France Prešeren obvešča, da bo 
računalniški laboratorij ostal odprt tudi 
poleti. Ob prisotnosti profesorja bodo di
jaki lahko vadili na računalnikih vsako 
sredo od 9. do 13. ure.

čestitke
Ob rojstnem dnevu BRANKE FIDEL s 

Peska ji kličeta na zdravje iz vsega 
srca Ana in Ines z družino.

Danes k vojakom naš STOJAN odhi
ti. Naj mu s korajžo in srečo mine hit
ro leto dni, saj z mislijo z njim smo iz 
družine vsi.

Na svet je veselo pokukal brhki BO
RIS. Vse naj, naj, naj, pa še kaj v ži
vljenju mu, pa tudi srečnim staršem 
Martini Slokar in Guidu Gaggiju, želi
ta Marjanka in Duško.

Martino Slokar in Guida Gagglja je 
osrečil prihod prvorojenčka BORISA. 
Katerina in Leo se pridružujeta njuni 
sreči.

Ob prihodu na svet malega BORISA 
se veselju in vedrini Martine in Guida 
pridružujejo vsi prijatelji.

Te dni je praznoval rojstni dan DA
VORIN iz Tubelj. Vse najboljše ter ve
liko razigranosti mu želijo Karmen, 
Mirjan, Tanja, Silvana ter vsi ostali, ki 
ga imajo radi.

Danes se sreča z Abrahamom naš
KARLO !

Ljubemu možu, očku, sinu in bratu 
želimo še mnogo let zdravja in sreče 
žena Ani, hči Sabrina z Ervinom, sin 
Luka, mama, tata ter bratje in sestre 
z družinami

Danes praznuje 59. rojstni dan 
mama

LIVIJA
Vse najboljše ji želijo mož Danilo, 

hčerke Marjetica, Marija, Mira in 
Melita ter vnuki in nečaki.

mali oglasi
PRODAM motor kawasaki 550 GPZ v 

odličnem stanju. Tel. ob večernih urah 
na št. 228164.

PRODAM vespo PX 125 E po ugodni 
ceni. Tel. 280778.

PRODAM njivo z nasadom oljk v Dolini. 
Tel. 228419.

PRODAM salumerijo v središču mesta, v 
primernem kraju tudi za druge dejav
nosti. Tel. v dopoldanskih urah na št. 
731226.

PRODAM knjige za vse razrede znan
stvenega liceja. Tel. ob večernih urah 
na št. 753938.

ELEKTROAVTO BAN nudi kakovostne 
usluge in popravila na vseh avtomobi
lih. Bani 27, tel. (040) 212144.

SUHA DRVA za kurjavo prodajamo po 
ugodni ceni. Možnost prevoza. Tel. 
421508 po 21. uri.

MLADA GOSPA sprejme službo kot hiš
na pomočnica. Tel. (003867) 87121 po 
20. uri.

DAJEMO v najem od 17. avgusta ter ves 
september hišo na Braču v vasi Split
ska, skupno pet ležišč. Hiša je pri mor
ju v borovem gozdičku. Interesenti naj 
telefonirajo v jutranjih urah na št. (040) 
774912.

OSMICO je odprl Mario Milič v Zgoni
ku. Toči belo vino in teran.

OSMICO je odrl Lupine v Praprotu. Toči 
sortirano vino.

OSMICO je odprl Rado Milič v Saležu 
št. 68. Toči belo vino in teran.

OSMICO je odprl Alfonz Guštin na Colu 
št. 12.

VINSKE BRATCE na osmico vabi Stan- 
, ko Gruden iz Samatorce. Nudi pristno 
kapljico in domač pršut.

ZDRAVNIK Danijel Žerjal sprejema 
nove paciente v ambulanti pri Sv. Iva
nu, Ul. Brunelleschi 14, in v Bazovici 
209.

IŠČEM zazidljivo zemljiše na področju 
Cola oz. repentabrske občine. Pismene 
ponudbe na Oglasni oddelek Primor
skega dnevnika, Ul. Montecchi 6, 
34137 Trst, pod šifro "Repentabor '.

DRŽAVNI USLUŽBENEC išče stanova
nje v Gorici ali okolici. Pismene po
nudbe poslati na upravo Primorskega 
dnevnika, Viale 24 Maggio 1, 34170 
Gorica, pod šifro "Stanovanje".

KUŽKA PUDLJA (barboncino) starega 
osem tednov z odličnim rodovnikom 
prodam. Tel. (003861) 212788.

Obvestilo
naročnikom 

Primorskega dnevnika
Priporočamo vsem naročnikom 

Primorskega dnevnika, ki želijo 
prejemati časopis na kraju letnih 
počitnic, da obvestijo naš ekspe- 
dit (tel. 040/7796610 vsak dan 
razen ob nedeljah od 8. do 14. urej 
o spremembi naslova vsaj pet dni 
pred odhodom.

Uprava
Primorskega dnevnika

Nočna služba - od 20.30 do 8.30
Ul. Roma 15, Ul. Ginnastica 44.
MILJE - Mazzinijev drevored 1 (tel. 

271124), PROSEK (tel. 225141/225340) - 
samo po telefonu za najnujnejše primere.

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA
Nočna služba od 20. do 8. ure, tel. 7761, 

predpraznična od 14. do 20. ure in praz
nična od 8. do 20. ure.

SNACK BAR BUFFET
»EUROPA«

Narodna ul. 65 - OPČINE 
domače slaščice 

kaua CREMCAFFE’ 
Non stop od 9. do 22.30 

zaprto ob nedeljah

menjalnica____________________________ s. i. mo
TUJE VALUTE FIXING 1 

_____ MILAN
BANKOVCI

TRST TUJE VALUTE FIKING
MILAN

BANKOVCI
TRST

Ameriški dolar . ........  1383,300 1370.— Japonski jen ............... 9,875 9,50

Nemška marka . ........ 723,840 722,— Švicarski frank.......... 843,520 841,—
Francoski frank ........ 213,230 212,— Avstrijski šiling........ 102,845 102,30
Holandski florint ... 642,250 640,— Norveška krona........ 197,540 195,—
Belgijski frank ........ 34,578 34,— Švedska krona.......... 212,560 210,—
Funt šterling .. ........  2209,400 2190,— Portugalski eskudo . 8,647 8,20

Irski šterling .. ........  1928,800 1910,— Španska pese ta ........ 11,468 10,80

Danska krona . ........ 186,210 184,— Avstralski dolar........ 1063,500 1030,—
Grška drahma . ........ 8,387 8 — Jugoslov. dinar ........ — 0,07

Kanadski dolar. ........  1160,300 1130,— ECU................................. 1497,450
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Z Bountvjem brez Marlona 
na julijsko križarjenje

Kdo bi ne sanjal o »zgodovinskem« križarjenju vzdolž vzhodne ameriške 
obale? Sicer je vsaka obala lahko dovolj zanimiva za navdušene pomorščake, 
pač pa je potovanje na slavnem Bountyju, jadrnici, na kateri je Marlon 
Brando pred 27 leti odigral kapitana v filmu Upor na Bountyju, vsekakor 
uglednejše (in seveda dragocenejše). Med drugim je ta jadrnica, ki vsako leto 
sredi julija odpotuje iz Miamija, prava inačica zgodovinskega Bountyja.

sklad mitje čuka

Primer Martine Hinz
Ko sta se poročila (Karin je bila te

daj bolniška sestra, Wolfgang je še 
študiral elektrotehniko), sta bila trdno 
prepričana o načrtih za svojo bodoč
nost: imela bosta dva otroka - najraje 
hčer in sina - in hišo z vrtom.

Tako se začenja v nemški reviji El- 
tern (Starši) zapis o pogovoru s starše
ma Karin in VVblfgangom Hinzom iz 
Garbsena v bližini Hannovra. Njune 
sanje so se po eni strani uresničile: 
pred šestnajstimi leti se jima je rodil 
sin Marc, štiri leta kasneje pa še tem
nolasa hčerkica Martina. Kmalu bi do
bila s pomočjo bančnega posojila tudi 
sanjano hišico. Le nekaj je motilo mla
da starša - Martina se ni razvijala tako 
kot njen bratec. Z osmimi meseci še ni 
mogla dvigniti glavice, pri enem letu 
starosti ni mogla še osredotočiti po
zornosti z očmi, in tudi kričala je dru
gače kot Marc, nekam bolj zamolklo.

V bolnišnici jima je zdravnik rekel, 
da gre za razvojni zastoj, potem ko je 
bila deklica na štirinajstdnevnem opa
zovanju. Fizioterapevtka pa je dodala, 
da je sedaj veliko odvisno od staršev, 
kajti morali bodo po štirikrat na dan 
izvajati z malo Martino posebno vrsto 
telovadbe. To naj bi bilo torej vse za 
izboljšanje Martininega stanja.

Pri štirih mesecih in pol so Martino 
prvič prijeli krči, zatem vedno na 
novo. Zdravnik v bolnišnici je hotel 
vedeti, na kakšen način so se krči po
javljali. Martinina mati Karin je mora
la to nazorno pokazati, zatem pa so 
deklico ponovno sprejeli v bolnišnico 
in jo po večdnevnem opazovanju 
označili za večkrat prizadeto. Bila je 
težko umsko prizadeta, imela je spas- 
tično paralizo, krče in deformirano 
hrbtenico. Poleg že predpisane poseb
ne telovadbe je morala odslej še na 
posebno zaposlitveno terapijo in jema
ti natančno določena zdravila.

Mati Karin se je natančno držala 
vseh predpisanih zdravniških naročil. 
Vendar ji je bilo, kakor če bi imela 
opravka z lutko: nič ni prehajalo od 
matere k otroku ali od otroka k mate

ri. Martina je vriskala, ko so jo dvigni
li v naročje, in se je sprva vedno hote
la na novo dvigniti, ko so jo polegli. 
Ko pa je že ležala, ni kazala več nobe
ne reakcije, le še ležala je, ko je mati 
prihajala v bližino posteljice ali odha
jala od nje. Zdravila so povzročala, da 
je bila popolnoma apatična, pravzap
rav pa niso izboljšala stanja, kajti 
Martino so vedno znova napadali krči.

Velikokrat se je Karin Hinz spraše
vala, zakaj Martina pravzaprav še živi. 
Zakaj ji pravzaprav sama daje hrano 
in pijačo. Zakaj mora to bitje in tudi 
samo sebe mučiti s težavnimi vajami 
posebne telovadbe. Zakaj mora toliko 
časa presedeti s svojim hitro razvijajo
čim se, zdravim sinom Marcom v 
zdravnikovi čakalnici, kjer vlada tako 
potrto vzdušje.

Ko je bila Martina stara štirinajst 
mesecev, jo je njena mati odpeljala v 
terapevtsko središče ob Severnem 
morju. Bilo je kot razodetje. Bila je pr
vič z materami drugih prizadetih 
otrok. Prvič je lahko izpovedala vse, 
kar ji je ležalo na duši. Sest tednov je 
nabirala moč za življenje z Martino, 
nabirala je upanje in začela na boleč 
način ljubiti svojo prizadeto hčer.

Po zadnjem pogovoru z zdravnikom 
se je veselila zavesti, da jo bo zdrav
nik vedno spremljal pri krepitvi pogu
ma, da ji bo vedno na voljo za nasvet. 
A njegov nasvet je bil: »Pošljite vaše
ga otroka v dom in imejte še enega 
otroka. Martina je brezupen primer.«

Tedaj so začeli iz obupa graditi 
hišo, ki so jo sanjali, primerno za Mar
tinin voziček. Karin Hinz je z železno 
voljo nadaljevala hčerino terapijo, 
prebrala sleherno knjigo o prizadetos
ti, ki ji je bila dosegljiva. Skoraj štiri 
leta je živela le za Martino, kljub 
temu pa se stanje deklici ni izboljšalo. 
Še več, prebolela je vrsto hudih bolez
ni - pljučna vnetja in vnetje bezgavk. 
Pri enem izmed številnih zdravniških 
pregledov so ugotovili, da postaja vid
ni živec vedno šibkejši in da Martina 
pravzaprav ločuje le še svetlo in temno.

(Se nadaljuje)

Vzgojne revije
Šesta, junijska številka revije Otrok 

in družina prinaša že na naslovnici 
dokaj zanimive teme: spričevala, nara
va, otroci in pamet: umetnost sprave - 
se znate pobotati?

Zajeten del revije obsega otroška 
priloga Pozdravljeni otroci, s stalnimi 
in vedno močno zanimivimi rubrikami 
Slovenska zemlja v bajki in pripoved
ki, Veselo zapojmo in rišimo skupaj, 
Muzeji na Slovenskem, Starodavni 
poklici in druge.

O stiskah in stresu otrok ob koncu 
šolskega leta piše Anica Kos, otroški 
psihiater v ljubljanskem Svetovalnem 
centru za otroke. Nad takim člankom 
bi se morali starši globoko zamisliti, 
če resnično želimo konstruktivno re
ševati probleme, ki se pojavljajo ob 
vprašanju končnega šolskega uspeha.

O novih psiholoških spoznanjih v 
zvezi z otrokovimi miselnimi procesi 
in razumevanjem naravoslovnih zako
nitosti piše mag. Darja Piciga. Prof. 
ped. Jana Božič-Širaj pa skuša odgo
voriti na vprašanje, ali se otroci v šoli 
dobro počutijo?

O odnosih med brati in sestrami 
piše dr. Ljubica Marjanovič. V rubriki 
Iz dnevnika socialne delavke je tokrat 
na vrsti problem osamljenih otrok.

V rubriki Vprašanja in odgovori 
lahko poiščemo nasvet, če naš otrok 
jeclja, izvemo, kako je s spanjem eno
letnega otroka, ugotovimo, kdaj je 
premalo skrbi za šolarje.

O počitnicah in prostem času piše 
Ivanka Korošec. V članku poudarja, 
naj bodo počitnice predvsem čas za sre
čanje in zbliževanje staršev in otrok.

V članku iz tujih revij Umetnost 
sprave - se znate pobotati? je govor o 
prepirih v zakonu, ki so sicer potrebni, 
še bolj potrebno pa je, da prepir pra
vočasno končamo. Revijo dopolnjuje 
še niz vsestransko zanimivih člankov.

III

i-II ___________ današnji televizijski in radijski sporedi

m rai t_____________
11.55 Vreme in dnevnik
12.05 Nadaljevanki: Santa 

Barbara, 12.30 Creature 
grandi e piccole

13.30 Dnevnik
14.00 Politična tribuna - o 

vladni krizi
14.20 Buona fortuna Estate
14.30 Film: La chiave della 

citta (kom., ZDA 1950, r. 
George Sidney, i. Clark 
Gable, Loretta Young)

16.10 Mladinska oddaja: Big
17.20 Danes v parlamentu
17.25 Film: La febbre del pet- 

rolio (pust., ZDA 1940, r. 
Jack Conway, i. Clark 
Gable, Spencer Tracy)

19.20 Nadaljevanka: Santa 
Barbara

19.40 Almanah in vreme
20.00 Dnevnik
20.30 Film: Qunat'e bella gio- 

vinezza (fant., ZDA 1987, 
r. S. H. Štern, i. Robert 
Urich, Lindsay Wagner)

22.05 Dnevnik
22.15 Podelitev literarne na

grade Strega
23.25 Film: Degueyo (vestern, 

It. 1966, r. Giuseppe 
Vari, i. Jack Stuart, Dan 
Vadiš), vmes (0.15) Noč
ni dnevnik

RAI 2______________
12.00 Nanizanka: Sguadriglia 

Top Secret
12.50 Govor Mihaila Gorba

čova v evropskem svetu 
(iz Strasbourga), vmes 
(ob 13.00) dnevnik

14.00 Vremenska slika
14.10 Nadaljevanka: Capitol
15.00 Dnevnik - gospodarstvo
15.10 Tutti frutti
16.00 Risanka: Cucciolo
16.20 Iz parlamenta
16.30 Film: Contrabbando sul 

Mediterraneo (pust., 
ZDA 1957, r. Richard 
Thorpe, i. Robert Tay- 
lor, Dorothy Malone)

18.05 TV igra: II sicario
18.30 Dnevnik - športne vesti
18.45 Nan.: Perry Mason
19.30 Horoskop, vreme, dnev

nik, športne vesti
20.30 TV film: Marat, tenoris

ta apolide (r. M. Bagda- 
di, i. Richard Bohringer, 
Marie Trintignant)

22.10 Dnevnik - nocoj
22.20 Variete: Improvvisando
23.00 Potovanje skozi aids
23.35 Dnevnik - zadnje vesti
23.45 Filmske novosti
23.50 Film: Embryo (fant., 

ZDA 1976, r. Ralph Nel-
, son, i. Rock Hudson)

RAI 3
14.00 Deželne vesti
14.10 Glas. oddaja: Video Box
14.50 Video fragmenti: Black

and Blue
15.15 Dok. oddaja: Drobci
15.30 SP v sabljanju (iz Den- 

verja)
16.00 Tour de France
17.00 Dok. oddaja: Drobci
17.10 Film: La bella di Roma 

(kom., It. 1955, r. L. Co- 
mencini, i. Silvana Pam- 
panini, Alberto Sordi)

18.45 Športna oddaja: Derby
19.00 Dnevnik in vreme
19.30 Deželne vesti
19.45 Dok.: Pred 20 leti
20.00 Dok. oddaja: Geo Estate
20.30 Nadaljevanka: Odissea 

(r. Franco Rossi, i. Be- 
kim Fehmiu, Irene Pa- 
pas, 3. in 4. epizoda)

22.30 Zabavna oddaja: Fronti 
a tutto

23.00 Dnevnik - nocoj
23.05 Avtorska TV: L. Comen- 

cini -1 bambini e noi
0.05 Filmske novosti
0.10 Dnevnik
0.25 Nočna glasba: orkester 

VViener Philharmoniker 
(dir. Karl Bohm, Mozart 
- Nočna serenada K 525)

0.40 Dok.: Pred 20 leti

nfar RTV Ljubljana T~
16-.35 Video strani
16.45 Poletna noč: nadalje

vanka Schwarzwaldska 
klinika, 17.35 Nanizan
ka Hooperman (pon.)

18.00 Dnevnik
18.05 Poslovne informacije
18.10 Mozaik. Po sledeh na

predka: Na pragu 21. 
stoletja

18.40 Spored za otroke in 
mlade: nanizanka Ben- 
dji (5. del)

19.10 Risanka
19.19 Informativna oddaja za 

goste iz tujine
19.24 TV Okno
19.30 Dnevnik in vreme
20.05 Nadaljevanka: Povest o 

dveh mestih (C. Dic
kens, scenarij Arthur 
Hopcraft, r. Philippe 
Monnier, i. James Wil- 
by, Xavier Deluc, 1. del)

21.10 Glasbena oddaja: V spo
min Countu Basieju

22.05 Dnevnik in vreme
22.25 Informativna oddaja za 

goste iz tujine
22.30 Poletna noč, vmes nad. 

Schwarzwaldska klinika 
(34. del) in nan. Leteči 
cirkus Monthyja Pytho- 
na (5. del)

HIP) TV Koper_________
13.30 TVD Novice
13.40 Wimbledon - posnetki
15.00 Tenis: turnir v VVimble- 

donu, ženski polfinale
19.00 Odprta meja

Danes v Odprti meji:
TRST — Reakcije na izjave 

podpredsednika deželne 
vlade Carboneja 

TRST — Opozorilo bolničar
jev na težko stanje v tr
žaških bolnišnicah 

TRST — Pred premiero ope
rete Grofica Marica

19.30 TVD Stičišče
20.00 Tenis: turnir v VVimble- 

donu (prenos)
20.30 Sportime
20.45 Wimbledon - posnetki
22.15 TVD Novice
22.25 Kolesarstvo: Tour de 

France (povzetki)
22.45 Nogomet: Kolumbija- 

Paragvaj (iz Salvadorja)

RTV Ljubljana 2
18.00 Studio Ljubljana
19.00 Čas, ki živi
19.30 Dnevnik, 20.05 Žarišče
20.35 Mali koncert
20.50 Oči kritike
21.00 Mostovi

RADIO TRST A
7.00, 13.00, 19.00 Dnevnik; 8.00, 10.00,

14.00, 17.00 Poročila; 7.20 Dobro jutro po 
naše; 8.00 Deželna kronika; 8.10 Križem 
po svetu; 9.15 Otroški kotiček: Lov za 
ukradenimi milijoni (4. del), vmes Glas
beni listi; 10.00 Pregled tiska; 10.10 Kon
cert v občinskem gledališču v Tržiču; 
11.30 Pisani listi; 12.00 Portret Urbana 
Kodra; 12.40 MPZ Srečko Kosovel iz Aj
dovščine; 13.20 Glasba po željah; 14.00 
Deželna kronika; 14.45 Beležka; 15.30 Ut
rinki; 16.00 Koroški portreti, vmes Glas
beni listi; 17.00 Kulturna kronika; 17.10 
Klasični album; 18.00 Četrtkova srečanja; 
18.25 Glasbeni listi; 19.20 Zaključek.

LJUBLJANA
5.00, 6.00, 6.30, 8.00, 9.00, 10.00, 11.00,

12.00, 14.00, 19.00, 21.00, 22.00, 23.00 Poro
čila; 8.05 Radijska šola; 8.35 Mladina 
poje; 9.05 Z glasbo v dober dan; 9.35 Tu
ristični napotki za goste iz tujine; 11.05 
Naš gost; 11.30 Izbrali smo; 12.10 Pojemo 
in godemo; 12.30 Kmetijski nasveti; 12.40 
Domača glasba;, 13.30 Do štirinajstih;
14.05 Vedre note; 14.25 Iz glasbene tradi
cije jugoslovanskih narodov; 14.40 Mer- 
kurček; 15.15 Radio danes; 15.30 Dogodki 
in odmevi; 16.00 Melodije; 17.00 V studiu;
18.05 Big Band RTV-Lj; 18.30 Radiofon
ska delavnica; 19.35 Lahko noč, otroci; 
19.45 Z instrumentalnimi ansambli; 20.00 
Večer domačih pesmi; 21.05 Literarni ve
čer; 21.45 Lepe melodije; 22.00 Zrcalo 
dneva; 22.30 Podoknica; 23.05 Literarni 
nokturno in Nočni spored.

CANALE 5____________
8.30 Nanizanke: Fantasilan- 

dia, 9.15 Peyton Plače,
10.15 Una famiglia ame- 
ricana, 11.15 II profumo 
del successo

12.00 Mladinska oddaja: Dop- 
pio slalom

12.30 Kviz: OK il prezzo e giu- 
sto

13.30 Variete: Rivediamoli
14.15 Nanizanka: Love Boat - 

Un vestito da ricordare
15.30 Film: Le cingue schiave 

(dram., ZDA 1937, r. 
Lloyd Bacon, i. Bette Da
vis, Humphrey Bogart)

17.30 Nanizanka: I cingue del 
guinto piano

18.00 Kviz: Cest lavie
18.30 Rubrika: Agenzia ma- 

trimoniale
19.00 Kviza: Gioco delle cop- 

pie, 19.45 Čari genitori
20.30 Variete: Bellezze al bag- 

no (vodi Milly Carlucci)
22.30 Kviz: II gioco dei nove
23.15 Variete: Maurizio Co- 

stanzo Show Estate
0-45 Film: L'anniversario 

(kom., VB 1974, r. Lind- 
say Anderson, i. Alan Ba- 
tes, James Bolam)

RETE 4_______________
8.30 Nan.: In časa Lawrence
9.20 Film: Notte e di (glas., 

ZDA 1946, r. Michael 
Curtiz, i. Cary Grant, 
Alexis Smith, Dorothy 
Malone)

11.45 Nanizanka: Harry O - 
Testimone in pericolo

12.45 Otroška oddaja: Ciao 
ciao, vmes risanke

13.45 Nadaljevanke: Sentieri,
14.45 La valle dei pini,
15.40 Gosi gira il mondo,
16.40 Aspettando il do- 
mani

17.00 Nanizanka: California - 
Testimone chiave

18.00 Nadaljevanka: Febbre 
damore

19.00 Nanizanki: General Hos- 
pital, 19.30 Baretta - 
Aperta stagione

20.30 Film: Il capitano di Cas- 
tiglia (pust., ZDA 1947, r. 
Henry King, i. Tyrone 
Power, Jean Peters, Lee 
J. Cobb)

23.00 Tenis: turnir v Wimble- 
donu (povzetki)

1.00 Nanizanki: Agente spe- 
ciale - II morto vivente,
2.00 SWAT - Assenza for- 
zata

ITALIA 1______________
8.15 Nanizanke: Skippy, 8.45

I gemelli Edison, 9.15 La 
gang degli orsi, 9.45 Su- 
perman, 10.15 La terra 
dei giganti, 11.10 Kronos,
12.05 Mork & Mindy,
12.35 Strega per amore,
13.00 Simon & Simon

14.00 Variete: Megasalvi show
14.15 Deejay Beach
15.00 Nanizanka: Ralph super- 

maxieroe
16.00 Otr. odd.: Bim bum bam, 

vmes nan. Teneramente 
Licia in risanke

18.00 Nanizanki: Supercar,
19.00 Riptide

20.00 Risanka: Evviva Palm 
Town

20.30 Film: Christine la mac- 
china infernale (srh., 
ZDA 1984, r. John Car- 
penter, i. Keith Gordon, 
John Stockvvell)

22.35 Nanizanka: Starsky & 
Hutch - Lo strangolatore 
di Las Vegas (2. del)

23.35 Šport: O nogometnem 
pokalu Amerike

0.05 Dokumentarec: Cingue 
anni di avventura

0.35 Nanizanki: Taxi, 1.05 
Kung-fu

ODEON______________ _
13.00 Otroški variete: Sugar 

estate, vmes risanke
15.30 Nadaljevanki: Maria,

16.30 Colorina
17.30 Nanizanke: Rituals, 18.00 

La mamma e sempre la 
mamma, 18.30 II super- 
mercato piu pazzo del 
mondo

19.30 Sugar (2. del)
20.30 Variete: Telemeno
20.45 Film: Dodiči rintocchi di 

terrore (krim., ZDA 1984, 
r. Emmett Alson, i. Roz 
Kelly, Kip Ni ven)

22.30 Variete: Telemeno
22.45 Glas. odd.: Caffe Italia
23.45 Nanizanka: Insiders

TMC______________
11.00 Nan.: Daniel Boone
12.00 Nad.: Vento del Sud
12.45 Ogledalo življenja
13.30 Vesti
13.45 Športne vesti
14.15 Risanka: Beatles
14.30 Dokumentarec o naravi
15.00 Nan.: Sceriffo Lobo
16.00 Film: Amazzoni (pust., 

ZDA 1984, r. Paul Micha
el G laser, i, Jack Scalia)

18.00 Aktualno: TV donna
19.00 Nan.: Operazione ladro

20.00 Vesti: TMC News
20.30 Film: 4 per Cordoba

(pust., ZDA 1970, r. Paul 
Wendkos, i. George Pep- 
pard, Raf Vallone)

22.20 Morski športi
22.50 Vesti
23.05 Tour de France
24.00 Film: Lilith la dea della- 

more (dram., ZDA 1964; r. 
Robert Rossen, i. VVarren 
Beatty, Jean Seberg, Pe
ter Fonda)

TELEFRIULI__________
11.30 Nanizanka: Tom Grattan
12.00 Rubriki: Il salotto di 

Franca, 12.30 Šport mare
13.00 Dnevnik
13.30 Nanizanka: Justice
14.30 Musič box
18.30 Nadaljevanka: Piccolo 

mondo moderno
19.00 Dnevnik
19.30 Rubrika: Dan za dnem
20.00 Nad.: I naufraghi, 20.30 II 

nero muove
22.00 Dok. oddaja: Pan
23.00 Rubrika o kolesarstvu
24.00 Dnevnik, nato dražba

1.00 Inf. oddaja: News

TELE 4____________ ___
(Se povezuje s sporedi Italia 1)

Lastne oddaje:
19.30 Dogodki in odmevi

RADIO KOPER
(slovenski program)

13.30, 14.30, 16.30 19.00 Poročila; 6.00 
Glasba za dobro jutro; 6.05 Na današnji 
dan; 6.10 Vremenska napoved in promet
ni servis; 6.30 Jutranjik in kronika; 7.30 
Pregled tiska; 8.00 Val 202; 13.00 Od enih 
do treh; 15.30 Dogodki in odmevi; 16.00 
Glasba po željah; 17.00 Črno na belem; 
17.30 Primorski dnevnik, Aktualna tema; 
18.00 Mladim poslušalcem; 19.00 Prenos 
Radia Lj.

RADIO KOPER
(italijanski program)

6.15, 8.30, 9.30, 10.30, 13.30, 14.30, 16.30, 
17.30, 18.30 Poročila; 7.15, 12.30, 15.30, 
19.30 Dnevnik; 6.00 Glasba; 6.05 Alma
nah; 6.30 Zgodovinski utrinki; 6.50 Simfo
nija zvezd; 7.40 Dobro jutro, otroci; 7.50 
Razglednica; 8.00 Pripovedujejo...; 8.25 
Pesem tedna; 8.35 Mi in vi; 9.32 Dragi 
Luciano; 10.00 Pregled tiska; 10.05 Disco 
scoop; 10.35 Družina; 11.00 Pismo iz; 11.15 
O italijanščini; 11.30 Turizem; 12.00 Glas
ba po željah; 13.00 Neposredno; 14.00 
Portoroška riviera; 14.45 Edig Galletti;
15.00 Glasbeno popoldne- 15.45 Koncert;
16.00 Dopust v YU; 17.33 Show business;
18.00 Prijatelj DJ; 18.33 Mi in vi; 19.00 
Glasba; 20.00 Nočni spored.

RADIO OPČINE
7.30, 13.30, 17.30 Poročila; 10.00 Matine

ja; 12.00 Glasba za vse okuse; 15.00 Cest 
la vie; 16.30 Metalmanija; 19.00 V svetu 
knjige; 21.00 Radijski bazar, nato Nočna 
glasba.
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Študija o novih stanovanjskih potrebah v Gorici

Tisoč stanovanj v desetih letih
Goriška občinska uprava je na svoji 

zadnji seji posvetila precej časa raz
pravi o urbanističnih in stanovanjskih 
vprašanjih v Gorici. Ena od osrednjih 
točk zasedanja je namreč bila obrav
nava poročila o varianti k načrtu za 
ljudske gradnje, ki sta ga izdelala in 
predstavila arhitekta Rocco in Capri- 
oglio.

Izvedenca sta v svoji študiji skušala 
izoblikovati čimbolj točna predvide
vanja glede stanovanjskih potreb v 
mestu v prihodnjem desetletju do leta 
1998. Upoštevajoč dosedanje že ures
ničene načrte in demografske premi
ke, ki sicer v zadnjih letih kažejo na

stalno upadanje števila prebivalstva, 
sta arhitekta prišla do zaključka, da 
bomo v Gorici v prihodnjih desetih le
tih potrebovali skoraj tisoč novih sta
novanj. V njuni študiji je točneje na
vedeno, da bo v desetletju treba zago
toviti nove stanovanjske prostore za 
5.200 ljudi, kar naj bi pomenilo 917 no
vih stanovanj.

Ta predvidevanja vsekakor ne po
menijo, da se bo mesto v prihodnjih 
letih širilo navzven. To bi glede na 
omenjene negativne demografske 
trende imelo kvarne učinke: uničeva
nje zelenih ali vsekakor drugače upo

rabnih površin ter nadaljno praznjenje 
starega mestnega jedra. Na razliko od 
gradbenih posegov, ki so jih izvajali v 
preteklosti se zato občinska uprava 
opredeljuje za obnavljanje starih po
slopij. Za izvajanje tega programa, ki 
bo vsekakor zahteval izdatne investi
cije, bo po urbanističnem programu 
občinske uprave treba uskladiti pose
ge javnih ustanov in zasebnikov.

Občinski odbor je tudi proučil geo
loško študijo, ki jo je po naročilu Ob
čine izdelal dr. Fulvio Bisiani. V njej 
sta evidentirani dve območji, ki sta v 
geološkem pogledu primerni za nove 
gradbene posege. Odbor je nadalje 
poveril izdelavo geološke študije o 
možnosti razširitve ločniškega poko
pališča.

V Gradežu sporazum 
med KD, KPI in PRI

V Gradežu pričakujejo v začetku 
prihodnjega tedna sklic občinskega 
sveta, na katerem naj bi izvolili nov 
odbor. Te dni je prišlo do sporazuma 
med krščansko demokracijo, komunis
ti (s katerimi sta povezana tudi neod
visni levičar in predstavnik zelenih) 
ter republikanci, ki nameravajo sesta
viti atipično koalicijo. Sporazum o po
litičnem programu so dosegli, ostaja 
pa odprto vprašanje porazdelitve mest 
v odboru. Župan naj bi bil demokris
tjan, po vsej verjetnosti Mario Corbat- 
to, ki je na nedavnih volitvah prejel 
največ preferenc. Še vedno pa ostaja 
odprto vprašanje zadržanja PSI, ki na
sprotuje novi koaliciji in grozi s poli
tičnimi posledicami v drugih upravah.

V pokrajinskem vodstvu SSk 
ocenili izid evropskih volitev

Na seji goriškega pokrajinskega tajništva SSk so te dni ocenili izide evrop
skih volitev. Tajnik Mirko Spazzapan je ocenil, da je bil zadnji volilni izid 
vsekakor boljši od prejšnjega. Branko Černič je ugotovil, da je premnogo volil- 
cev SSk tudi tokrat oddalo svoj glas italijanski KD in bo zato treba v bodoče 
temeljito preveriti smisel vstopa v nove volilne koalicije. Marjan Terpin je dejal, 
da se bo ob bodočih političnih volitvah SSk znašla v precepu ali naj sploh 
nastopa, saj ne bo mogoča ponovitev sedanje liste Federalizem. Predlagal je, naj 
bi vstopala samo v koalicije, kjer bi bil jasno viden znak lipove vejice, na 
katerega so volilci navezani.

Govor je bil tudi o šolskih problemih, zlasti v zvezi s selitvijo šole Trinko, ki 
je izzvala zaskrbljujoče izpade fašistov. SSk predlaga ustanovitev komisije izve
dencev, ki naj prouči najboljše rešitve za šolska vprašanja. Vodstvo SSk se bo 
tudi sestalo s krminsko KD za rešitev problema lokacije slovenske osnovne šole 
v mestu. Predlog za sestanek s KD je bil dan tudi glede upepeljevalnika, da bi 
stranki skupaj proučili novosti okoli tega problema.

Na seji so se tudi spomnili pokojnega odv. Makuca, nekdanjega pokrajin
skega svetovalca SDZ in predstavnika SSk v deželnem nadzornem organu.

Gledališki užitek in zabava 
na poletnih nastopih SSG

Goriška turneja tržaškega Slovenskega stalnega gledališča se je začela v 
znamenju muhastega vremena. Že na prvem večeru v Sovodnjah, kjer so na 
prireditvenem prostoru ob Kulturnem domu uprizorili delo Antona Tomaža Lin
harta Županova Micka, je bila izvedba predstave v dvomu vse do zadnjega.

Če je dež prizanesel tržaškim gledališčnikom in številnemu sovodenjske- 
mu občinstvu, jo je veter lepo zagodel in spravil v težave vse prisotne.

Pobuda tržaškega 'gledališča, da bi tudi v poletnih mesecih nadaljevali s 
predstavami, se je tudi na Goriškem izkazala za posrečeno in povsem zadovo
ljila številno občinstvo. Seveda, če bi gledališkemu užitku lahko pridružili tudi 
prijetno poletno večerno svežino, bi bil užitek ob gledanju res zabavne predsta
ve še popolnejši.

Sicer upajmo, da bo vreme bolj prizanesljivo prihodnji teden, ko bomo v 
torek pred cerkvijo sv. Ivana v Gorici lahko prisostvovali Von Hofmannsthalo- 
vemu delu Slehernik.

Na sliki (foto Pavšič) uprizoritev Županove Micke v Sovodnjah.

V Foljanu koncert 
renesančne glasbe
Ciklus poletnih koncertov »Musiča 

Cortese«, ki ga prireja Pokrajina v sli
kovitih antičnih okoljih v raznih sre
diščih na Goriškem, se nocoj nadalju
je ob 21.30 pred staro cerkvijo na gri
ču pri Foljanu s koncertom ansambla 
renesančne glasbe iz Bologne »Musi
ča rara«.

Že cele tri dni 
manjka od doma

Na območju Špetra ob Soči in v šir
ši okolici vse do Tržiča so včeraj že 
tretji dan zaman iskali kako sled za 
31-letnim Paolom Fumisom iz Špetra, 
Ul. Matteotti 12, ki se je oddaljil od 
doma v ponedeljek dopoldne okrog 
11.30. Mati Adriana Cividin, ki je pred 
devetimi meseci ostala vdova, je dokaj 
zaskrbljena, saj trpi sin zaradi depre
sivnih motenj in je zaradi tega tudi 
redno obiskoval center za umsko 
zdravje v Špetru. Pred tremi leti je iz
ginil na podoben način. Takrat so ga 
našli po treh dneh, ko je kol brez spo
mina taval naokoli.

Kot so ugotovili karabinjerji, naj bi 
se v ponedeljek dopoldne napotil pro
ti bližnjemu nogometnemu igrišču, 
potem pa ni več nobenega sledu o 
njem. Včeraj so sorodniki, znanci in 
prostovoljci izvedli večjo akcijo, ki pa 
ni obrodila uspeha. Bojijo se, da se je 
napotil proti Soči, zato še posebno po
zorno iščejo ob bregu reke. Znanci iz
ključujejo hipotezo samomora, obstaja 
pa možnost padca ali drugačne nezgo
de.

Izidi mature na liceju in ITI in zadnje preizkušnje na učiteljišču

Rekordna bera šestdesetic za klasike

m
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Tudi letošnji zrelostni izpiti na slo
venskih višjih srednjih šolah se bližajo 
koncu. Ponekod so že zaključili tudi z 
ustnim delom mature, drugje pa so tik 
pri koncu. Te dni so objavili uspehe 
maturantov na liceju Trubar in zavo
du Galilei. Na obeh šolah so vsi us
pešno premostili preiskušnjo, gotovo 
pa izstopajo kar tri šestdesetice (med 
sedmimi kandidati, ki so se vsi dobro 
odrezali) na liceju. Za klasike lahko 
govorimo o rekordni "letini". Maturi

rali so Kristina Bednarich (50/60), 
Srečko Breganti (60), Marko Degrassi 
(42), Danijel Devetak (60), Damjan Hle
de (60), Valentina Pavio (52) in Marje
tica Vrtovec (50).

V slovenski sekciji ITI Galilei s spe
cializacijo v informatiki je letos uspeš
no opravilo zrelostne izpite vseh osem 
dijakov, ki so prvi maturantje sloven
ske sekcije na tej šoli. Izpite so opravi
li: Mitja Brescia (42/60), Marino Buzzi-

nelli (44), Mauro Colussi (38), Peter 
Ferfoglia (52), Pavel Hmeljak (43), Mit
ja Jarc (51), Edi Lutman (51) in Tereza 
Valentinčič (45).

Na dveh šolah se mature še nadalju
jejo. Na učiteljišču Simon Gregorčič 
se bodo zrelostni izpiti zaključili da
nes, jutri pa na trgovskem zavodu 
Žiga Zois; v začetku prihodnjega ted
na bodo znani tudi izidi.

Med našim obiskom na goriškem 
učiteljišču smo za trenutek prisluhnili 
Velentininem izpraševanju. Rekli bi, 
da je šlo prej za sproščen pogovor 
med dijakinjo in komisijo, ki ni dala 
vtisa, da bi bila prestroga.

Izpraševanje se je začelo najprej z 
italijanščino, ki jo je dijakinja sama iz
brala. Pogovor se je začel z italijan
skim neorealizmom, njegovim vzpo
nom in padcem, zajel nato verizem in 
se zaključil z Dantejevo Božansko ko
medijo. Mimo nekaterih razumljivih 
negotovosti je dijakinja dokaj celovito 
ocenila pomen teh literarnih tokov in 
ovrednotila njihove najvidnejše pred
stavnike. V drugem delu ustnega izpi
ta pa je bila na vrsti matematika, ki jo 
je kandidatki dodelila komisija. Med 
izpraševanjem je tudi naša goriška di
jakinja imela svoje »navijače«: sošolke, 
ki so še čakale na izpraševanje in bile 
vidno bolj zaskrbljene od onih, ki so 
maturo že prestale.

Na sliki (foto Pavšič) izpit na učite
ljišču Simon Gregorčič.'

izleti
Slovensko planinsko društvo priredi 

v nedeljo, 9. t. m., izlet na Kanin. Prevoz 
z lastnimi sredstvi.

_________kino_________
Gorica

CORSO Zaprto do 20. julija.
VERDI 18.00—22.00 »II serpente e l arco- 

baleno«.
VITTORIA 17.30—22.00 »La moglie e la 

bestia«. Prepovedan mladini pod 18. 
letom.

Nova Gorica in okolica
SOČA (Nova Gorica) 18.30—20.30 »Lju

bezen in strast«.
SVOBODA (Šempeter) 20.30 »Ljubezen

ske sanje«.
DESKLE Ni predstave. Jutri: 19.30 »Lju

bezenske sanje«.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Občinska lekarna v Štandrežu, Ul. sv. 

Mihaela, tel. 21074.
DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU 

Rismondo, Ul. E. Toti 52, tel. 410701.

_______pogrebi_______
Danes v Gorici ob 9.30 Antonio Gatta 

iz bolnišnice sv. Justa v cerkev na Roj- 
cah in nato na glavno pokopališče.

Berite

»Novi Matajur«

Po vrsti predrznih podvigov
je tatu izdala

Prišel je iz Milana v Gorico in v 
enem popoldnevu opravil vrsto tatvin, 
toda že isti večer je sedel v zaporu v 
Ul. Barzellini. Predrzni tat, ki mu je 
tokrat spodletelo je 20-letni Pantaleo 
Lo Sapio iz Milana, Ul. Pescarello 33. 
Agenti letečega oddelka so našli v 
njegovih žepih verižice in zlatnino - 
plen kraje, ki jo je opravil okrog 17.30 
v stanovanju upokojenega karabinjer
ja Antonia Tora v Ul. Pitteri. Mladenič 
pa je osumljen še vsaj treh kraj.

Svojevrstne so okoliščine aretacije v 
torek zvečer. Lo Sapio se je pojavil v 
bolnišnici s porezano desno roko in iz
javil, da so ga napadli neznanci. Poli
cija je skušala pojasniti zadevo. Mla
deničeve izjave niso bile verodostojne, 
tib osebnem pregledu pa je prišla na 
dan resnica. Skoraj ni dvoma, da je Lo 
Sapio drzni tat, ki je v torek popoldne 
pri belem dnevu obiskal stanovanje 
družine Toro v Ul. Pitteri 14. V hiši je 
bila takrat Adelina Toro z malima 
vnukinjama. Tat je potiho stopil v hišo 
in pobegnil z vso zlatnino skozi stek
lena vrtna vrata. Stanovalka ga je lah
ko le gledala, kako beži.

Policija sumi, da je Lo Sapio isti po
poldan zagrešil vsaj še tri tatvine. 
Med opoldanskim premorom naj bi 
kradel v baru Adua, Ul. Nizza 3, iz 
blagajne katerega je med 13. in 15. uro 
izginil ves denar. Nato je na Trgu sv.

rana na roki

Aretirani Pantaleo Lo Sapio

Antona ukradel motorno kolo (ki so 
ga zvečer našli v Ul. Mazzini) 51-let- 
nega Alberta Vetriha iz Ul. Baiamonti 
24. Isti popoldan je Salvatore De Luca 
prijavil krajo v stanovanju v Ul. Faiti 
38. Izginila je zlatnina in drugo blago 
v vrednosti okrog 5 milijonov lir.

Preiskava po zaplembi mamila za 2 milijardi vrednosti

Pošiljka heroina prišla le do meje

Predstavniki goriških mejnih organov z zaplenjenim heroinom

Goriška mejna policija je včeraj 
uradno potrdila, da je konec junija na 
mednarodnem mejnem prehodu pri 
Štandrežu zaplenila 1.800 gramov he
roina. Neuradno vest o tem smo obja
vili že pred nekaj dnevi, šele sedaj pa 
je policija uradno potrdila odkritje in 
seznanila javnost z njegovimi okolišči
nami. Zaradi preiskovalne tajnosti so 
še zamolčali ime tujega državljana, ki 
je prevažal heroin v avtomobilu, saj je 
še v teku preiskava, da bi odkrili nje
gove morebitne zveze v Italiji.

Pomemben uspeh v boju proti mreži 
mednarodnega razpečevanja mamil, ki 
se je razpredla tudi čez naše kraje, so 
dosegli v sodelovanju s finančnimi 
stražniki. Sum se je policijskemu 
osebju porodil ob pregledu dokumen
tov tujca, ki je prihajal v Italijo. S po
močjo mednarodne policijske informa
cijske mreže so v kratkem času ugoto
vili, da je človek že imel opravka s 
pravico prav zaradi mamil. Zato so za
htevali poseg specializiranih enot fi
nančne straže. Uporaba psa, ki je iz- 
vežban za odkrivanje mamil je bila 
odločilnega pomena, saj je bil heroin 
zelo spretno skrit v avtomobilu in bi 
ga drugače po vsej verjetnosti ne 
mogli odkriti. Kurirja, ki ga je preva
žal, so seveda aretirali.

Žaplenjeni heroin je po ocenah iz
vedencev zelo čist. Ko bi ga razredčili 
z drugimi primesmi, bi na ilegalnem

tržišču navrgel razpečevalcem približ
no dve milijardi lir. Mamilo prihaja po 
vsej verjetnosti iz Bližnjega vzhoda, 
sodna oblast pa sedaj preiskuje, kam 
in komu je bila namenjena pošiljka.

Pri obmejni policiji in finačni straži 
so upravičeno ponosni nad uspehom, 
ki - poudarjajo - je sad poklicne učin

kovitosti in koordiniranega delovanja 
policijskih in finančnih enot, ki jih vo
dita dr. Roberto Leo in kapetan Marco 
Alidori. Na podoben način je to sode
lovanje lani omogočilo na letališču v 
Ronkah odkritje poldrugega kilogra
ma heroina, ki ga je prinašala indijska 
državljanka.
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Lep koncert z Obalnim komornim orkestrom Umetnost fotografije 
pianistom Aleksandrom Rojcem in solisti

Tržaška Glasbena matica res ne bi 
mogla zaključiti svoje koncertne sezo
ne v letošnjem letu na bolj primeren 
način: v mestnem središču, v luteran
ski cerkvi, kjer so se pred kratkim za
ključile akademije gojencev naše 
glasbene šole ob 80. obletnici njene 
ustanovitve, se je v četrtek, 29. junija, 
iztekel še zadnji koncert v letošnji bo
gati sezoni.

Pod vodstvom Boruta Logarja se je 
najprej predstavil Obalni komorni or
kester z zelo znano Bachovo Arijo iz 3. 
Suite v D-duru, sledil pa je prav tako 
znani Koncert v d-molu za oboo in go
dala skladatelja Alessandra Marcella. 
Baročni skladbi je bila prav gotovo 
dobro kos mlada oboistka Maja Kojc, 
sicer študentka Akademije za glasbo v 
Ljubljani v razredu Boža Rogelje.

Najboljši del večera pa je bil Bac
hov Koncert v D-duru BMW 1054 za 
klavir in godala, kjer je daleč izstopal 
solist Aleksander Rojc. Da je tržaški 
pianist v zadnjem času dosegel zreli 
trenutek v umetniški rasti, je bilo opa
ziti že pri izvedbi sodobne glasbe, ki 
jo je Rojc predstavil na ciklusu Trieste 
prima v baziliki sv. Silvestra za tržaš
ko umetniško združenje Chromas. To
krat pa se je Rojc z veliko zrelostjo in 
izrednim umetniškim čutom približal 
enemu največjih glasbenih genijev 
vseh časov: v Bachovem koncertu smo 
poleg tehnične bravure, ki je gotovo 
conditio sine qua non za izvajanje 
tako zahtevnega komada, kakršen je 
bil Roj če v, lahko poslušali v resnici 
absolutni j»ianizem: moškost prvega in

Pogled na orkester (Foto Magajna)

tretjega stavka (oba v tempu Allegro) 
je Rojc podal zmagovito, umetniško 
sporočilo je bilo jasno, čisto in v po
polnem kogtrastu s sporočilom druge
ga stavka, Adagio e piano sempre, 
kjer je pianist odkrival nove nianse v 
izrednih liričnih pianissimih, kjer je 
prišla do izraza skoraj ženska narava 
glasbenega trenutka. Umetnik, ki ume 
tako popolno interpretirati enega za
htevnejših komadov klavirske in glas
bene literature nasploh, je gotovo v 
sebi odkril, kje je bistvo glasbe na
sploh in kaj je absolutno v umetnosti. 
Publika, ki je sledila izvajanju celot
nega koncerta v izredni zbranosti, je 
Rojca nagradila z res velikim odobra
vanjem.

V drugem delu koncerta smo poslu
šali najprej Tartinijev Koncert v g- 
molu za violino in godala. Violinistka 
Sidonija Lebar je pokazala izredno 
glasbeno nadarjenost in virtuoznost 
pri izvedbi tega nelahkega violinske
ga komada. Prvi in tretji stavek, oba v 
tempu Allegro, sta izzvenela zelo izra
zito, drugi, počasni stavek Grave pa je 
izzvenel v vsej polnosti svoje glasbene 
linije. Gotovi smo, da bomo mlado 
perspektivno glasbenico še srečevali 
na pomembnih koncertnih odrih.

Zadnji je bil na sporedu Vivaldijev 
Koncert op. 3 št. 8 v a-molu za dve 
violini in godala. Solistki sta bili že 
omenjena Sidonija Lebar in Damjana 
Križman, obetavna mlada violinistka, 
ki je študentka ljubljanske Akademije 
za glasbo. Slednji je lahkotnejši pri
mer baročne skladbe, zanimivost pa 
predstavlja "drugi stavek, kjer pride 
do izraza samostojno vodenje obeh so
lističnih glasov".

Solisti in orkester so torej nudili tr
žaški publiki vsekakor zanimiv kon
cert, kakor je bila zanimiva ponudba 
naše osrednje glasbene ustanove, ki je 
tako ne samo zaključila svojo sezono, 
ampak prav gotovo popestrila tržaško 
glasbeno poletje!

Pred kratkim smo pisali o številnih fotografskih razstavah v deželi. Med 
mojstri, ki dajejo na ogled svoja dela, je tudi Attilio Brisighelli s svojim

»Oblikovalcem brona«

Postavil jo je na Dunaju živeči arhitekt Boris Podrecca

V Veroni so odprli pomembno razstavo o Venetu in Avstriji
Razstava nikoli ni arhitektura 
ampak važen del te arhitekture

V petek, 30. junija, je potekala v pa
lači Gran Guardia v Veroni, pod po
kroviteljstvom Dežele Veneto, otvori
tev razstave (trajala bo do 29. X.) z 
naslovom "VENETO IN AVSTRIJA - 
ŽIVLJENJE IN UMETNOSTNA KUL
TURA BENEŠKIH MEST V OBDOB
JU 1814 - 1866«. Postavitev razstave je 
po načrtih arhitekta Borisa Podrecce z 
Dunaja.

V obsežnem izboru razstavljenih del 
figuralne umetnosti, urbanizma in ar
hitekture, pohištva, keramike ter iz
delkov iz zlata, brona in srebra in na
zadnje še fotografije, prepoznavamo 
obdobje, ki mu je bila umetnostna 
zgodovina vse do danes premalo po
zorna in ki v resnici velja za odločilen 
trenutek v zgodovini ter v umetnos
tnem in socialnem razvoju Veneta. 
Gre za obdobje petdesetih let med 
padcem Beneške republike oz. Dunaj
skim kongresom in koncem avstrijske 
nadvlade. Čeprav predstavlja to ob
dobje negativen in restriktiven trenu
tek italijanske zgodovine, je sporočilo 
razstave povsem drugačno. Kljub raz
ličnim kulturnim tendencam, še boga
ti tradiciji Serenissime in vplivu 
Habsburžanske monarhije, si beneška 
mesta ravno v tem času izoblikujejo 
lastno zavest in kulturo. In kot pove 
že naslov razstave sam, govori razsta
va o Avstriji kot antagonistu in o Ve
netu kot protagonistu kulturnega do
gajanja in razkriva tako pomemben 
trenutek beneških mest, trenutek pri
dobitve lastnega spomina in zgodovi
ne in s tem revitalizacije v smislu kul
turne, meščanske in urbanistične ob
nove.

Pomemben del razstave zavzemata 
arhitektura in urbanizem. Po besedah 
prof. G. Romanellija, ki je zbral gradi
vo za razstavo, nam »številne risbe in 
načrti pričajo o velikih spremembah 
tako v teritorialnem kontekstu kot v 
samem arhitektonskem razvoju beneš
kih mest. Čutiti je vpliv novih para
metrov evropske arhitekture in torej 
prehod od neoklasičnega jezika fran
coskega tipa k historičnim stilom, 
predvsem neogotiki in srednjemu 
veku, kar je pravzaprav eden glavnih 
elementov evropske romantike.« Raz
voj železnice in železniške postaje, 
stroga arhitektura klavnic, pokopališč 
in termalnih objektov, načrti za ozele
nitev mesta, habsburžanska vojaška 
arhitektura, beneška vila, avstrijski tip 
"Kafeehausa" ter načrti prvih šol in 
univerze prikazujejo razvoj socialne in 
moderne strukture mest in agrarnega 
prostora.

Pri slikarstvu in kiparstvu gre za 
dela beneških avtorjev, ki pa so med 
drugim tudi zaradi politične emigraci
je pomembni bolj za druga središča - 
Rim, Milan, Florenco - kot za beneška 
mesta. Med različnimi temami, pejsa- 
ža, oblasti, zgodovine in vojne, portre
ta, podobe umetnika ter avtoportreta, 
uaj omenim predvsem nekatera Haye- 
zova do danes še nepoznana dela, ki

dokazujejo evropsko merilo tega sli
karja. Nadalje Matteinijeva, Nataleje- 
va, Schiavonijeva, Borsatojeva, Paolet- 
tijeva, Deminijeva ter Politijeva dela 
na temo vojne ter celo vrsto portretov 
Molmentija, Grigolettija, Tominca in 
Ferrarinija. Velikega pomena so tudi 
pejsažno slikarstvo Caffija in Canelle 
ter sugestivne vedute Verone Ronzo- 
nija in Ferrarija ter Benetk Caffija in 
Borsata. Naj omenim še skupino Rotte, 
Scattole in Cabiance, Hayezove prele
pe portrete avstrijskih monarhov ter 
nazadnje še avstrijske avtorje Richter
ja, Allemanda, Amerlinga in Adama. 
Med avtoportreti gre opozoriti na To
minčevega, ki je po besedah prof. G. 
Mazzariola, enega glavnih urednikov 
razstave, »poln ironije in antikomfor- 
mizma in ki zaradi provokacijske in 
humoristične drže slikarja dokazuje, 
da ni vse, kar izhaja iz ottocenta, sve
to, meščansko in dolgočasno.«

Kiparstvo in njegova nenavadna po
stavitev po Podreccovi zamisli dajeta 
razstavi svojevrsten značaj. Gre za 
celo vrsto pomembnih del, med kate
rimi izstopa predvsem prelepa Cano- 
vova "Polimnia" (dar beneških provinc 
Avstriji), ki je do danes ostala zakrita 
v dunajskem Hofburgu, Fraccarolijeva 
"Eva" in ranjeni "Ahil" ter Della Tor- 
rejeva "Orgia", ki velja za enega naj
lepših italijanskih kipov celega stolet
ja.

Biedermeiersko pohištvo, keramika, 
steklo ter izdelki iz zlata, brona in 
srebra, v katerih je čutiti francoski 
vpliv, predstavljajo predvsem origi
nalnost obdobja v nasprotju s sijajem 
beneškega settecenta in neoklasiciz- 
ma.

ROSANA PETAROS

Po splošnem uvodu v ogled razstave 
bi rada spregovorila še o njeni posta
vitvi. Pravzaprav gre za dvoje, za raz
stavo kot tako ter njeno elegantno po
stavitev po zamisli arhitekta Borisa 
Podrecce, ki sem ga med otvoritvijo 
zaprosila za razgovor. ,

Prof. Podrecca, če se navežem na 
vaše številne in vedno različne po
stavitve Plečnikove razstave v Evro
pi in Ameriki, je današnja razstava v 
Veroni ponoven dokaz ustvarjalnos
ti svojevrstnega arhitekta. Kako do
življate veronsko razstavo in Verono 
samo?

»Razstava vedno nosi v sebi dvoj
nost. Prvi element razstave je kontek- 
stualnost, to je razgovor s tistim mes
tom in vzdušjem, v katerem razstava 
nastaja. Drugi element je vsebina raz
stave same. Ta dvoličnost mi pomeni 
izhodišče pri njenem postavljanju.

Vsaka razstava ima svojo resnič
nost. Veronska razstava je historična 
in torej odgovarja določeni historič
nosti, katero predstavlja, obenem pa 
tudi strukturira ter interpretira. Preko 
naše interpretacije pridobi razstava 
tudi našo "historičnost". Interpetacija 
in prezentacija kot nadomestilo av

tentičnosti ustvarjata tisto "neresnič
nost" razstave, v kateri se zrcali naša 
historična resnica. Iz troličnosti med 
izvorom, reprodukcijo in postavitvijo 
nastaja specifična ambivalenca histo
rične razstave.

Pri veronski razstavi nastaja tudi 
določen kulturno-geografičen duali
zem, ki je pravzaprav tisti večni spor 
med Verono in Benetkami. Izhodišče 
razstave so Benetke, ki so se upirale 
prihodu Avstrijcev. V Veroni, ki je 
najbolj habsburžansko mesto Veneta, 
pa so se Avstrijci naselili in zgradili 
utrdbeno mesto. Zgodovina utrdbene
ga mesta je pravzaprav zgodovina ar
hitekture Verone.«

Kakšen je koncept razstave in 
kako je njena arhitektonska postavi
tev povezana s kontekstom kraja?

»Razstava je vedno v tesni poveza
vi s krajem.

Palača Gran Guardie, v katero je 
postavljena razstava, se kot parasit 
obeša na mestno obzidje, ki je zaradi 
svoje telesnosti fizično zelo prisotno. 
Ta kontinuiteta obzidja vzpostavlja 
dialog razstave z mestom in nekako 
uravnoveša "neresničnost" razstave. 
Potemtakem je razstava zamišljena v 
smislu linearnega sprehajališča, ki 
poteka vzporedno z mestnim obzid
jem in ki se nadaljuje tudi na obeh 
straneh palače z dvema steklenima 
"Erker-jema". Ta dva "Erker-ja" nudita 
s svojo izluščenostjo iz arhitekturne 
fasade - to je temo bočnosti - obisko
valcu prelepo panoramo na Trg Brd z 
meščanskimi hišami na levi ter rim
sko arhitekturo na desni strani.

Poseben videz razstave dajeta po- 
likromatičnost in monokromatičnost, 
ki sta tipična tema ottocenta in ki po
udarjata različno namembnost raz
stavnih prostorov. Iz temnega vhod
nega loggiona z velikimi obešenimi 
slikami mesta in življenja tega ob
dobja - to je simbolno predstavitvijo 
historičnega spomina - prehaja obi
skovalec v čisto belino stopnišča, to 
je v temo monokromatičnosti gipsa in 
belega marmorja. Kipi, ki so nameš
čeni na stopnišču, spremljajo človeka 
med ritualnim sprehodom in napove
dujejo vhod v razstavne prostore. Tik 
pred tem vhodom stoji "Polimnia", ki 
pomeni glavni člen veronske razsta
ve. Razstava je strukturirana s cen-

tričnim prostorom slikarstva, pohištva 
in arhitekture, za katerega je značilna 
postopna polikromatičnost. Ta cen- 
trični prostor se levo in desno cepi v 
dva temnejša in tunelska prostora s 
keramiko, izdelki zlata in sebra ter fo
tografijo, ki se na obeh straneh pala
če zaključita z "Erker-jema", preko ka
terih preide razstava kot z dvema 
ušesoma v mesto.

Jezik in metafore, ki jih razstava 
uporablja, ko govori o različnih te
mah, niso nikoli preveč zgovorni in 
očitni, kot da bi šlo za namerno dis
tanco, ki dovoljuje kritičnost do histo
ričnosti.«

Ko postavljate razstavo, obiskova
lec ob njej prepoznava predmet raz
stave same, pa tudi Vas kot arhitek
ta in kulturnika. Zaključili bi z 
vprašanjem: kateri so občutki arhi
tekta, ko gradi hišo ali postavlja 
razstavo?

»Prvemu delu vprašanja ne morem 
ničesar dodati, ker je ugotovitev toč
na. V zvezi z drugim bi pa rekel, da je 
razstava nekaj med umetnostjo, kjer 
lahko povemo karkoli, in arhitekturo, 
ki gradi s težo in tišino kamna. Raz
stava združuje v sebi hitro zaznava
nje, ki je značilno za umetnost ter fi- 
zičnost ih telesnost arhitekture, saj 
gre za postavljanje teles v prostor. 
Ker ima razstava časovno specifič
nost in traja manj, kot trajamo mi, 
mora biti glasna.

Razstava je odgovor sami sebi. Ko 
postavljam razstavo, moram izluščiti 
vanjo vso obsedenost, ki jo imam kot 
arhitekt. Te obsedenosti si ne bi niko
li upal razviti v arhitekturi, ker bi 
tako utegnil motiti ljudi.

Arhitektura je nekaj trajnega in 
ostaja tudi takrat, ko nas ni več. Zame 
ima razstava velik pomen. In kot da 
bi treniral z žogo, doživljam v razsta
vi na hitro različne situacije, ki mi 
potem pomagajo pri grajenju arhitek
ture. Razstava ni arhitektura, ampak 
del arhitekture.«

ROSANA PETAROS

Na sliki: prospekt veronske raz
stave po zamisli arhitekta Podrecce 
in njegovih sodelavcev. Razvidna je 
svojevrstnost, ki omogoča ogled v 
samih dveh urah.
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Teniški turnir v Wimbledonu

McEnroe izločil Wilandra
Včeraj se je Tour selil za celih 700 km

Danes ena odločilnih etap
LONDON — Tridesetletni ameriški 

teniški igralec John McEnroe očitno do
življa svojo drugo mladost. Pred prodo
rom Čehoslovaka Lendla je dolga leta 
kraljeval na vrhovih svetovne teniške 
lestvice, nato pa je zapadel v pozabo. 
Vendar se ponosni Američan očitno s 
tem ni sprijaznil. Tako se je včeraj uvr
stil v polfinale najbolj prestižnega med
narodnega teniškega turnirja, kar mu ni 
uspelo že od daljnega leta 1984. Prema
gal je nič manj kot svetovno štev. 2, Šve
da Matsa VVilandra, z gladkim 3:1 (7:6, 
3:6, 6:3, 6:4). Zmaga McEnroeja je povsem 
zaslužena, saj je stalno vodil igro, poka
zal pa je tudi bolj fantaziozen in napada
len tenis od trenutno bolj renomiranega 
nasprotnika.

V drugem četrtfinalnem paru pa je Za
hodni Nemec Boris Becker, ki mu ta tur
nir očitno zelo leži, gladko s 3:0 (6:1, 6:2, 
6:0) premagal povsem nedoraslega na
sprotnika, . mladega Američana Paula 
Chamberleina. Becker, ki je osvojil tur
nir v Wimbledonu že dvakrat, in sicer 
leta 1985 in leta 1986, se bo v polfinalu 
srečal z Ivanom Lendlom, medtem ko se 
bo McEnroe pomeril z lanskim zmago
valcem, odličnim Švedom Edbergom, ki 
trenutno zaseda tretje mesto na skupni 
lestvici svetovnih teniških igralcev in je 
včeraj odpravil Mayotteja s 3:0 (7:6, 7:6, 
6:3). Polfinalni srečanji bosta jutri..

Danes se bosta v ženskem polfinalu 
srečali prva favoritinja turnirja Steffi 
Graf in najstarešja igralka turnirja Ever- 
tova ter svetovna štev. dva Navratilova 
in mlada Švedinja Lindguistova.

Trda roka nogometne 
disciplinske komisije

MILAN — Disciplinska komisija 
italijanske nogometne zveze je v zvezi 
z drugim finalnim srečanjem za itali
janski pokal med Sampdorio in Napo- 
lijem ter dodatnim srečanjem med Fi- 
orentino in Romo za uvrstitev v pokal 
UEFA ukrepala zelo trdo. Zaradi inci
dentov v Perugii med tekmo Fiorenti- 
na - Roma, ko so navijači iz Firenc s 
kovanci in drugimi predmeti zadeli 
dva igralca nasprotnega moštva (eden 
je moral celo zapustiti igrišče), so 
sklenili, da Roma kar treh tekem ne 
bo odigrala na domačem terenu.

Za dve koli pa so diskvalificirali ig
ralca Sampdorie Mancinija, ki je očit
no povedal kakšno besedico preveč 
stranskemu sodniku med tekmo 
Sampdoria - Napoli. Za eno kolo so 
bili izključeni Renica (Napoli), Crippa 
(Napoli), Cucchi (Fiorentina) in Gian- 
nini (Roma). Slednjemu so naložili še 
dva milijona lir globe.

Nogometna borza
MILAN — Včerajšnji dan italijan

ske kupoprodajne nogometne borze je 
potekal še precej mirno. Drugoligaš 
Reggina ima novega trenerja in sicer 
Bruna Bolchija, drugoligaš Ancona pa 
je za trenerja najel komaj 36-letnega 
Guerinija, ki je že vodil Piso v A ligi. 
Fiorentina je odkupila Jachinija od 
Verone, Milanov trener Sacchi pa bo 
gotovo podaljšal pogodbo še za sezo
no 1990/91. To je pravzaprav vse.

DINARD — Na kolesarski dirki po 
Franciji je bil včeraj počitek. V resnici 
pa kolesarji sploh niso počivali. Opra
viti so morali izredno problematično, 
700 km dolgo selitev z enega konca 
Francije na drugega. Nekaj ekip je to 
opravilo brez posebnih travm, saj sta 
bili na razpolago "najhitrejših" kole
sarjev in njihovih spremljevalcev dve 
letali, ostali pa so morali letala komaj 
iskati ter so tako zamudili dragocen 
čas za prepotreben trening pred da
našnjo prav gotovo eno od odločilnih 
etap. Na sporedu bo namreč 73 km 
dolga vožnja na kronometer od Dinar- 
da do Rennesa, ki naj bi po napovedih 
izvedencev povzročila pravi potres na 
skupni lestvici Toura.

Trenutno namreč vodi Portugalec 
Da Silva, ki pa je izredno šibek v vož
nji na kronometer, tako da bi pripravil 
veliko presenečenje, če bi ohranil ru
meno majico vodilnega na lestvici. V 
ospredje bo verjetno prišel prvi favorit 
za končno zmago Francoz Fignon, ki 
ima sicer 2'37" zaostanka za vodilnem, 
vendar bi moral to z lahkoto nadokna
diti. Zmagovalec letošnjega Gira in 
prvi favorit za zmago na tej dirki po 
Franciji počenja vse, da bi postal anti
patičen celo domačinom. V nekem in
tervjuju je namreč pred dnevi dejal, 
da so vsi' veliki kolesarji preteklosti 
kot Bobet, Coppi, Bartali, Kubler in 
drugi v glavnem precenjeni, ter s tem 
dvignil mnogo prahu. Včeraj se je 
skušal sicer z dolgim pismom uredniš

tvu nekega francoskega časopisa opra
vičiti, vendar mu to nikakor ni uspelo.

Fignonov glavni nasprotnik je tre
nutno Nizozemec Breukink, ki zaosta
ja za Francozom le 26 sekund, drugi 
nevarni antagonist pa je Irec Kelly, ki 
ima tudi minimalen zaostanek za Fig- 
nonom. Nevarna sta še Američan Le- 
mond, Belgijec Vanderaerden.

Italijani so do sedaj povsem razoča
rali. Trenutno je najboljši Bugno, ki se 
nahaja na 77. mestu skupne lestvice z 
zaostankom 5'29". Tragična figura tega 
Toura je lanskoletni zmagovalec Del- 
gado, ki je v prvi etapi zamudil start, 
v drugi pa izgubil drugih nekaj minut, 
tako da je med zadnjimi na lestvici z 
zaostankom skoraj desetih minut. Ju
goslovan Jure Pavlič le nabira izkuš
nje, saj je trenutno na 145. mestu z 
zaostankom skoraj enajstih minut. 
Drugi Jugoslovan, Čerin pa je prav 
med zadnjimi, saj trenutno zaseda 179. 
(predzadnje) mesto z zaostankom sko
raj šestnajstih minut.

Bargna k Messaggeru
MILAN — Nadaljuje se košarkar

ska kupoprodajna sezona, ki pa seve
da ne dosega "špic" nogometne, čep
rav je pred kratkim milanski Philips 
kupil Antonella Rivo za sedem mili
jard lir, kar je že prava nogometna 
cena. Včeraj je ekipa Messaggero Bas- 
ket iz Rima prav od Philipsa odkupila 
Fausta Bargno, Fortitudo Arimo iz Bo
logne pa je od Glaxa iz Verone najel 
27-letnega Sfiligoia.

Teniški turnir Hill Šport

Favoriti naprej

Borut Plesničar

Zaradi hudega naliva niso predvčeraj
šnjim na Gajinih teniških igriščih odi
grali 3. in nekaj zaostalih srečanj 2. kola 
v okviru deželnega turnirja Hill Šport 
Superbingo. Dotlej so srečanja potekala 
regularno in brez presenečenj, saj so na
predovali vsi nosilci skupin. Zal se je že 
krepko skrčilo število gajevcev, ki so 
morali po vrsti .priznati premoč bolj ug
lednih nasprotnikov. Srečanje 2. kola 
mora še odigrati Alberto Prelec. Proti ve
teranu Boneju iz Tržiča ima dobre mož
nosti za zmago. Borut Plesničar pa je v 
anticipiranem srečanju osmine finala 
klonil proti Radoicovichu (tržaški AIT).

IZIDI DOMAČIH IGRALCEV - 2. 
KOLO: Andrej Daneu - Cappellari 0:6, 
1:6; Canone - Ganeva 4:6, 1:6; Andrej 
Spacal - Cuzzo 0:6, 1:6; Mauri - Pallini 
0:6, 4:6; Rismondo - Puglia 4:6, 1:6; Borut 
Plesničar - Crevatin 6:2, 6:4; Aleš Plesni
čar - Azzopardo 1:6, 2:6; 3. KOLO: Borut 
Plesničar - Radoicovich 2:6, 2:6. (Alma)

Ameriški nogometni pokal

Argentina izenačila
V Koprskem zalivu v razredu optimist

Sredozemsko prvenstvo
Nogometni turnir v Gabrjah

Pred sklepnimi boji
GOIANIA — V drugem kolu B skupine ameriškega no

gometnega pokala sta reprezentanci Argentine in Ekvador
ja izenačili 0:0. Nogometaši majhne države ob ekvatorju so 
se izkazali za povsem enakovredne slovitim svetovnim pr
vakom. Veliki Maradona je tako npr. popolnoma "zbledel" 
in seveda ni mogel pokazati vsega svojega znanja. Argenti
na je še vedno glavni favorit za osvojitev 1. mesta v tej 
skupini, vendar ji je Ekvador tik za petami.

LESTVICA B SKUPINE: Argentina 3 točke (2 tekmi); 
Ekvador 3 (2); Urugvaj 2 (2); Čile 0 (1); Bolivija 0 (1).

Včeraj so ekipe prve skupine počivale, Brazilija pa je 
glavni favorit za osvojitev zmage v tej skupini. Vsekakor ji 
bo Kolumbija nevaren nasprotnik, medtem ko je Paragvaj 
prava neznanka. Danes ponoči (okoli 2.30 po italijanskem 
času) je odigral važno tekmo s Kolumbijo. Po tej tekmi bo 
položaj veliko jasnejši.

LESTVICA A SKUPINE: Brazilija 3 (2); Kolumbija 2 (1); 
Paragvaj 2 (1); Peru 1 (2); Venecuela 0 (2).

KOPER — Vse je nared za 3. prvenstvo Mediterana v jadra
nju v razredu optimist, ki bo v Koprskem zalivu od 12. do 17. t. 
m. Osrednja jugoslovanska jadralna zveza je Organizacijo zau
pala koprskim jadralnim delavcem, ki so bili pred 10 leti izvr
stni gostitelji svetovnega prvenstva v tem razredu. Prvenstvo 
so včeraj predstavili na tiskovni konferenci, na kateri je med 
drugim jugoslovanski zvezni mladinski selektor Viljem Orel 
povedal, da bo predvidoma nastopilo 70 optimistov iz 11 držav 
in da bo Jugoslavijo, ki si obeta eno odličje, zastopalo 14 fantov 
in 6 deklet, med katerimi sta med kandidati za visoko uvrstitev 
v prvi vrsti domačina Peter Podunavac in Juriča Tunjič. Podu- 
navac je doslej na evropskih prvenstvih dosegel 4. in 8. mesto 
ter bil preteklo leto 2. na balkanskih in mediteranskih igrah, 
letos pa je v okviru priprav zmagal na 5 močnih regatah v 
Italiji, ki prav gotovo spada v evropsko velesilo v tem razredu. 
Od jutri do nedelje pa bo v Kopru še jugoslovansko državno 
prvenstvo odprtega tipa, ki bo za mnoge udeležence sredozem
skega prvenstva primeren trening. (Kreft)

Balinali Krasa se veselijo naslova
Čeprav do konca letošnjega zamejske

ga balinarskega prvenstva manjka še 
kolo, ki ga bodo odigrali danes, je novi 
zamejski prvak že znan. To je ekipa zgo- 
niškega Krasa, ki bo nasledila lanskemu 
zmagovalcu, nabrežinskemu Sokolu. 
"Belo-modri" so letos zagospodarili prak
tično Že od vsega začetka in so od 3. 
kola dalje, ko so zamenjali Sokol na vrhu 
lestvice, stalno bili vodilna sila prven
stva. Ogroženi so bili praktično le en
krat, pred povratnim sečanjem s Kraškim 
domom, vendar so v medsebojnih obra
čunih s sosedi (rezultat medsebojnih sre
čanj je bil namreč kar 5:1) dokazali, da 
jim končna zmaga nikakor ne more več 
uiti. O njihovi premoči potrjuje podatek, 
da so kar za tri točke izboljšali lanski 
izkupiček Sokola na končni lestvici. 
Čeprav je prvo mesto že oddano, pa po
teka oster boj za nižjo stopničko med 
Kraškim domom in Sokolom (v primeru 
istega števila točk, bo končno drugo 
mesto pripadlo Nabrežincem zaradi bolj
še razlike v medsebojnih srečanjih). V 
boju za 4. mesto so vpletene tri ekipe, 
verjetno pa ga bo zasedla Nabrežina.

Kras je v svojem zadnjem letošnjem 
nastopu gostoval pri Gaji z namenom, da 
osvoji vsaj točko, ki bi mu dala matema
tično gotovost glede naslova prvaka. Po 
visokem vodstvu četverke (9:2) je že vse 
izgledalo, da do presenečenja več ne 
more priti. A potem ko sta odpovedala 
zbijalca, so domačini povedli z 10:9 in 
Zgoničani se morajo zahvaliti le odlične
mu bližalcu Pieriju, da so iztržili odločil
no točko. Magični moment Maka se je v 
ponedeljek pretrgal na Opčinah, kjer so 
Standrežci povsem odpovedali, pred
vsem v dvojicah in četverkah. Za las pa 
jim ni uspelo iztržiti točke v enojkah. S 
prestižno zmago se ponaša tudi Nabreži
na, saj je prisilila k predaji drugouvršče
ni Kraški dom, ki je svojo edino točko 
iztržil v dvojicah v postavi Škabar - Suc- 
ci. Isto velja za Sokol, ki na Vrhu opravil 
mali podvig, saj je Danica na lastnem 
igrišču vedno bila izredno trd oreh.

IZIDI 8. POVRATNEGA KOLA: Dani
ca - Sokol 1:2 (1:11, 7:11, 11:7), Polet - 
Mak 3:0 (11:10, 11:2, 11:1), Gaja - Kras 0:3 
(5:11, 9:11, 10:11), Nabrežina - Kraški dom 
2:1 (11:10, 6:11, 11:8), prosta je bila Zarja.

LESTVICA: Kras 35 točk - novi zamej
ski prvak, Kraški dom 28, Sokol 27, Nab
režina 24, Danica 22, Polet 21, Zarja 20, 
Gaja 16 in Mak 11.

DANES: v Bazovici ob 19.30 Zarja - 
Danica, v Repnu ob 19.00 Kraški dom - 
Polet, na Vrhu ob 19.30 Mak - Nabrežina, 
v Nabrežini ob 19.00 Sokol - Gaja, prost 
bo Kras. (Z. S.)

JK ČUPA
vabi člane in prijatelje na društveni 
praznik, ki bo v soboto, 8. t. m., ob 19. 
uri na društvenem sedežu v Sesljan- 
skem zalivu ter na društveno regato za 
kajutne jadrnice, ki bo v nedeljo, 9. t. 
m., s startom ob 11. uri.

PLANINSKA SEKCIJA 
ŠZ SLOGA IN SK DEVIN 
organizirata v nedeljo, 9. t. m., izlet na 
Platak z vzponom na Snježnik (Reka). 
Prevoz z društvenimi kombijem! in 
osebnimi avtomobili. Za Informacije 
Viktor Stopar, tel. 226283 in Bruno 
Škerk, tel. 200236.

Nogometni turnir kulturnega društva Skala, ki ga prirejajo v Gabrjah, se 
bliža svoji sklepni fazi. Kljub temu da je turnir, na katerem sodelujejo članske, 
ženske in mladinske ekipe, delno oviralo slabo vreme, so organizatorji speljali 
do konca prvi del kvalifikacijskih srečanj.

V moški konkurenci so zabeležili naslednje izide: Rupa/Peč - Doberdob 4:1; 
Števerjan - Sovodnje 7:2; Gabrje - Vrh 5:2; Rupa/Peč - Gabrje B 9:4; Dol/Poljane - 
Sovodnje 9:3; Štandrež - Vrh 4:2; Doberdob - Gabrje B 4:1.

V ženski konkurenci so odigrali dve srečanji. V prvem je Štandrež z 1:0 
premagal domačo ekipo iz Gabrij, v drugem pa so Sovodenjke slavile zmago 
proti Vrhu z 2:1. V mladinski konkurenci je Doberdob s 3:0 premagal Gabrje, 
Sovodnje pa so s 4:1 odpravile Italo iz Gradišča.

Turnir v Gabrjah se bo nadaljeval danes s srečanjema mladincev Gabrje - 
Sovodnje in Doberdob - Itala. V petek bodo na vrsti člani in sicer Števerjan - 
Dol/Poljane ter Gabrje - Štandrež.

Na sliki (foto Pavšič) ženska postava iz Gabrij.

Davor Zupančič 3.

Meje nemogočega
Kratek pregled svetovnega alpinizma

Osvajanje Mont Blanca
Zgodovina modernega alpinizma, 

beseda moderen zveni danes nekoliko 
smešno, se začenja leta 1786 z osvojit
vijo Mont Blanca. Antoine de Ville, ki 
smo ga že omenili, je namreč preveč 
osamljen primer, da bi ga postavili kot 
začetek pravega gorništva. Po osvojit
vi Mont Aguilla se ni zgodilo nič po
sebnega, medtem ko se je po letu 
1786, to se pravi skoraj tristo let ka
sneje, začel pravi naval na gore. Toda 
osvojitev Mont Blanca ni enostavna 
zadeva. Trideset let je naskakovalo ta 
najbolj himalajski izmed vseh alpskih

vrhov lepo število vsakovrstnih ljudi. 
Skušali bomo torej analizirati teh tri
deset let, razlike med izobraženimi 
meščani z znanstvenim pristopom do 
gora in v tisti dobi še vraževernimi 
kmeti, ki pa so živeli pod goro in so jo 
torej tudi bolje poznali.

Če se skušamo poglobiti v neizobra
ženega človeka, ki je živel sredi 18. 
stoletja v kaki majhni vasici, večkrat 
pa kar na osamljeni kmetiji pod naj
višjim alpskim vrhom, si lahko pred
stavljamo, kako mu gotovo ni bilo do 
tega, da bi se poskušal v gorah. Strah, 
ki ga je čutil pred večnim snegom in

ledom, ni bil samo strah pred objek
tivnimi težavami, ki jih je predstavljal 
vzpon, temveč tudi pred dobrimi in 
hudimi višjimi silami, pred zmaji in 
vilami in tem podobnimi strahovi, ki 
jih je prepolna kmečka vraževernost. 
Nazadnje pa bi mu vzpon na vrh ne 
prinesel nobene koristi. Potreben je 
bil torej vzrok, da bi se ti ljudje pre
budili iz lastne psihične otrplosti in 
pustili za sabo strah pred nevidnim. 
Ta vzrok je nudil v obliki precejšnje 
vsote denarja švicarski znanstvenik, 
doma iz Ženeve, profesor Horace Be- 
nedict de Saussure. Zakaj je prišlo do 
te ponudbe?

Leta 1760 se je profesor naravoslov
nih ved in filozofije Saussure začel za
nimati, zgodovina pravi iz znanstvenih 
razlogov, za vrh Mont Blanca. Kaj pa 
pomeni iz znanstvenih razlogov? Ali 
je bilo zanj res tako važno postaviti 
barometer na višino 4810 metrov? Ni 
bil morda pod vplivom razsvetljenstva 
in pozitivističnega gledanja ter hotel s 
svojim vzponom dokončno pokopati 
dotedanje temačno obdobje in vsako
vrstne predsodke? Ali ni morda nasta
la v njem tista volja po premagovanju 
težav, ki še danes poganja alpiniste? 
Težko je najti odgovore na ta vpraša
nja. Zadovoljiti se moramo z dejstvom, 
da se je prvi obrnil h gori z namenom, 
da bi dosegel vrh. Sam je izjavil, da se

gore ne boji. Verjamemo mu, da se ni 
bal strahov, toda brez dvoma so ga 
strašile težave, mraz in izreden napor, 
ki ga je zahteval vzpon. Saussure se je 
dobro zavedal, da so gorjani odpornej
ši in bolj utrjeni kot on, zato si ni do
mišljal, da bi brez njih kronal z uspe
hom svoje sanje. Tako je razpisal že 
omenjeno nagrado za tistega, ki bi na
šel prehodno smer do vrha. V Chamo- 
nixu je nastal pravi vrvež. Domačini 
so pred denarjem pozabili na strahove

in se z vedno večjo vnemo odpravljali 
na Mont Blanc. Pot do vrha pa ni 
enostavna. Pobočje gore, ki gleda pro
ti Chamonixu, je gotovo najlažje in 
najprimernejše za vzpon. Toda tudi tu 
se v gornjem delu led vzpenja dokaj 
strmo in težave so bile z opremo 18. 
stoletja skoraj nepremostljive. Kmalu 
so potencialni alpinisti spoznali, da ne 
bodo nikoli zmogli vrha in se v istem 
dnevu vrnil v dolino. Prespati noč na 
ledeniku pa se jim je zdelo grozno.

Litografija Marguarta Wocherja De Sausurrejevega vzpona na Mont Blanc
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Slovenci moramo stalno, saj je to 
pač usoda majhnega naroda, dokazo
vati svojo življenjsko prisotnost, stal
no 'poudarjati svoj obstoj, kjerkoli še 
se nahajamo, to pa moramo storiti 
tudi in predvsem s trdoživostjo, fanta
zijo, agresivnostjo in neskončno željo 
po življenju. Kjerkoli pač smo... V Ka
nalski dolini je odkritih in jasnih zna
kov, ki pričajo o naši konkretni prisot
nosti bolj malo, eden od teh pa se 
nahaja v Žabnicah. To je lepa elegan
tna stavba v sredini vasi. Dom Man
gart...

Povrnimo se za trenutek nazaj v 
našo sodobno zgodovino. V prvih le
tih '70 so nekateri člani SPDT sprožili 
zamisel o slovenskem planinskem 
domu v Italiji. Norost? Utopija? In 
vendar je bilo vredno poskusiti. Ves 
trud je bil poplačan tistega daljnega 
2. oktobra 1983, ko so v Žabnicah po 
več kot desetih letih neverjetnih vses
transkih težav (birokratski problemi, 
pomanjkanje deželne finančne podpo
re, potres v Furlaniji, delo pri obnav
ljanju stare hiše, pomanjkanje oskrb
nika itd.) končno odprli dom Mangart.

Vsem je še ostalo živo v spominu, 
kaj je v svojem govoru ob odprtju re
kel predsednik zadruge, ki je takrat ta 
dom upravljala, sedaj že pokojni 
Stanko Požar: »Naš planinski dom je 
namenjem izrecno planincem, vendar 
bo z veseljem sprejel tudi slovenske 
dijake z obeh strani meje, ki bi se tu 
mudili na počitnicah. Sčasoma bi tu 
radi organizirali pravo smučarsko 
šolo... Naše glavno zadovoljstvo bo 
videti, da bo zaseden in da bo postal 
že tradicionalno zbirališče planincev 
pred vsakim naskokom na gore tu v 
okolici...«, takratna predsednica SPDT 
dr. Sonja Mašera pa je v svojem slav
nostnem posegu med drugim poudari
la sledeče: »... Pred desetimi leti je

Tonči Sivec (levo) in Rudi Bartoioth 
pred Mangartom

SPDT priredilo srečanje slovenskih 
zamejskih planincev z Jeseničani 
prav na tem istem mestu, kjer smo 
zbrani danes. S ponosom smo razka
zovali staro hišo, katero smo menili v 
kratkem času preurediti za naš pla
ninski dom. Nihče od nas, niti najhuj
ši pesimist, si ni tistega dne mislil, da 
se bo to uresničilo čez deset let, a 
tudi največji optimist ni pričakoval, 
da bo iz tiste stare bajte nastalo tako 
lepo poslopje, kot ga vidite danes...«

Od tistih časov je spet minilo nekaj 
let, ki pa so bili za dom Mangart prej

žalostni kot veseli, prej hudi kot son
čni. Zaradi raznih zapletov, predvsem 
pa zaradi pomanjkanja dokončne pra
vične ureditve pravnega statusa tega 
doma, ki je ostal namenjem le članom 
zadruge, saj ni od pristojnih oblasti 
dobil dovoljenje za celovito in pol
nopravno gostinsko in hotelsko obra
tovanje, je krivulja delovanja doma 
najprej počasi, nato pa vse hitreje pa
dala navzdol, dokler niso bili odgo- 
rovni prisiljeni, da jeseni leta 1986 za
radi vsestranskega povsem deficitar
nega stanja, dom zaprejo.

Od takrat je spet minilo daljše ob
dobje skoraj treh let. V tem času je 
bila stavba zaprta, prav pred kratim 
pa sta se podjetna mlada slovenska 
fanta iz Kanalske doline odločila, da 
obudita k življenju dom Mangart. Tri
desetletni Rudi Bartoioth iz Ukev in 
32-letni Tonči Sivec sta namreč usta
novila društvo Sibar ter "se zaklela ", 
da bo domu Mangart končno šlo tisto, 
kar mu pritiče. Dom Mangart sta spre
menila v "objekt Mangart' saj je na
ziv "planinski dom" zelo utesnjujoč 
za tako ambiciozne načrte, kot sta jih 
Bartoioth in Sivec imela, 27. maja le
tos pa smo spet dočakali "majhen 
gospodarski čudež" podjetnosti in na
vezanosti na lastno zemljo, korenine 
in obstoj slovenstva na tem koncu 
naše dežele. Doživeli smo ponovno 
odprtje Mangarta!

Da bi zvedeli kaj več o tem objektu, 
smo se podali na obisk v Žabnice in 
se pogovorili z Rudijem Bartolothom 
in Tončijem Sivcem, na tem mestu 
pa ta pogovor objavljamo.

Zakaj "objekt Mangart" in ne več 
le "dom Mangart"? Do kakšnih no
vosti je torej prišlo?

»Novosti je mnogo, in te so bistve
ne. Dom je bil skoraj tri leta zaprt, 
zato sva se odločila, da ga obudiva k

življenju. Vendar pa ne tako, da posta
ne le planinski dom samo za člane 
neke zadruge, pač pa da postane pravi 
objekt s hotelskimi in popolnimi gos
tinskimi uslugami, katerih se lahko se
veda poslužujejo vsi. Delno smo spre
menili in olepšali notranjo strukturo, 
zgradili in opremili lepo in veliko je
dilnico, pač tipično za restavracije, po
leg tega pa smo odprli še zelo funkci
onalen in moderen bar. Ko smo to ure
dili je seveda ostal še glavni problem: 
birokratski. Občina Trbiž je izdajo do
voljenja za delovnaje bara ter gostin
sko in hotelsko poslovanje zavlačeva
la, vendar se je zadeva prav pred krat
kim pozitivno zaključila. Z odprtjem 
novega Mangarta smo dobili licenco 
za delovanje bara in za hoteleske us
luge, prav pred nekaj dnevi pa so nam 
končno odobrili dovoljenje za obrato
vanje restavracije, dovoljenje, ki bo 
začelo veljati 15. t.m. Bar nam dobro 
deluje, sobe že oddajamo, vendar se 
morajo ljudje še navaditi na to, da je 
Mangart pravzaprav tudi hotel, sedaj 
pa še restavracija. Mirno in s kančkom 
ponosa lahko sedaj rečemo, da smo v 
svojem namenu, da stvarno in vses
transko usposobimo Mangart kot slo
venski objekt v Kanalski dolini, uspe
li.«

Čestitam vama, Rudi in Tonči! 
Mangart je zaživel, toda sedaj mora 
že živeti! S kakšnimi pobudami na
meravata upravljati tak objekt, kot 
je novi Mangart?

»Mangart se je pač kot bar in gostil
na že polnopravno vključil v vaško ži
vljenje v Žabnicah, sedaj pa je treba z 
'raznimi zanimivimi ponudbami in po
budami aktivirati še hotelsko in gos
tinsko dejavnost. To bomo storili s po
vsem konkurenčnimi cenami penziona 
in polpenziona (za letošnjo poletno se

zono stane penzion 35, polpenzion pa 
le 27 tisočTir), ki so bistveno nižje od 
večine ostalih turističnih obratov v 
Kanalski dolini. Za zimsko sezono pa 
bomo pripravili posebne smučarske 
pakete za družine, pa tudi posamezni
ke, izven visoke sezone pa bomo pred
vsem starejšim osebam nudili zelo 
konkurenčne cene naših usluh. To ve
lja predvsem za združenja in organiza
cije. Prav zaradi naših ponudb verje- 
memo, da bo naša pobuda vsestranse- 
ga ovrednotenja objekta Mangart 
stekla.«

Kakšen poziv bi na tem mestu 
rada dala ljudem, bodočim klientom 
Mangarta?

»Prav dobro veva kaj morava storiti 
in koga morava na tem mestu pozvati! 
Mangart je odprt vsem, Italijanom ali 
tujcem, predvsem pa so dobrodošli za
mejski Slovenci s Tržaškega in Goriš
kega, pa tudi iz matične domovine. 
Želiva si, da bi nas "trumoma" obiska
li, tako da bi na lastne oči vedeli, kaj 
je novi objekt Mangart, se nanj nave
zali in ga nato vzljubili. Saj je to kra
sen obnovljen hotel na krasni turistič
ni točki, primerni za vse letne čase! 
Naši klienti lahko od tod gredo na iz
lete na bližnje hribe, ki obdajajo Ka
nalsko dolino, lahko se podajo v doli
no Zajzere, na Višarje, v Ovčjo vas, v 
Trbiž in v Kranjsko goro, pa še k Belo- 
peškim jezerom, in še bi lahko našte
vala, pozimi pa je tu smučarija sanj
ska. Kdor si želi rezervirati usluge 
Mangarta lahko to stori na tel. štev. 
0428-63173 (Mangart) ali pa 0428- 
60328/0428-63108 (Rudi). Prijazno 
bomo vsem postregli s prepotrebnimi 
informacijami o našem novem Man
gartu, za katerega želiva, upava in 
verjameva, da bo res zaživel v vsej 
svoji polnosti, kot si pač tudi zasluži.

Dolgoletni odbornik in podpredsednik SPDT prejel prestižni zlati častni znak Planinske zveze Slovenije

Ugo Margon: nagrada za zvestobo nekemu idealu

Ugo Margon takoj po prejetju častne nagrade PZS v Žabnicah

Proslava 85. obletnice obstoja Slo
venskega planinskega društva v Trstu, 
ki je bila 25. junija najprej na vrhu 
Poldanjšnje špice, nato pa še pred 
Mangartom v Žabnicah, je dosegla 
svoj višek, ko so nagradiliz zlatim čas
tnim znakom Planinske zveze Sloveni
je za »posebno zaslužno in uspešno 
delo v planinski organizaciji« dolgo
letnega člana in odbornika ter pod
predsednika SPDT Uga Margona. To 
izredno priznanje si je Margon, ki je 
še relativno mlad, saj se ni posebno 
dolgo tega srečal z Abrahamom, po- 
ysem zaslužil, saj je bil v presledkih 
član vodstva te organizacije že od 
daljnega leta 1948, ko je bil član odbo
ra mladinskega odseka SPDT, nato pa 
je "obredel" vse funkcije, v zadnjem 
obdobju pa je bil dolgo vrsto let pod
predsednik. Kdo je bolj primeren od 
njega, da nam obrazloži razliko med 
današnjim in včerajšnjim SPDT, med 
delovanjem v današnjem času in takoj

Zlati častni znak PZS

po vojni, med razliko v socialnem in 
psihološkem pristopom članov do 
društva in družbe nekoč in sedaj, kot 
prav on, Ugo Margon? Prav zato smo 
se z njim prijetno pogovorili.

Ugo, prislužil si si najbolj prestiž
no nagrado Planinske zveze Sloveni
je. Kaj so po tvojem mnenju nagra
dili, tvojo navezanost in delovanje 
skozi dolga desetletja ali pa tvojo 
točno določeno dejavnost v točno 
določenem obdobju?

»Prav gotovo so tu hoteli nagraditi 
moje življenjsko delo pri SPDT, ki se 
je začelo daljnega 1948. leta, ko sem 
deloval še kot mladinec. Društvo sem 
nato aktivno spremljal prav do današ
njih dni, ko sem še vedno odbornik 
povsem različne organizacije, kot je 
bila takrat.«

Kakšna je razlika med povojnim 
in današnjim SPDT in kakšne vmes
ne laze je organizacija doživljala?

»Prvo povojno obdobje je označeva
lo predvsem navdušenje in zagon pri 
delu. Vse se je obnavljalo in presnav
ljalo, vendar pa je bilo vse drugačno, 
kot je pač sedaj. Spominjam se npr. 
izletov. Te smo opravljali s tovornjaki, 
zelo so bili obiskani tudi zato, ker smo 
bili mi ena redkih organizacij, ki je 
sploh imela dovoljenje, da lahko gre 
čez mejo. Tako so se nam pridružili 
nekateri, ki so recimo odšli na obisk k 
sorodnikom v Sežano ali drugod. Pre
pustnice so prišle še mnogo kasneje!«

Prav gotovo ti je ostalo v spominu 
mnogo značilnih dogodkov iz tistih 
"pionirskih" časov...

»Anekdot lahko naštejem še pa še. 
Spominjam se rečimo, ko smo se leta 
1948 odpravili na izlet na Triglav. S 
sabo smo vzeli riž, da bi ga nato pre
prodali in si s tako prisluženim denar
jem privoščili marsikaj, pa smo se zelo 
ušteli. Riž smo prodali za dosti nižjo 
ceno, kot smo ga kupili doma, z njim 
pa smo si prislužili le golaž in pivo!«

Starejši člani se vedno spominjajo 
tudi kriznega obdobja v sredini letih 
'50, ki je bilo tudi posledica tedanje
ga socialnega stanja...

»Dobro se spominjam obdobja 1955- 
60, ko je delovanje SPDT doseglo svoj 
nižek. Razlogov je za to več. Takrat 
smo bili veliki idealisti in dogodki, ki 
so bili povezani s Kominformom in s 
prihodom Italije so nas zelo potrli, da 
smo se nato celo zaprli vase. Vendar 
pa je bilo društvo vsestransko zelo 
zdravo in se je s svojimi močmi poteg
nilo iz krize. Zanimivo je, da je bilo 
SPDT vedno zelo povezano s konkret
nim delovanjem naših ljudi in družbe 
in je torej sledilo ter na lastni koži

občutilo vse socilane tokove in spre
membe. Tako je bila naša takratna 
kriza tudi posledica vsesplošne druž
bene krize države in družbe sploh. 
Obstajali pa so tudi viški in navdušu
joči trenutki...«

Nujno je, da iz svojo izkušnje na- 
šteješ vsaj nekaj teh navdušujočih 
trenutkov...

»Nanizal jih bom kar nekaj povsem 
nevezano. Navdušujoče je bilo obdob
je v prvih sedemdesetih letih, ko se je 
osnoval izredno močen smučarski od
sek, ki je prirejal neverjetno navdušu
joče in množične izlete na sneg prav v 
Kanalsko dolino. Vsako nedeljo je od
šlo na pot več avtobusov... Nadalje se

spominjanj, kako smo prav pred Man
gartom v Žabnicah leta 1973 organizi
rali prvo množično srečanje vseh ob
mejnih slovenskih planincev in kako 
smo se naslednje leto podali na Koroš
ko in so nas sprejeli s pravo bratovsko 
ljubeznijo. In ne nazadnje se spomi
njam, kako smo se pogajali za odkup 
terena v Žabnicah, na katerem je nato 
zrasel dom Mangart...«

Kateri so bili najbolj veseli tre
nutki delovanja društva?

»Nedvomno takrat, pred kakimi de
setimi leti, ko smo prirejali izlete za 
naše najmlajše in se jih je udeležilo po 
sto in več. Živžav je bil nepopisen, pa 
tudi veselje in sreča.«

Kaj pa te je najbolj prizadelo v 
tvojem dolgoletnem delovanju pri 
SPDT?

»Nedvomno smrt mladega, dobrega 
in priljubljenega človeka Zlatka Jelin
čiča. Le to bi rad povedal o njem: da 
ga ne bomo mogli pozabiti nikoli, ker 
je bil enostavno v dveh besedah pove
dano: "fejst fant". Ni treba drugih be
sed...«

Ti si poznal in tesno sodeloval z 
vsemi povojnimi predsedniki SPDT. 
Vsakega opiši v nekaj značilnih po
tezah...

»Zorko Jelinčič je bil dober in od
prt, vendar pa tudi dosleden, odločen 
in če je bilo treba nepopustljiv. Dr. 
Sonja Mašera mi predstavlja energijo 
in elan, Pino Rudež je bil velik orga
nizator, Aleksander Sirk dobričina, o 
Lojzetu Abramu pa se ne morem še 
izreči, saj vodi društvo šele od lani, to 
pa je daleč prekratko obdobje, da bi v 
njem ocenili delo nekega posamezni
ka.«

Sedaj pa: še beseda za zaključek 
ali namesto njega. V čem je bodoč
nost našega društva?

»Enostavno, le v naši krasni mladi
ni...«
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Po skrivnostnem poletu in strmoglavljenju miga v Belgiji

Pilot izskočil takoj po vzletu 
SZ pripravljena povrniti škodo

MOSKVA — Skrivnostni polet sovjetskega miga 23, ki 
je strmoglavil v Belgiji (na sliki AP ostanki letala) in pri 
tem ubil 18-letnega fanta, je pojasnila sovjetska tiskovna 
agencija Tass, ki je včeraj posredovala izjavo sovjetskega 
obrambnega ministra Jazova. Ta je izjavil, da je pilot izsko
čil že takoj po vzletu na vojaškem letališču Kolobrzeg na 
Poljskem. Kot je povedal sam pilot, je izkočil zato, ker se je 
že na višini 130 do 150 m eden od reaktorjev ugasnil. Toda 
kasneje se je ponovno vključil in letalo, ki je bilo že brez 
pilota, je odletelo na svojo odisejado proti Belgiji.

Minister Jazov je tudi povedal, da so takoj ustanovili 
posebno preiskovalno komisijo, ki bo raziskala vse okolišči
ne skrivnostnega incidenta, dogovarjajo pa se tudi z belgij
skimi oblastmi, da bi tej komisiji dovolile obisk kraja, kjer 
je sovjetski mig 23 zaključil svoj skoraj 900 km dolg polet. 
Jazov naj bi po trditvah tiskovne agencija Tass še izjavil, 
da bo morala preiskovalna komisija tudi ugotoviti, zakaj 
letala niso sestrelili, ko' je še letelo nad Poljsko oziroma 
Nemško demokratično republiko.

Sovjetski veleposlanik v Bruslju Bogdanov pa je v zvezi 
z letalskim incidentom izjavil, da je Sovjetska zveza pri
pravljena povrniti »materialno in moralno« škodo sorodni
kom nesrečno umrlega mladeniča.

Bivši ameriški predsednik Ronald Reagan, ki ga na sliki vidimo v spremstvu 
nekaterih sodelavcev in straž, je včeraj zapustil klinični center, v katerem se 
je zdravil zaradi nerodnega padca s konja. Reagan je sicer izjavil, da ni sam 
padel s konja, ampak, da ga je konj vrgel s sedla, kar je za strastnega jahalca 
menda bistvena razlika. Nikakršne razlike pa ni v posledicah padca, ki so 
običajno precej boleče (Telefoto AP)

Gospa s češnjami na obleki je Takako Doi, predsednica japonskih socialistič
nih žensk, ki so že slavile zmago na tokijskih upravnih volitvah in vodijo 
sedaj odločno volilno kampanjo pred 23. julijem, ko bodo Japonci izbrali 
predstavnike novega parlamenta (Telefoto AP)

Princ Sihanuk ne verjame v uspeh 
pariške konference o Kampučiji

PEKING — Voditelj kampučijske osvobodilne fronte 
princ Norodom Sihanuk je včeraj v Pekingu podvomil, da 
bi lahko mednarodna konferenca o Kampučiji, ki se bo 
začela čez dvajset dni v. Parizu, rešila kampučijsko vpraša
nje. Po besedah bivšega kampučijskega suverena osvobo
dilna fronta ne pristaja na lažni umik vietnamskih sil iz 
Kampučije. Vlada v Hanoiu je, obljubila, da bo do konca 
septembra umaknila svoje čete iz Kampučije, Sihanuk pa je 
navedel, da bo v državi ostalo vsaj 30 tisoč vietnamskih 
vojakov v sklopu provietnamske kampučijske vojske, prav 
tako pa bo v državi ostalo kakih 100 tisoč pripadnikov 
milice in skoraj milijon vietnamskih kolonov.

Sihanuk je poudaril, da bo osvobodilna fronta nadalje
vala z oboroženim odporom, dokler ne bo zadnji Vietnamec 
zapustil kampučijskega ozemlja. Pariška konferenca pa bi 
bila lahko uspešna, če bi Vietnam in Hun Šenov režim 
pristala, da bi OZN aktivno posegla v reševanje kampučij
ske krize s svojimi mirovnimi silami, ki bi nadzorovale viet
namski umik, in da bi ustanovili začasno koalicijsko vlado 
vseh štirih kampučijskih političnih komponent.

Rasistični izpad v Neaplju
NEAPELJ — Do novega primera rasne nestrpnosti je prišlo v torek ponoči 

v Neaplju, kjer je deset mladih domačinov vrglo z balkona lastnega stanovanja 
23-letnega Etiopca Mohameda Ahmeda Diria. Etiopijca so prej še pretepli in 
ozmerjali. Nesrečnega Afričana so odpeljali v bolnišnico, kjer bo okreval v 
približno 10 dneh, karabinjerji pa so uspeli zapreti osem od desetih nasilnežev. 
Vse so obtožili poskusa umora, poškodb in nasilnega vdora v stanovanje z 
obtežilnimi okoliščinami.

Do napada je prišlo, ko je skupina mladih pod stavbo, v kateri stanuje nekaj 
etiopskih družin, glasno razpravljala. Zaradi pozne ure jih je neka Etiopka 
opozorila, naj se preselijo kam drugam. Takrat pa se je na njen račun usul plaz 
psovk in žalitev. Nekoliko kasneje se je domov vračal Mohamed Ahmed Dirie, 
katerega so se najprej lotili s pestmi in žaljivkami, nato pa so mu sledili v 
stanovanje v prvem nadstropju, kjer so »dokončali« svoj umazani posel. Ko so 
nesrečnega Etiopca vrgli z balkona, niso pozabili zakričati: »Umazani črnci 
vrnite se na svoje domove. Tukaj smo mi doma in z vami lahko počnemo, kar 
hočemo!« Nato pa so se lotili še drugih treh Etiopcev, njihovo umazano početje 
pa je končno prekinil prihod karabinjerjev.

Gospa z dvema 
zdravima nogama

TRENTO — V bolnišnici Villa 
Igea se je neki kirurg pošteno uš
tel, saj je operiral 78-letni pacien
tki, ki si je na domu nerodno zlo
mila nogo, ... zdravo nogo. Gospe 
so z kovinsko ploščico »pozdravi
li« najprej celo kost. Ko je napako 
opazila neka sorodnica, pa so 
operirali še zlomljeno. Tako ima 
gospa Pierina sedaj dve »zdravi« 
nogi, v žepu pa 18 milijonov lir, s 
katerimi je kirurg skušal poravna
ti škodo. Gospa Pierina je ček 
menda sprejela.

Za generala Ochoa 
javni tožilec zahteval 

smrtno kazen
HAVANA —- Na Kubi se je v nede

ljo pričel proces proti štirinajstim ose
bam, ki so osumljene mednarodne tr
govine z orožjem in mamili. Med temi 
je tudi bivši general Arnaldo Ochoa, 
ki je bil do nedavnega Castrov ožji 
sodelavec in je vodil kubanski vojaški 
kontingent v Angoli. Proces predvaja
jo po televiziji in prebivalstvo je to 
sprejelo kot pravo telenovelo, saj je to 
prvič, ko so Kubanci neposredno se
znanjeni z državnim škandalom.

Državni pravdnik Juan Escalona je 
včeraj zahteval, naj sodniki kaznujejo 
s smrtjo 7 od 14 oseb, ki že sedijo v 
zaporu. Tudi bivši general Ochoa naj 
bi plačal z življenjem izkoriščanje po
ložaja, ki mu je menda omogočal krit
je pri trgovanju z mamil. V zadnjih 
treh letih naj bi Ochoa kril pošiljke 
šest ton kokaina v ZDA.

Odvetniki bivšega generala so men
da osredotočili svojo hranilno strategi
jo na postavkah, da se je Ochoa v pre
teklosti večkrat izkazal kot izreden 
vojak in je radodarno pripomogel k 
uspehu kubanske revolucije. Obramba 
naj ne bi nikoli omenila dejstva, da je 
Ochoa nedolžen, kar pomeni, da bi ga 
lahko obsodili na dosmrtno ječo, če 
mu bodo seveda rešili življenje.

Uporniki na Novi Gvineji so v bližini velikega rudnika bakra v Bougainvillu minirali steber 
daljnovoda visoke napetosti in tako zaprli dostop do rudnika. Zaradi pogostih nasilnih akcij je 
vlada oklicala izredno stanje na otoku, upornike pa iščejo enote državne varnosti (Telefoto AP)

Rast prebivalstva pogojuje 
ekološko sprejemljiv razvoj

RIM — Šefi petih agencij OZN, ki upravljajo s 75 od
stotki vseh sredstev Združenih narodov za razvoj držav 
tretjega sveta, so v Rimu dva dni razpravljali o enotni 
strategiji za uresničitev »ekološko sprejemljivega« razvoja.

Operativni direktor svetovnega prehrambenega progra
ma (WFP) James Ingram je poudaril, da so z ostalimi di
rektorji agencij OZN (UNDP, UNICEF, UNFPA in IFAD) 
sklenili, da bodo v bodoče podprli le tiste razvojne progra
me, v katerih je krajevno prebivalstvo v celoti soudeleže
no in od katerih ima splošno korist. Ingram je ob tem 
navedel, da je glavna ovira pri uresničevanju »ekološko 
sprejemljivih gospodarskih razvojnih načrtov« predvsem 
prekomerna rast prebivalstva. Agencije OZN pa ne finan
cirajo programov o družinskem načrtovanju. Po Ingramo- 
vem mnenju bi bilo treba več pozornosti posvetiti vzgoj
nim problemom. Navsezadnje sta tako vprašanje preko
merne rasti prebivalstva kot vprašanje zaščite okolja v 
državah v razvoju tesno povezani. Če ne bodo rešili de
mografskega vprašanja, je namreč malo verjetno, da bo 
prebivalstvo pristalo na ekološko sprejemljiv razvoj, saj je 
trenutno pripravljeno na vse, samo da preživi.

Niz potresnih sunkov na Izu
TOKIO — Na Japonskem se zelo bojijo, da bi v kratkem 

prišlo do hudega potresa, ki bi lahko povzročil veliko škode. 
Na polotoku Izu so namreč že zabeležili nekaj potresnih sun
kov jakosti 4,9 stopnje po Richterjevi lestvici, v zadnjih šestih 
dneh pa je bilo vsega skupaj kakih 6.000 sunkov. Prebivalstvo 
je sicer zaznalo le stotino zemeljskih premikov, kar je tudi za 
japonske razmere precej visoko število, izvedenci pa trdijo, da 
gre za pripravljalne sunke, ki jih ne kaže zanemariti.


